
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

 از میان تمام ســیمرغ های جشنواره فیلم فجر، یک سیمرغ 
ارزش و جایگاه متفاوتی دارد. ســیمرغی که اعتبارش را از پسند 
مخاطب می گیرد و نه سلیقه هیأت داوران. ارزش و جایگاه آن برای 
سینماگران آنقدر هست که در روزهای نزدیک به اختتامیه آمار 
رأی مخاطبان به روزرسانی و اطلاع رسانی می شود و رقابت جدی 
بین فیلم ها ایجاد می شود. تفسیرهای شکل گرفته پیرامون این آمار 
هم نشانه ای دیگر از تنور داغ این رقابت است. برای پرهیز از همین 
جنجال ها امسال در اولین تجربه قرار شد آرای مردمی به صورت 
شــفاف از سوی سامانه سمفا اطلاع رســانی شود و خانه سینما 
مسئولیت ضمانت آرا را بر عهده نداشته باشد. پس از اکران هر فیلم 
در قالب پیامک از مخاطبان درخواست به مشارکت در نظرسنجی 
می شد و نتیجه آرا بلافاصله در این سامانه ثبت می شد البته این آمار 
به معنای پسند مخاطب نبود و تنها بیانگر تعداد شرکت کنندگان 
در این نظرسنجی بود. سنجش آرای مردمی با مقیاس لیکرت در 
۵ گزینه )از »خیلی پسندیدم« تا »اصلًا نپسندیدم«( انجام شد و 
برای نخستین بار طبق شعار سازمان سینمایی - به منظور عدالت 
فرهنگی- بینندگان غیرتهرانی هم در انتخاب بهترین فیلم از نگاه 
تماشاگران مشارکت داشتند. جهت حفظ شرایط مساوی بینندگان 
سانس فوق العاده امکان شرکت در نظرسنجی را نداشتند. با این 
حال امسال هم سیمرغ مردمی یا به عبارت بهتر انتخاب بهترین 
فیلم از نگاه تماشاگران با حرف و حدیث های بسیاری همراه بود. 
برگزارکنندگان جشنواره فیلم فجر در حالی برای اولین بار این نوع 
نظرسنجی را تجربه می کردند که پیش از این اطلاع  دقیق و کاملی 
از روند نظرسنجی اعلام نکردند. یکی از ایرادات مطرح شده دریافت 
نظرسنجی از مخاطبانی بود که بلیت جشنواره را خریده بودند اما 
به هر دلیلی تماشای فیلم را از دست داده بودند. اطلاع رسانی که 
شفاف و دقیق نباشد بازار شایعات و ابهامات داغ می شود. از جمله 
گلایه های مطرح شده سخنان تهیه کننده فیلم »ابلق« در روزهای 
برگزاری جشنواره بود: »وجاهت سیمرغ مردمی در این دوره از بین 
رفته است.« شاید آن روز که محمدحسین قاسمی، این صحبت ها 
را مطــرح کرد فکرش را هم نمی کرد در پایان جشــنواره همین 
اظهاراتش وجاهت ســیمرغی که از مخاطبان گرفته را در مظان 
اتهام و تردید قرار دهد و به سندی علیه خودش تبدیل شود. روز 
قبل از برگزاری اختتامیه اوج حاشــیه ها پیرامون سیمرغ مردمی 
بود. تغییر محسوس آرای یک فیلم در روزهای پایانی عامل اصلی 
بالاگرفتن هیاهو در این باره بود. بالا گرفتن حاشــیه ها باعث شد 
بالاخره روابط عمومی جشنواره در اطلاعیه ای روند این نظرسنجی 
را به صورت شفاف توضیح دهد و از تهیه کنندگانی که ابهامی درباره 
عدم ارسال پیامک برای شماره تلفن مشخص یا به شمار نیاوردن 
رأی آن دارند درخواســت کند جزئیات را به ستاد جشنواره ارائه 
کند تا راستی آزمایی شود. ســاعاتی قبل از شروع مراسم پایانی 
هم اعلام شد که در طول برگزاری جشنواره حدود ۵درصد آرای 
3 فیلم، غیرصحیح بودند اما این مقدار در ســاعات پایانی به رقم 
قابل توجهی رســید که در امتیاز نهایی، منظور نخواهند شد. در 
نهایت شــامگاه 22 بهمن ماه سرنوشت سیمرغ مردمی مشخص 
شد و »ابلق« عنوان بهترین فیلم از نگاه تماشاگران را از آن خود 
کرد. اگرچه محمدحسین قاسمی در مراسم اختتامیه با اشاره به 
انتقادی که از سیســتم رأی گیری داشت، گفت که »بعد از انتقاد 
ما به این مسأله رسیدگی شد، ولی حالا که جایزه به فیلم »ابلق« 
تعلق گرفته، این ســیمرغ نزد ما امانت خواهد بود تا اگر نیاز بود 
رصد دوباره ای صورت گیرد.« اما حالا گزاره خبری اظهارات چند 
روز قبــل تهیه کننده »ابلق« در کنار وجاهت این ســیمرغ قرار 
گرفته بود. اولین معترض کارگردان پرفروش ترین فیلم جشنواره 
»شیشلیک« بود. محمد حسین مهدویان که تازه ترین فیلمش با 
»ابلق« رقابت تنگاتنگی برای تصاحب این سیمرغ داشت، در صفحه 
اینستاگرامش به روند رأی گیری انتقاد کرد. در ادامه تهیه کننده این 
فیلم هم از سیمرغ مردمی به عنوان باارزش ترین، جایزه جشنواره 
یاد کرد و گفت به خاطر همین اهمیت،]ســاز و کار[ رأی گیری 
و شیوه آن به پوســت اندازی نیاز دارد. علاوه بر حواشی پیرامون 
سیمرغ مردمی، موضوع دیگری که باعث شد این تهیه کننده حضور 
پررنگی در اخبار حوزه ســینما داشته باشد اطلاعات ارائه شده از 
سوی سیدمحمود علوی، وزیر اطلاعات در برنامه ای تلویزیونی بود. 
او از همکاری این نهاد در ساخت چند فیلم سینمایی گفت و نام 
»شبی که ماه کامل شد« را هم بر زبان آورد. در سکوت سازندگان 
فیلم های دیگری همچون »روز صفر«، »سیانور«، »ماجرای نیمروز«، 
»روباه« و »امکان مینا«... که در این برنامه از آنها نام برده شــد، 
محمدحســین قاسمی، تهیه کننده  »شبی که ماه کامل شد« در 
صفحه اینستاگرامش درباره  تولید این اثر توضیحاتی را مطرح کرد. 
او در صفحه  شخصی خود در فضای مجازی نوشت: »۱- برای تولید 
فیلم »شــبی که ماه کامل شد«، هرگز از منابع و سرمایه دولتی 
یا نهادهای حکومتی مشارکتی دریافت نشده و از هیچ سرمایه و 
سرمایه گذاری که دچار شائبه از منظر حقوقی و افکارعمومی باشد 
نیز استفاده نشده است. این فیلم با سرمایه بخش خصوصی و نیز 
با پیش فروش و فروش رایت هایش تولید شده است. همچنین اگر 
اسناد و مدارکی در رد این ادعا وجود دارد، از انتشار آن استقبال 
می کنیم. 2- انتخاب سوژه ملتهب فیلم )سرگذشت زنی که گرفتار 
تفکرات ارتجاعی تکفیری ها می شود( از طرف کارگردان، سرآغاز 
پروسه ای برای تحقیقات شد و به منظور تکمیل طرح اولیه، از طریق 
حراست وزارت ارشاد، مشاوری برای تکمیل پروسه تحقیقات معرفی 
شد که امری طبیعی و بدیهی است، چرا که بخش عمده ای از داده ها 
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آمریکایی ها نسبت به واکنش 
ایران هوشیار باشند

 محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران تأکید کرد:

 محمدجــواد ظریف، وزیر امــور خارجه ایران تأکید کرد که دولت بایدن هنوز 
درخصوص سیاســت هایش به جمع بندی نرســیده اما سیاســت های ایران کاملًا 
شفاف و قاطع است و برمبنای این سیاست ها تنها درصورت اقدامات عملی امریکا 
و لغــو تحریم ها، تهران به تعهداتش دربرجــام پایبند خواهد بود. به گزارش ایرنا، 
ظریف در گفت و گوی اختصاصی با شــبکه خبری »فونیکس« چین با بیان اینکه 
در خصوص مسائل اخیر مربوط به برجام، ایران گام نخست را برنخواهد داشت، افزود: 
»امریکایی ها پیش از اتخاذ هرگونه تدبیری درباره برجام باید نسبت به واکنش های 
ایران نســبت به اقداماتشان هوشیار باشند«. وزیر خارجه ایران همچنین در پیام 
توئیتری نوشت: »مقام های دولت بایدن به صحبت کردن درباره پایبندی ایران به 
برجام ادامه می دهند، بر چه صلاحیتی؟« ظریف افزود: »امریکا مشارکت خود در 
برجام را در مه )اردیبهشت( سال 2۰۱۸ متوقف و برجام را نقض کرد و و آنهایی 
که پایبند به قطعنامه سازمان ملل بودند را مجازات کرد«. وزیر امور خارجه ایران 
با اشاره به روی کار آمدن دولت جدید بایدن تأکید کرد که تا همین امروز امریکا 
دقیقاً در همان موضع قرار دارد، قبل از هرگونه سخن نسنجیده به تعهدات پایبند 
باشــید. پیش از این مقام های دیپلماتیک ایران هشــدار داده بودند که اگر قبل از 
تاریخ ســوم اســفندماه اتفاقی نیفتد و تحریم ها قبل از آن تاریخ لغو نشود، ایران 
چاره ای جز متوقف کردن اجرای پروتکل های الحاقی نخواهد داشت. با وجود این 
»جن ســاکی«، سخنگوی کاخ سفید در واکنش به موضع گیری مقام های ایرانی، 
بار دیگر موضع دولت امریکا درباره بازگشــت این کشــور به برجام را تکرار کرد. 
او دربــاره برنامه دولت »جو بایدن«، رئیس جمهور امریکا درخصوص برجام گفت: 
»چنانچه ایران به رعایت کامل تعهداتش ذیل برجام برگردد ایالات متحده همین 

کار را انجام خواهد داد«.
در چنین شرایطی »ســرگئی ریابکوف«، معاون وزیر امور خارجه روسیه ابراز 
امیدواری کرد که قبل از فرارسیدن ضرب الاجل 2۱ فوریه )سوم اسفندماه( ایران 
برای پایان پایبندی به پروتکل الحاقی، مصالحه ای درخصوص برجام حاصل شود. 
این مقام روس ســپس ادامه داد که اولویت بازگشــت امریکا به برجام و برداشتن 

تحریم های امریکا علیه جمهوری اسلامی ایران است.
ریابکوف در این خصوص توضیح داد: »احتمالاً انجام یک باره این کار غیرممکن 
اســت اما به تعویق انداختن این اقدام اشــتباه است. ما به وضوح این مسأله را به 

امریکایی ها اعلام می کنیم«. او افزود: »مطمئناً نخستین گام مورد نیاز خواهد بود.« 
در همین حال »آگنس ون در مول«، سخنگوی وزارت امور خارجه فرانسه از ایران 
خواست از برداشتن گام هایی که به ادعای این وزارتخانه می تواند به وخیم تر شدن 

وضعیت برجام منجر شود خودداری کند.
در آخرین تحولات درباره مســأله هســته ای ایران، سه کشور اروپایی با صدور 
بیانیه ای مشترک ایران را به نقض تعهدات هسته ای متهم کردند. به گزارش ایسنا، 
آلمان، انگلیس و فرانســه نوشــتند: ما - دولت های فرانسه، آلمان و انگلیس - با 
نگرانی بســیار متوجه تأییدیه اخیر آژانس  بین المللی انرژی اتمی مبنی بر اینکه 
ایران در حال تولید اورانیوم فلزی در مغایرت با برجام اســت، شدیم. ایران متعهد 
شــده اســت که برای ۱۵ سال مشغول تولید و دستیابی به اورانیوم فلزی نشود یا 
اقدام به انجام تحقیقات و توسعه روی استخراج اورانیوم نکند. در ادامه بیانیه آمده 
است: ما تأکید می کنیم که ایران هیچ توجیه معتبر غیرنظامی برای این فعالیت ها 
- که گامی کلیدی در جهت توسعه سلاح هسته ای محسوب می شود- ندارد.  در 
بیانیه همچنین ذکر شده است: ما قویاً از ایران می خواهیم که بدون تأخیر به این 
فعالیت ها پایان دهد و هیچ گام جدیدی در جهت عدم پایبندی به برنامه هسته ای 
اش اتخاذ نکند. ایران با تشدید عدم پایبندی خود در حال تضعیف فرصت ها برای 

احیای دیپلماسی به منظور محقق کردن کامل اهداف برجام می باشد.
 این ادعا در حالی مطرح می شــود که ایران همواره بر اســتفاده صلح آمیز از 

انرژی هسته ای تأکید دارد.
همزمــان با این موضع گیری ها وال اســتریت ژورنال مدعی شــده که آژانس 
بین المللی انرژی اتمی گزارشی ارائه داده که بر اساس آن، ایران تجهیزات جدیدی 
را به تأسیسات هسته ای اصفهان وارد کرده و تولید اورانیوم فلزی را از روز ۸ فوریه 
)2۰ بهمن( آغاز کرده اســت. ماده ای که تولید شده فلز اورانیوم طبیعی بوده که 
ایران گفته از آن برای اهداف تحقیقاتی استفاده می کند. پیشتر سخنگوی وزارت 
امور خارجه ایران در واکنش به اعتراض سه کشور اروپایی به این اقدام ایران گفته 
بود که آنچه که آژانس مبادرت به گزارش دهی در مورد آن کرده است، ناظر بر آغاز 
فعالیت تحقیق و توسعه برای طراحی سوخت پیشرفته تری برای راکتور تحقیقاتی 
تهران تحت عنوان ســوخت سیلیســاید است که ایران دو سال پیش برنامه آن را 
به اطلاع آژانس رسانیده و اخیراً نیز اطلاعات طراحی مربوطه را ارائه کرده است.

بر مدار حاشیه

امروز یکی از ســؤالات اساســی متفکران سیاسی ما باید این باشد که 
چطور از اتحاد تاریخی 22 بهمن ۵7 به جایی رســیدیم که در مراســم 
گرامیداشت این روز علیه رئیس جمهوری مملکت شعار »مرگ« سر داده 
می شود و قطعنامه پایانی مراسم این روز بدون اشاره به نام بنیانگذار انقلاب 
صادر می گردد؟ این دســت رفتارها قطعاً تصادفی نیست و نباید آن را به 
یک اتفاق ساده و بدون قصد قبلی تقلیل داد. خصوصاً اینکه این اتفاق در 
سال های گذشته مسبوق به سابقه بوده است. در روزهای اخیر به مانند موارد 
مشابه سال های گذشته، این رفتار تفرقه افکن و توهین آمیز به خودسری 
برخی افراد نسبت داده شده و تأکید شده که هیچ سازماندهی پشت این 
نوع رفتارها نیست. البته که می توان شواهدی یافت که این ادعا را چه در 
قبال اتفاق 22 بهمن امســال و چه در مورد اتفاقات مشابه سال های قبل 
رد می کند، اما حتی اگر فرض را بر صحت این ادعا نیز بگذاریم که قصد 
و ســازماندهی قبلی هم برای این رفتارها و شعارها وجود نداشته، باز هم 
نمی توان و نباید آن را در حد رفتاری خودســرانه تقلیل داد. این حرکات 
زمینه های تحریک آمیزی دارند که خود آن زمینه ها قطعاً سازمان یافته و با 
قصد قبلی انجام شده اند. به طور مثال هنوز به یاد داریم که رئیس کمیسیون 
امنیت ملی مجلس رسماً در ماه های قبل رئیس جمهوری را به »اعدام« 
تهدید کرد. یا نمونه های متعدد و متنوعی از پمپاژ نفرت علیه دولت و یک 
جناح از تریبون های رسمی چون صداوسیما گرفته تا برخی نمازهای جمعه 
و جاهای دیگر وجود دارد که همچنان هم با جدیت پیگیر کار خود هستند. 
یا نمونه دیگر موضع گیری های مجلس علیه دولت که اوج آن برخوردهای 
توهین آمیز با وزیرامور خارجه بود که مورد تذکر رهبری هم واقع شد. شک 
نیست که این دست رفتارها به هر شکلی، بخشی از کف جامعه را تهییج 
و به طور غیرمســتقیم برای اقداماتی نظیر آنچه که در 22 بهمن دیدیم، 
تشویق می کند. یعنی نمونه همان اتفاقی که سلسله اعتراضات خطرناک 
سال 96 را دامن زد. اگر فرض کنیم رفتار موتورسوارانی که شعار مرگ علیه 
رئیس جمهوری را می دادند، خودسرانه بوده قطعاً زمینه سازی برای تهییج 
و تشویق آنها و عادی جلوه دادن توهین به دولت توسط برخی تریبون ها 
و مقامات رسمی نه تنها اتفاقی نیست که قطعاً به صورت سازماندهی شده 
دنبال می شــود. کما اینکه عدم اشاره به نام حضرت امام)ره( در قطعنامه 
پایانی مراسم 22 بهمن هم یک رخداد ساده و تصادفی نیست. حتی اگر 
بپذیریم تهیه کنندگان و نویســندگان این قطعنامه به شــکل »سهوی« 
چنین خطایی کرده اند باید پرسید که مگر این افراد در چه فضای ذهنی و 
تحلیلی سیر می کنند که برای چنین متن با اهمیتی، نام مهم ترین ستون 
انقلاب یعنی رهبری آن را از یاد می برند؟ آیا این نشانه آن نیست که در 
فضای ذهنی و عملی این افراد هم دیگر جایی برای خمینی کبیر و منش 
او وجــود ندارد، تا جایی که نام او هم از یاد می رود؟ به همین اعتبار باید 
تأکید کرد که این دست اتفاقات نه یک تصادف ساده، بلکه نشانه هایی از 
انحراف در مسیر کسانی است که تلاش دارند افراطی گری و انحراف خود 

را به نام انقلابی گری به جامعه تحمیل کنند.
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 محموله چوب قاچاق در جاده تنگستان توقیف شد
فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی استان بوشهر از توقیف کامیون حامل 2۵ 
مترمکعب چوب قاچاق در محور برازجان - اهرم خبر داد.محموله چوب قاچاق 

در جاده تنگستان توقیف شد
فیض اله رزمجو در گفتگو با خبرنگار فارس در بوشــهر اظهار داشت: در پی 
کسب خبری مبنی بر اینکه افرادی در محور برازجان - اهرم با کامیون و نیسان در 
امر قاچاق چوب آلات جنگلی فعالیت دارند که موضوع به صورت ویژه در دستور 

کار این فرماندهی قرار گرفت.
فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی استان بوشهر تصریح کرد: شب گذشته 
ساعت ۱9:3۰ دقیقه ،مأمورین پاسگاه ویژه منابع طبیعی اهرم در حین گشت زنی 
با شناسایی کامیون حامل چوب قاچاق و هماهنگی با مأمورین انتظامی شهرستان 
تنگستان نسبت به توقیف کامیون اقدام کردند. دربازید از این خودرو 2۵ مترمکعب 

چوب قاچاق درختان کهور کشف شد.
رزمجو از دستگیری یک متهم به قاچاق چوب خبر داد و افزود: متهم پس از 

تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی گردید.

 خط انتقال آب روستاي نهر پشته در شهرستان کمیجان به بهره 
برداري رسید

در چهل و دومین ســالگرد پیروزي انقلاب اسلامي و در ادامه بهره برداري از 
پروژه هاي آبرساني به شهر ها و روستاهاي استان مرکزي ، خط انتقال آب روستاي 

نهرپشتبه از توابع کمیجان به بهره برداري رسید.
اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/ به گزارش روابط عمومي شرکت آب و فاضلاب 
اســتان مرکزي طي مراسمي که با حضور مهندس رستمي  فرماندار شهرستان 
کمیجان و مهندس غریبي بخشدار بخش میلاجرد برگزار شد ، ۱۵۰۰ متر خط 
انتقال آب به این روستا با هزینه اي بالغ بر 2.6 میلیارد ریال به بهره برداري رسید.

مهندس سید مهرداد بني جمالي مدیر امور آب و فاضلاب شهرستان کمیجان 
در این مراسم اظهار داشت : روستاي نهرپشته با درخواست شورا و اهالي روستا 
در اردیبهشت ۱399 تحت پوشش خدمات شرکت آب و فاضلاب استان مرکزي 

قرار گرفت .
وي افزود : علاوه بر اجراي  خط انتقال آب براي این روســتا ، ســاخت اتاقک 
سرچاهي و حوزچه شیرآلات در این پروژه در حال احداث مي باشد ، همچنین تا 
کنون ۱3۰۰ متر از شبکه روستا با مشارکت بسیج سازندگي  تعویض گردیده است .

 ملخ های صحرایی در مسیر هجوم به استان های جنوبی
 مقام های کشاورزی هشدار داده اند که استان های جنوبی کشور طی دو تا سه 

هفته آینده در معرض حمله گسترده ملخ های صحرایی قرار می گیرند.
آفت ملخ صحرایی که منشاء آنها شرق آفریقاست از سواحل سودان، جیبوتی، 
اتیوپی و سومالی وارد شبه جزیره عربستان می شوند و با مناسب شدن شرایط به 
شمال این کشور رفته و عموما با وزش باد از شمال عربستان وارد ایران می شوند.

به گفته برخی مقام های کشاورزی ، انتظار می رفت حمله ملخ های صحرایی 
در ابتدای بهمن به استان های خوزستان، هرمزگان، بوشهر، سیستان و بلوچستان، 

کرمان و جنوب فارس صورت گیرد اما دما و جهت باد به سمت ایران نبود.
6 استان جنوبی کشور در حالی با هجوم گسترده ملخ های صحرایی و این آفت 
خطرناک روبه رو اســت که این استان ها بیش از 2۰ درصد محصولات زراعی و 

باغی کشور را تولید می کنند و 2۱ درصد مراتع ایران را در بر دارند.
ملخ های صحرایی در پی تنش های آب و هوایی حمله می کنند. بارش های 
شدید ناگهانی و گردبادها به یکباره رطوبت را در مناطق خشک و نیمه خشک 

افزایش داده و زمینه را برای هجوم ملخ ها و تخم گذاری مساعد می کند.
سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( پیشتر نیز به دنبال بارندگی های 
شــدید و طوفان چرخنده در آفریقا که هجوم ملخ های صحرایی را به سودان و 
اریتره گزارش کرده بود، پیش بینی کرد که موج ملخ ها به زودی از سمت دریای 
سرخ وارد عربستان و مصر خواهد شد و می تواند جنوب ایران و امارات متحده 

عربی را تهدید کند.
مقام های سازمان جهاد کشاورزی کشور نیز حمله ملخ های صحرایی به جنوب 
کشور را هشدار داده و تجهیزات سم پاشی را در استان های جنوبی مستقر کردند .

گرچه آمادگی نسبی برای مبارزه با ملخ در هرمزگان و برخی استان های جنوبی 
فراهم شده است اما بارندگی های شدید فروردین ماه، جنوب ایران را به محیطی 
مرطوب و مساعدی برای هجوم میلیونی ملخ ها تبدیل کرد و عملیات مبارزه با 

این آفت حالا باید در وسعت بسیار بالایی اجرا شود .
آفت ملخ صحرایی به هر چیزی که منشا گیاهی دارد از جمله جنگل ها، مراتع، 

تالاب ها و محصولات سبزی و صیفی حمله می کنند .
ملخ ها قدرت پرواز بالایی دارند و اگر باد موافق باشــد روزانه ۵۰۰ تا ۱۰۰۰ 
کیلومتر جابجا می شوند. با این وضعیت اگر در استان های جنوبی کشور کنترل 

نشوند بیم آن می رود که به استان های مرکزی و شمالی نیز نفوذ کنند.
عملیات مبارزه با ملخ ها تا قبل از تابستان و شروع فصل تخم گذاری بسیار 
مهم است و به همین دلیل سرعت عمل در کنترل و سم پاشی زمینی و هوایی 

در تمام مناطق آفت زده باید در اولویت اول قرار داشته باشد .
آبان ماه امســال یک دسته کوچک ملخ صحرایی از پاکستان وارد شهرستان 
بشــاگرد در استان هرمزگان شد و در آذر ماه هم دسته دیگری از سمت کویت 

وارد خوزستان و بوشهر شدند.
در سال های اخیر ورود این ملخ ها به ایران باعث آسیب بسیاری به زمین های 
کشاورزی و مراتع شده اســت.رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کرمان در 
این باره گفته است که حسب اعلام سازمان حفظ نباتات کشور هجوم ملخ های 

صحرایی از دو سه هفته آینده در جنوب کشور آغاز می شود .
عباس ســعیدی  در نشســت هفته جاری ستاد مبارزه با آفت ملخ صحرایی 
اظهار داشــت: بارندگی های در پیش رو در اسفند ماه موجب تفریغ تخم های 
سال گذشته ملخ ها و و سرسبزی مراتع و پوشش گیاهی  موجب مهاجرت ملخ 
پروازی از نواحی جنوبی کشور به استان می شود بر این اساس برنامه ریزی لازم 
انجام و در حال رفع کمبودها هستیم و عمده مشکل استان تأمین خودرو وانت 

مناسب است که با مشارکت سایر ادارات برطرف می شود.
وی با اشاره به اقدامات سال گذشته افزود: سال گذشته ردیابی ملخ صحرایی 
در سطح ۵۵۰ هزار هکتار در 6 شهرستان انجام و مبارزه با ملخ در سطح  6هزار 

و 9۰۰ هکتار انجام شد.

 هجوم ملخ ها در سال زراعی جاری افزایش می یابد
رییس سازمان حفظ نباتات کشور اعلام کرد با توجه به اینکه شرایط رشد و زاد 
و ولد برای ملخ های صحرایی در سال زراعی جاری همچون بارندگی های خوب 
در شــاخ آفریقا، شبه قاره هند و شبه جزیره عربستان مساعد شده، پیش بینی 
می شود که با هجوم بیشتر ملخ ها به کشور در سال زراعی جاری مواجه باشیم.

کیخســرو چنگلوایی افزود: در سال زراعی گذشته مبارزه با ملخ صحرایی در 
ســطح ۴۵۰ هزار هکتار و در ســال پیش از آن این مبارزه در سطح 7۵۰ هزار 

هکتار انجام شد.
وی اظهار داشت:  که پیش بینی می شود در سال زراعی جاری نسبت به سال 

گذشته، مبارزه با آفت ملخ صحرایی تا 2.۵ برابر افزایش یابد.
رئیس ســازمان حفظ نباتات گفت: تمهیدهای لازم برای مبارزه با آفت ملخ 
صحرایی امســال در ســطح یک میلیون هکتار در ۱۱ استان کشور پیش بینی 
شده است. کیخسرو چنگلوایی افزود: از ابتدای امسال با توجه به پیش  بینی حمله 
ملخ ها ۱6میلیون هکتار از عرصه ها توسط یکهزار و ۵۰۰ گروه مورد رصد و پایش 

قرار گرفت و به محض بروز نخستین نشانه های این آفت، کار مبارزه انجام شد.

هیچ مشکلی برای تامین برق نداریم
وزیر نیرو گفت: تامین برق در بخش های 
مختلف به حالت عادی بازگشــته اســت و 
اکنون هیچ مشکلی برای تامین برق نداریم.

به گــزارش وزارت نیرو )پــاون(، »رضا 
اردکانیــان« در پاســخ بــه ســئوال  های 
خبرنگاران در نشست خبری که به مناسبت 
دهه فجر برگزار شد، در خصوص پیش نویس 
قانون آب خاطرنشــان کرد: ظرف چندماه 
گذشــته حداقل بــا 32 مجموعه مختلف 
مذاکره شــده و قصــد داریم از این فرصت 
در نهایی کــردن پیش نویش و تدوین یک 
لایحه کارآمد و رو به جلو اســتفاده کنیم 
تا اگر قانون توزیع عادلانه آب چهل ســال 
تداوم داشت، این لایحه هم بتواند به شکل 
مناســب شرایط پیش روی چند دهه آینده 
را همچون تغییر اقلیم، زیســت محیطی و 

اقتصاد آب پوشش دهد.
وی اضافه کرد: مجموعه وزارت نیرو آماده 
افراد،  تمامی  نظرات کارشناســی  شنیدن 
دستگاه ها، ســمن ها است تا از این فرصت 
استفاده کرده و نظرات خود را ارسال کنند. 
حتماً تمامی نقطه نظرات در کمیسیون های 
مختلف مورد بحث و بررسی قرار می گیرد 
تا آنچه نهایتا تصویب می شود یک سرمایه 

برای کل کشور باشد.
وزیر نیرو ادامه داد: وزارت نیرو نه در این 
زمینه و نــه هیچ زمینه دیگری هیچ حقی 
را نه می تواند ایجاد کند و نه می تواند سلب 
کند. این ویرایش اول یک لایحه بوده و سعی 
خواهیم کرد تمام ســواد جامعه که ناظر بر 
منافع عمومی اســت را جمع کنیم تا این 
مهم به لایحه پیشنهادی وزارت نیرو تبدیل 
شود. این موضوع در کمیسیون های دولت 
بررســی شده و ســپس به کمیسیون های 
مجلــس خواهد رفت که امیدواریم تا پایان 

کار دولت دوازدهم مطرح شود.
اردکانیان خاطرنشــان کرد: وزارت نیرو 
درصــدد اســت کاری که از ســال ۱3۴3 
وزارت آب و برق به حکم قانون، خودش به 
تنهایی انجام می داد را در یک کمیســیون 
که متشکل از چندین دستگاه شامل جهاد 

کشــاورزی، وزارت صمت، کشــور، محیط 
زیســت، ســازمان برنامه و بودجه و غیره 
انجام دهد و مسئولیت این کار همچنان با 
ایــن وزارتخانه بوده، اما اختیار برنامه ریزی 
و مسئله تخصیص و مشارکت در این زمینه 
را به شراکت در یک کمیسیون قرار دادیم.

وی در خصوص ســوخت مورد استفاده 
نیروگاه ها نیز یادآور شــد: خوشبختانه در 
این دولت ســهم گاز در تولید برق افزایش 
چشمگیری داشــته است. ما امروز با سهم 
۸۰ درصدی گاز در سوخت نیروگاه ها بعد 
از ایالات متحده، روســیه و ژاپن در ردیف 

چهارم دنیا هستیم.
وزیر نیرو اضافه کرد: بر اســاس آخرین 
آمار در 3۵ سال گذشته سهم نیروگاه های 
هســته ای در سبد انرژی دنیا از سه درصد 
به ۱۰ درصد و ســهم گاز از ۱2 درصد به 
23 درصــد افزایش یافته اســت.وی ادامه 
داد: ســهم زغال ســنگ تغییری نکرده و 
از گذشــته تاکنون 3۸.2 درصد را به خود 
اختصاص داده و این در شرایطی است که 

سوخت زغال ســنگ سوختی نسبتا آلوده 
کننده است.

 دنیا به ســمت افزایش ســهم 
تجدیدپذیرها در حرکت است

اردکانیان با اشاره به سهم تجدیدپذیرها 
بدون درنظر گرفتن سهم برق آبی  ها گفت: 
میزان ســهم تجدیدپذیرها از ۰.6 به 9.۸ 
درصد افزایش یافته و دنیا به سمت افزایش 
سهم تجدیدپذیرها حرکت می کند. در ایران 
اینگونه نبوده که دولت یا وزارت نیرو توجه 

به تجدیدپذیرها را فراموش کرده باشد.
 وزیر نیــرو تصریح کرد: در حال حاضر 
دنیا به ســمت افزایش سهم تجدیدپذیرها 
حرکت می کند، در ایران نیز حرکت خوبی 
در دولت یازدهم شــروع شده و در بخش 
تجدیدپذیرهای غیر برق آبی طی سال ۵7 
ظرفیت نصب شده صفر بوده، ابتدای دولت 
یازدهم به ۱6۸ مگاوات رســیده و در خود 
دولت یازدهم به تنهایی تجدیدپذیرهای غیر 
برق آبی ۱7۰ مگاوات بوده است. در دولت 

دوازدهم تاکنون ۵3۵ مگاوات و ان شاءالله تا 
پایان دولت دوازدهم به حدود 7۰۰ مگاوات 
می رســد. اگر بخش برق آبــی را هم اضافه 
کنیم مجموعه تجدیدپذیرها در دولت تدبیر 
و امید به حدود سه هزار مگاوات می رسد.

وی در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران 
در خصوص کند شدن آهنگ سرمایه گذاری 
برای تجدیدپذیر هــا گفت: عمدتا تغییرات 
نــرخ ارز باعث کند شــدن ضــرب آهنگ 
حرکــت تجدیدپذیر هــا در کشــور بوده 
و ســرمایه گذاری ها نیز بر اســاس خرید 
تضمینی صورت می گرفت که این افزایش 
نرخ ارز  باعث شد برای سرمایه گذارها ورود 
به این عرصه به صرفه نباشد. زمانی که با این 
موضوع روبرو شدیم سعی کردیم روش های 
دیگری را به کار گیریم و هم اکنون دو یا سه 
ساز و کار تاثیر گذار در ایجاد انگیزه مجدد 
برای سرمایه گذاری در لایحه بودجه ۱۴۰۰ 
پیش بینــی کرده ایم.به گفتــه اردکانیان با 
وجود اینکه یک کشور نفتی هستیم اما قطعاً 
این مسیر جهانی پیش گرفته تجدیدپذیرها 

را دنبــال می کنیم.وزیر نیرو با اشــاره به 
ظرفیت انرژی باد در کشور خاطرنشان کرد: 
3۰ هزار مگاوات ظرفیت بالقوه نیروگاه های 
بادی در ایران وجــود دارد که یکی از این 
تونل ها در مرز ایران و افغانســتان است. در 
همین راستا به مقامات افغانستان پیشنهاد 
داده ایم که کار مشترکی را آغاز کنیم تا این 
ظرفیت های بالقوه را به بالفعل تبدیل کنیم 
و این مســئله را با سایر کشورها هم مطرح 
کرده ایم.وزیــر نیرو اضافه کــرد: ماه فوریه 
جلســه هماهنگی بین ایران، افغانستان و 
جمهــوری فدرال آلمان بــه عنوان یکی از 
کشورهایی که هم می تواند سرمایه گذاری 
کند و هم دانش خوبی در این زمینه دارند 
برگزار خواهد شــد کــه امیدواریم بتوانیم 

ظرفیت کشور را بیشتر فعال کنیم.

 شرایط تامین برق همه بخش های 
کشور عادی است

اردکانیان با بیان اینکه اکنون در تامین 
برق همه بخش های کشــور شرایط عادی 
داریم، گفت: از این مشکلی که اخیرا پیش 
آمد باید یاد بگیریم که موضوع پرداختن به 
چگونگی مصرف گاز را از دستور کار خارج 
نکنیم؛ چرا که 7 برابر گازی که در نیروگاه ها 
تبدیل به برق کرده تا نیاز تمام بخش های 
کشــور را تأمین کنیــم، در بخش خانگی 
صــرف گرمایش و غیره می شــود که این 
موضوع روال مناســبی برای پایداری نبوده 
و می تواند ما را به واردکننده گاز تبدیل کند.

وی در خصوص تعطیلی نیروگاه های مقیاس 
کوچک خاطرنشــان کرد: سیاســتی برای 
خاموش کردن نیروگاه های مقیاس کوچک 
نداریم و از هر ظرفیتی که منجر به یاری ما 
در تامین برق مردم باشد، استفاده می کنیم.

وزیر نیرو با اشاره به پیش بینی بارش ها در 
ماه اســفند یادآور شــد: کشور ما امروز در 
شــرایط حدی قرار دارد و ما با تجربه های 
سالیان گذشته، ظرفیت سازی انجام شده در 
اقدامات فنی و لایروبی رودخانه ها ان شاءالله 

مشکلی نخواهیم داشت.

توزیع رایگان ۵۰۰ هزار اصله نهال در گیلان

بهره برداری از ۵۷۳ طرح در حوزه دام و طیور در سال ۹۹

  معاون امور جنگل منابع اداره کل منابع طبیعی از تولید ۵۰۰ هزار اصله 
نهال صنوبر برای توزیع رایگان در اسفندماه امسال خبر داد و عنوان کرد: سه 

نهالستان گیلان را اختصاص به زراعت چوب دادیم.
زراعت چوب به روش سنتی از دیرباز در کشور ما وجود داشته و کشاورزان 
در حاشیه باغات و مزارع خود اقدام به کشت گونه های درختی می کردند.

با اجرای طرح تنفس و توقف برداشت تجاری از چوب در جنگل های شمال 
کشور، همچنین هزینه های بالای واردات چوب و وجود آفاتی که ممکن است 
با واردات به کشور ورود پیدا کند، توجه به تولید چوب در داخل معطوف شده 

تا تامین چوب مورد نیاز صنایع سلولزی را بر عهده بگیرد.
از ســال ۸۴ تاکنون به صورت تجمعی زراعت چوب در مساحتی معادل 
23۰ هزار هکتار اجرایی شده و بخش هایی از آن به بهره برداری رسیده است.

استان هایی که بارندگی ندارند، جزو اولویت های زراعت چوب نیستند، 
اما استان گیلان در حال حاضر قطب زراعت چوب کشور محسوب می شود.

محمدرضا عبدالهی با اشاره به اجرای طرح تنفس و توقف بهره برداری از 

جنگل های طبیعی، اظهار کرد: برای تامین نیاز چوبی کشور و پر کردن خلاء 
ناشی از تنفس از سال 96، به سمت زراعت چوب رفتیم.

وی از نیاز روزافزون صنایع چوبی به ویژه ام.دی.اف به مواد خام چوبی خبر 
داد و تصریح کرد: در حال حاضر نیاز چوبی سالانه کشور ۱۱ میلیون مترمکعب 
که با این شیب تند، طی پنج سال آینده به ۱۵ میلیون مترمکعب خواهد رسید.

معاون امور جنگل اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان، عدم توجه 
به زراعت چوب را موجب افزایش قاچاق چوب دانســت و افزود: در صورت 
تامین نکردن نیاز چوبی کشــور با تعطیلی کارخانجات مواجه خواهیم شد. 
از طرف دیگر در حوزه واردات چوب نیز با مسائل مربوط به ارز و تحریم ها 

درگیر هستیم.
عبدالهی، با اشاره به توجه برنامه ششم توسعه به زراعت چوب در دو بخش 
اراضی ملی و اراضی مستثنیات، خاطرنشان کرد: براساس برنامه ششم باید در 
7۵ هزار هکتار از اراضی ملی کشور زراعت چوب انجام شود که سهم استان 
گیلان 66۰۰ هکتار اســت.وی با بیان اینکه تاکنون زراعت چوب در 2۵۰۰ 

هکتار از اراضی ملی استان گیلان از طریق مزایده و انتخاب مجری عملیاتی 
شده است، گفت: تعدادی از صنایع چوبی استان پای کار زراعت چوب آمدند.

معاون امور جنگل گیلان، با بیان اینکه هم اکنون حدود 3۵ تا ۴۰ هزار 
هکتار از اراضی مردم زیر پوشش زراعت صنوبر است، گفت: اقدامات ترویجی و 
تسهیلاتی نیز با همکاری بانک کشاورزی برای زارعین پیش بینی شده است. 
در این راستا طی سال جاری 2.۵ میلیارد تومان تسهیلات زراعت چوب در نظر 
گرفته شده که برای هر هکتار هشت تا ۱۰ میلیون تومان اختصاص می یابد.

وی از تولید ۵۰۰ هزار اصله نهال صنوبر برای توزیع رایگان در اسفندماه 
امســال خبر داد و عنوان کرد: ســه نهالستان گیلان را اختصاص به زراعت 
چوب دادیم و مردم و دستگاه های دارای فضای قابل کشت می توانند این 

نهال ها را دریافت کنند.
عبدالهی، تولید این نهال ها را با مشارکت صنایع ام.دی.اف استان دانست 
و یادآور شــد: همچنین در شهرستان آستانه اشرفیه نیز تولید نهال توسط 

بخش خصوصی در حال انجام است.

:معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
در سال 99، ۵73 طرح در حوزه دام و طیور، تولید شیر، 
گوشت قرمز و سفید و تخم مرغ با اعتبار ۵7۰۰ میلیارد 
تومان به بهره برداری رســید و بــرای 6 هزار و 6۵۰ نفر 

اشتغال مستقیم ایجاد شد.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، مرتضی رضایی در 
نشست خبری که به مناسبت ایام دهه فجر برگزار شد، در 
رابطه با میزان صادرات تولیدات دامی اظهار کرد: 79۰ هزار 
تن فرآورده لبنی بر پایه شیر خام، 3۱ هزار تن گوشت مرغ، 
۵۴ هزار تن تخم مرغ و ۱۴۰۰ تن عســل از کشور صادر 
شده که ارزش این صادرات 6۸۰ میلیون دلار بوده است.

وی افزود: در سال 99، ۵73 طرح در حوزه دام و طیور، 
تولید شیر، گوشت قرمز و سفید و تخم مرغ با اعتبار ۵7۰۰ 
میلیارد تومان به بهره برداری رسید که سرمایه گذاری این 
طرح ها توسط بخش خصوصی و با استفاده از تسهیلات 
بانکی انجام شده و برای 6 هزار و 6۵۰ نفر اشتغال مستقیم 

ایجاد شده است.
رضایی به تفکیک طرح های حوزه دام و طیور پرداخت 
و ادامه داد: در حوزه تولید شــیر، ۱۴3 واحد به ظرفیت 
9۰ هزار راس دام و ۸2۰ هزار تن شــیر و در حوزه پروار 
بندی 266 طرح به ظرفیت ۱۰ هزار تن گوشت قرمز به 

بهره برداری رسیده است.
وی با بیان ان که نژاد مرغ آرین امسال به دستور مقام 
معظم رهبری و با توجه به نیاز کشــور احیا شد، تصریح 
کرد: در سال جاری نیمی از نیاز کشور به مرغ اجداد از نژاد 
آرین ایران تأمین شد و سال آینده این رقم به ۱۰۰درصد 

خواهد رسید.
رضایی افزود: امسال ۱26 هزار قطعه نیاز کشور به مرغ 
اجداد از نژاد کاملًا ایرانی آرین تأمین شد که سال آینده 

تمام نیاز داخل را از این نژاد تأمین خواهیم کرد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی افزود: آمریکا به رغم اینکه 
مدعی عدم تحریم غذا و دارو است اما حدود 9 ماه اجازه 
واردات مرغ اجداد به ایران را نداد و اگر تحریم آمریکا ادامه 
داشت و ما مرغ نژاد آرین را احیا نکرده بودیم ممکن بود 

تولید مرغ داخل به صفر برسد.
وی ادامه داد: در حوزه تولید مرغ گوشــتی 73 واحد 
جدید به ظرفیت سالانه ۱۸ هزار تن گوشت، در تولید مرغ 
مادر گوشتی ۱3 واحد با ظرفیت ۱۴۵ میلیون قطعه جوجه 
یک روزه و 2۰ واحد مرغ تخم گذار با طرفیت تولید 32 
هزار تن تخم مرغ و همچنین ۴۸ واحد تولید سایر ماکیان 
و دو واحد جوجه کشی به ظرفیت 3۵ میلیون قطعه در 
سال به بهره برداری رسید.معاون امور تولیدات دامی وزارت 
جهاد کشاورزی در رابطه با اجرای طرح مرغ سایز گفت: 

با این طرح به مرغداران بر اساس تولید مرغ در ۴۰ تا ۴2 
روز نهاده تحویل داده می شود.

وی افزود: اجرای کامل این طرح به همراهی مردم نیاز 
دارد و تا زمانی که مصرف کننده از فروشگاه مرغ با وزن بالا 
درخواست می کند امکان تحقق کامل این مساله را نداریم.

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی با 
اشاره به مقایسه میزان تولید در سال 99 نسبت به مدت 
مشابه در سال گذشته گفت: در سال گذشته ۸9۵ هزار تن 
گوشت قرمز، ۱۱ میلیون تن شیر، 2.7 میلیون تن گوشت 
مرغ و یک میلیون و ۱7 هزار تن تخم مرغ در کشور تولید 
شــد که در سال جاری تولیدات گوشت قرمز 6.۵ درصد، 
شیر خام 2.3 درصد، تخم مرغ ۱.7 درصد رشد داشته و 

گوشت مرغ کاهش داشته است.
وی با اشــاره به افزایش مصرف سرانه محصولات دام 
و طیور عنوان کرد:  سرانه مصرف گوشت قرمز ۱2 کیلو 
و 39۰ گــرم، طیور 32 کیلوگــرم، تخم مرغ ۱۱ کیلو و 
3۰۰ گرم اســت و هر ایرانی روزانه 37.۴۵ گرم پروتئین 

دریافت می کند.
رضایی با اشــاره بــه این که پیگیــر افزایش ضریب 
خوداتکایی در تولید کره هستیم، خاطرنشان کرد: واردات 
کره در سال گذشته ۵۰ هزار تن بوده، در حالی که میزان 
واردات این محصول در 9 ماهه سال جاری حدود 7 هزار 
تن اعلام شــده اســت، بنابراین ۸۵ درصد در این زمینه 
خودکفایی حاصل و از خروج سالانه حدود 2۵۰ تا 3۰۰ 

میلیون دلار جلوگیری شده است.

وی با اشاره به این که توان تولید کره در کشور بالای 
7۰ هزار تن اســت، تأکید کرد: اگر صادرات شیرخشک 
نباشد برای کارخانه نیز تولید کره صرف نمی کند چرا که 
محصولات جانبی تولید کره، شیرخشک است، بنابراین ما 
از وزارت صمت درخواست کردیم صادرات شیرخشک را 
آزاد کند و به ما قول پیگیری و حل این مشکل را دادند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی در رابطه با کاهش واردات 
گوشــت قرمز در ســال جاری اذعان کرد: بر اساس آمار 
گمرک امسال ۴ هزار و 63۰ تن گوشت گوسفندی و 2۸ 
هزار تن گوشت گاوی وارد کشور شده که ارزش این واردات 

به ترتیب 3۰ و ۱2۱ میلیون دلار بوده است.
وی با اشــاره به این که وظیفه وزارت جهاد کشاورزی 
تامین محصولات تا عمده فروشی است، تصریح کرد: در این 
راستا طرحی را شروع کردیم که بر اساس آن باید قیمت 
تخم مرغ روی بسته بندی و همچنین روی هر عدد تخم 
مرغ ثبت شود و اگر مرغداری امکان پرینت قیمت بر روی 

تخم مرغ را ندارد باید هنگام تحویل، فاکتور ارائه دهد.
رضایــی در رابطه با قیمت مصــوب تخم مرغ گفت:  
قیمت هر شــانه 3۰ عددی تخم مرغ بدون بسته بندی 
بیــن 3۱ تا 33 هزار تومــان و قیمت هر عدد تخم مرغ 

۱.۱۰۰ تومان است.
وی در رابطه با نظارت بر عرضه و توزیع تخم مرغ در 
بازار بیان کرد: دستگاه های نظارتی باید به این مساله ورود 
کنند و ما هیچ تعارفی با مرغ دار، عمده فروشان و خرده 
فروشان نداریم و باید دلیل این گرانفروشی مشخص و با 

آن برخورد شود.
معــاون وزیر جهاد کشــاورزی با بیــان این که هیچ 
کمبــودی در تولید تخم مرغ نداریم، خاطرنشــان کرد: 
تولید ماهانه تخم مرغ 9۰ هزار تن است و با میزان مصرف 

همخوانی دارد.
وی با اشاره به این که در بهمن ماه ۱3۰ میلیون قطعه 
جوجه ریزی انجام شــده است، تاکید کرد: بر این اساس 
این جوجه ریزی 23۰ هزار تن گوشت مرغ تولید خواهد 

شد و مشکلی در تنظیم بازار شب عید نخواهیم داشت.
رضایی در رابطه با پیشــنهاد وزارت جهاد کشاورزی 
برای مقابله با قاچاق دام اذعان کرد: در این زمینه پیشنهاد 
کرده ایم، تعداد دام مازاد کشور به طور دقیق برآورد شود 
و معادل میزانی که صادر می شــود یا دو برابر آن واردات 
گوشــت صورت بگیرد تا هم قاچاق محدودتر شود، هم 
انباشــت دام مرتفع شده و هم قیمت گوشت در بازار به 

تعادل برسد.
وی افزود: کارگروهی برای این منظور تشکیل شده اما 
نگرانی مسئولان تنظیم بازار از این است که قیمت گوشت 
برای مصرف کننده نهایی بیشتر افزایش پیدا کند به همین 
جهت نیاز به مذاکره های بیشتری وجود دارد تا با یکدیگر 

در این زمینه به تعامل برسیم.
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی در 
رابطه با مزایای سامانه بازارگاه گفت: در حال حاضر تمام 
مرغداران و دامداران یا دستگاه های نظارتی و تشکل های 
مربوطه در هر لحظه که اراده کنند می توانند ببیند کدام 
واحد به چه میزان نهاده دریافت کرده که اگر سامانه بازارگاه 
وجود نداشته باشد و مرغداری مدعی شود که نهاده دریافت 

نکرده چگونه باید این مساله را ثابت کرد.
رضایــی در رابطه با حذف ارز ۴2۰۰ تومانی از واردات 
نهاده های دامی تصریح کرد: در حال حاضر بحث حذف ارز 
۴2۰۰ تومانی از واردات نهاده های دامی مطرح نیست ضمن 
اینکه اگر برخی اشکالات سامانه بازارگاه کاملًا رفع شود 
به عنوان یک یادگاری خوب در این حوزه برای سال های 

آینده باقی می ماند.
وی خاطرنشان کرد: اگر وارد کننده ای نهاده وارداتی 
خود را در بازارگاه وارد نکند به مراجع قضائی معرفی شده 

و با او برخورد خواهد شد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به عدم وجود تخلف 
در سامانه بازارگاه تأکید کرد:  امکان تخلف از طریق سامانه 
بازارگاه وجود ندارد و اگر نشتی و تخلفی وجود دارد از جای 
دیگری انجام می شود.رضایی عنوان کرد: حدود دو هفته 
است که ثبت سفارش نهاده های دامی از وزارت صمت به 

وزارت جهاد کشاورزی منتقل شده است.
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مدیرعامل شرکت توزیع برق شهرستان اصفهان:

 بهره برداری از ۲۶۲ پروژه برق رسانی با اعتبار بالغ بر1۰۷میلیارد
 تومان در دهه فجر 

اصفهان - محسن راعی -مدیرعامل شرکت 
توزیع برق شهرســتان اصفهان در نشست 
خبری برنامه های دهه فجر بیان کرد :همزمان 
با دهه مبارک فجر امسال 262 پروژه کوچک 
و بزرگ برق رســانی ،ایجاد روشنایی معابر و 
بازسازی شبکه های برق شهری و روستایی 
با اعتباری بالغ بر ۱۰7میلیارد و 766 میلیون 
تومان در شهرستان اصفهان افتتاح و در مدار 

قرار گرفت.
حمیدرضــا پیرپیران اظهــار کرد: محور 
اجــرای همه پروژه های مذکور ،اســتراتژی 
و چشــم انــداز ۱۴۰۵ شــرکت توزیع برق 
اصفهان است چشم اندازی که در آن رضایت 
۱۰۰درصدی مشــترکین ،کاهش تلفات به 
میــزان ۵ درصد و ارائه خدمات غیرحضوری 
۱۰۰درصدی و اجرای حداقل 9۰ درصد پروژه 
های طبق برنامه، وصول مطالبات ۱۰۰درصد و 
اینکه فوت و نقص عضو پرسنل و پیمانکاران 
به صفر برســد به عبارتی این چشم انداز با 
اســتانداردهای ملی و بین المللی نیز همراه 

و همگام است.
وی گفــت: این پروژه هــا با هدف ایجاد 
ظرفیت سازی برای برقراری انشعابات جدید 
در شهرها و روســتاهای شهرستان، تبدیل 
شبکه های هوایی به زمینی که به دنبال آن 
زیباسازی مبلمان شهری و کاهش خاموشی ها 
و کاهش تلفات برق را به دنبال خواهد داشت 
در این روزهای مبــارک اجرایی و عملیاتی 
می شــود.این مقام مسئول خاطرنشان کرد: 
ظرفیت ســازی برای رسیدگی به درخواست 
های جدید مــردم، افزایش ضریب پایداری 
شبکه های برق با بهره برداری از 22۰ دستگاه 
پســت زمینی و هوایی و 27 کیلومتر کابل 
کشی فشار متوسط و ضعیف زمینی و ۱22 
کیلومتر شبکه فشار متوسط و ضعیف هوایی 

در شهرستان اصفهان صورت گرفته است.
مدیرعامل شرکت توزیع برق شهرستان 
اصفهان به زیباسازی مبلمان شهری در شهر 
گنبدهای فیروزه ای اشاره کرد و گفت: نزدیک 
به 2 هزار و ۵2۱ دستگاه چراغ LED و۵6 اصله 
پایه فلزی جدید زیبایی شــهر اصفهان را دو 

چندان نموده است.
پیرپیران در خصوص هوشمند سازی نقاط 
قطع و وصل و قرائت هوشمندانه گفت :نزدیک 
به 2۱ هزار کنتور هوشمند پارامترهای شبکه 
را رصــد می کنند و همچنین در حال حاضر 
6۰۰ نقطه شبکه برق به تجهیزات اتوماسیون 
متصل هستند.وی به جذب انشعاب مشترکان 
اشاره و تصریح کرد: 32۰ کنتور دیماندی و 
23 هــزار و 76۸ کنتور عادی به منظور برق 
رسانی به مشترکان جدید نصب گردیده است.

مدیرعامل شرکت توزیع برق اصفهان ادامه 
داد :حذف قبوض کاغذی به عنوان یک طرح 
کلان ملی عــلاوه بر صرفه جویی میلیاردی 
و حذف ارزبری در تکمیل زیرســاخت های 
مدیریت کشــور، ارائه خدمــات الکترونیک 
شــرکت برق را از 9۵ درصد نزدیک به ۱۰۰ 
درصد افزایش داده اســت.وی خاطرنشــان 
کــرد: هدف ما به طور کلــی در پروژه های 
مدیریتی و ســامانه های الکترونیکی کاهش 
مراجعات حضوری اســت به طوری که 2۸ 
خدمت در حوزه خدمات مشــترکین و ۱2 
خدمــت در حوزه بهره بــرداری که در کل 
۴۰نوع خدمت است در اپلیکیشن» برق من« 
توسط شرکت راه اندازی شده است.شرکت 
توزیع برق اصفهان از ســال های گذشته در 
حوزه غیرحضــوری نمودن خدمات اقدامات 

خوبی را انجام داده است از جمله راه اندازی 
سامانه سمیع ۱۵2۱ امکانات زیادی را برای 
مشترکین و متقاضیان فراهم نموده که این 
خدمات موجب شد در زمان انتشار ویروس 
کرونا اهمیت تحقق دولت الکترونیک و ارائه 
خدمــات غیر حضوری بیش از پیش نمایان 
شــود و مشــترکین و متقاضیان به راحتی 
خدمــات خود را تنها با یــک تلفن دریافت 
نمایند.وی اظهار کــرد: با وجود درگاه های 
متفاوت خدمت رسانی به طور قطع شرایط 
مناسب تری برای ارائه خدمت ایجاد می کند 
و در همین راســتا مشــترکین برق با نصب 
اپلیکیشن برق من بر روی گوشی همراه خود 
می توانند ســوابق صورتحساب، ثبت قرائت 
توسط مشترک خود اظهاری، خدمات فروش 
و پس از فروش ،ثبت خاموشی، اعلام مشکل 

روشنایی معابر، اطلاعات برق امید و مدیریت 
مصرف و... را مشاهده و در هر زمینه ای بدون 
حضور در مراکز خدماتی و پیشــخوان های 
دولت خدمات را به ساده ترین روش ممکن 
دریافت نمایند.پیرپیران با اشاره به ضرورت 
کاهش تلفات در شــبکه برق افزود: در سال 
93 کاهش تلفات در اصفهان حدود7/9درصد 
بوده که این میزان در سال جاری به 6 درصد 
رسیده است و پیش بینی می شود در چشم انداز 
ســال ۱۴۰۵ این میزان تلفات به کمتر از ۵ 

درصد )میانگین استاندارد جهانی( برسد.
وی تصریح کرد :مجهز شدن 6۰۰ نقطه 
از شبکه فشار متوسط شرکت توزیع برق به 
کلیدهای قابل قطع از راه دور ،رویت پذیری 
بیش از 2۰ هزار نقطه در شبکه فشار متوسط 
و فشار ضعیف و نصب تجهیزات مورد نیاز و 
کنتورهای فعال، استفاده از خط گرم و انجام 
عملیات بازسازی و تعمیرات شبکه با خط برق 
دار، رویت پذیری کامل خودروهای عملیاتی 
و اعزام این اکیپ ها از نزدیک ترین محل به 
نقطه حادثه ،اســتفاده از دستگاه های دیزل 
ژنراتــور در صورت نیاز به تعمیرات و یا قطع 
منابع تغذیه شبکه توزیع برق، بازسازی و بهینه 
سازی کامل بیش از ۴۰ درصد از شبکه های 
فشارضعیف و تبدیل آنها با کابل خودنگهدار، 
نصب بیش از ۵۰۰دستگاه پست های هوایی 
و زمینی طی شش سال گذشته، برنامه ریزی 
و انجام به موقع تعمیرات شبکه مطابق برنامه 
ریزی دقیق و معین و تعویض و بازسازی بیش 
از 7۰ کیلومتر کابل های روغنی به مدت پنج 
سال از جمله فعالیت هایی است که باعث شده 
تا میزان مدت خاموشــی ها از مدت 6 سال 
گذشــته تاکنون به ازای هر مشترک برق به 
زیر ۱3۰ دقیقه کاهش یابد و همین امر ما را 
به اهداف چشم انداز خود نزدیک کرده است.

 بهره بــرداری همزمان 2۴ پروژه منطقــه آزاد انزلی با حضور 
استاندار گیلان

طرح های دهه مبــارک فجر، 2۴ پروژه منطقه آزاد انزلی بصورت همزمان 
با حضور استاندار گیلان و با هزینه 66۰ میلیارد ریال به بهره برداری رسید.

مرجان عباس زاده /رشــت - با حضور دکتر ارسلان زارع استاندار گیلان، 
مهندس سید مهدی نقوی، سرپرســت سازمان،دکتر احمد دنیامالی،نماینده 
مردم بندر انزلی در مجلس شورای اسلامی، به مناسبت چهل و دومین سالگرد 
پیروزی انقلاب شــکوهمند اسلامی ایران، 2۴ پروژه صنعتی،عمران روستایی 
و گردشــگری منطقه با حجم سرمایه گذاری 66۰ میلیارد ریال و اشتغالزایی 

مستقیم برای ۱۱2 نفر مورد بهره برداری قرار گرفتد.
براین اساس کارخانه تولید آنالیزور کلر با حجم سرمایه گذاری۵۰ میلیارد 
ریالی شرکت دانش بنیان ابزار سیال دقیق که زمینه اشتغالزایی مستقیم برای 
۱۸نفر را فرآهم نمود، و طرح توســعه محصولات آرایشی و بهداشتی شرکت 
کسری با میزان2۰۰ میلیارد ریال و اشتغالزایی مستقیم برای ۱۵ نفر به صورت 

رسمی در مدار تولید قرار گرفتند.
از ســوی دیگر در این برنامه افتتاحیه، واحد تولیدی،محصول آرایشــی-

بهداشــتی، شرکت کلین آسا با حجم ســرمایه گذاری3۵۰ میلیارد ریال که 
منجــر به ایجاد شــغل برای 2۰ نفر شــد بهمراه طرح تولیــد موتور دربهای 
اتوماتیک،شرکت اتحاد محرک کاسپین با سرمایه گذاری 9۰ میلیارد ریالی و 

اشتغالزایی ۱۰ نفر، افتتاح شدند.
در پایان و با حضور سرپرســت ســازمان منطقه آزاد انزلی،اعضای هیأت 
مدیره ،معاونین و مســئولین محلی منطقه،در آســتانه چهل و ســومین بهار 
انقلاب اســلامی، ۱۵ پروژه عمران روستایی بصورت همزمان با هزینه حدود 

2۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات سازمان افتتاح شدند.
اســتاندار گیلان در جریان حضور در منطقــه آزاد انزلی، از فرآیند تولید 
محصولات سه شــرکت تولید لوازم بهداشتی و نیز موتور درب های اتوماتیک 

بازدید و این واحدها را افتتاح کرد.
وی  با ابراز خرسندی از اینکه واحدهای افتتاح شده عمدتاً با دانش بومی 
جوانان استان و فعالیت آنان راه اندازی شده، گفت: یکی از این واحدها در مرکز 
رشد بندرانزلی آغاز به کار کرد و به مرحله تجاری سازی و تولید انبوه رسید.

دکتر ارسلان زارع به رویکرد دولت تدبیر و امید در حمایت از سرمایه گذاران 
بخش خصوصی و تقویت احداث واحدهای تولیدی و اقتصادی در منطقه آزاد 
انزلی اشاره و خاطرنشان کرد: امیدواریم شاهد افزایش ظرفیت تولید و اشتغال 

مستقیم و غیرمستقیم در این منطقه باشیم.
وی منطقه آزاد انزلی را از جمله مناطقی دانست که به سبب موقعیت خوب 
جغرافیایی، دسترســی به بازار بیش از 3۰۰ میلیون نفری کشورهای همسایه 
شمالی، بستر عضویت ایران در اتحادیه اقتصادی اوراسیا و قرارداشتن در مسیر 
کریدور شــمال- جنوب می تواند نقش تأمین کننده در برخی مواد اولیه برای 

تولید و نیز صادرات کالاهای تولیدی استان و کشور را ایفا کند.

 نشست مشترک شورای پژوهش شرکت پالایش نفت اصفهان با 
مدیران شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان

رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان در نشست مشترک شورای پژوهش 
پالایشگاه و مدیران شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان که با محوریت اقتصاد 
دانش محور در بازار، برگزارشــده بود، ایجاد و تقویت شــرکت ها و مؤسسات 
دانش بنیان را جزو فعالیت های این شــهرک عنوان کرد و اظهار داشت: مراکز 
رشد و پارک های علم و فناوری باهدف ارائه مشاوره، تخصیص امکانات اداری، 
آزمایشــگاهی و کارگاهی و کمک هــای مالی و به منظور حمایت و توســعه 

شرکت های کوچک و متوسط. تأسیس شده است.
قیصری با اشاره به اینکه در این شهرک حدود ۱۵۰۰ محصول تجاری فعال 
است، سهم بخش خصوصی در توسعه این شهرک را 7۵ در صد اعلام کرد و 
افزود: در جهت فعالیت بخش نفت و گاز، پردیس علم و فناوری تأسیس شده 

که تا کنون در این حوزه ۴۰ شرکت ایجاد شده است.
مصطفی الهی معاون مهندســی و توسعه شرکت پالایش نفت اصفهان نیز 
طی ســخنانی بومی ســازی کالاهای مصرفی، ایجاد دانــش فنی تجهیزات با 
فناوری پیشــرفته مانند تجهیزات آزمایشگاه، آنالایزرها، اعتماد و کار سپاری 

به شرکت های داخلی را از دغدغه های پالایشگاه برشمرد.
همچنیــن علیرضا جعفر پور، معاون تولید شــرکت پالایش نفت اصفهان 
تصریــح کــرد: پالایشــگاه اصفهــان دارای تجربــه و پتانســیل بالایی در 
 زمینه های فنی اســت که به صورت مشــاوره صنعتی در اختیار دانشــجویان

 و شــرکت های صنعتی تحت عنوان پروژه های دانشــجویی و پژوهشی قرار 
می دهد.

مجید شهسواری مدیر کالا این شرکت نیز به منظور معرفی کالاهای موردنیاز 
پالایشــگاه و همچنین معرفی خدمات قابل ارائه شرکت ها، پیشنهاد ایجاد یک 

نمایشگاه مشترک را ارائه نمودکه مصوب شد این نمایشگاه ایجاد گردد.

 تداوم رشــد قیمت نفت به دنبال افت غیرمنتظره ذخایر نفتی 
آمریکا

قیمت نفت خام در معاملات امروز، چهارشــنبه، به دنبال انتشار گزارشی 
که نشان می داد میزان ذخایر نفت انبارهای آمریکا به طرز غیرمنتظره ای افت 
کرده است، تقویت شد.  به نقل از سی ان بی سی، قیمت نفت خام در معاملات 
امروز، چهارشنبه، به دنبال انتشار گزارشی که نشان می داد میزان ذخایر نفت 

انبارهای آمریکا به طرز غیرمنتظره ای افت کرده است، تقویت شد.
تا ساعت 9:۵7 به وقت تهران، قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام برنت، 
بنچ مارک جهانی قیمت نفت، ۰.2۰ درصد نسبت به قیمت بسته شده دیشب، 
تقویت شــد و به 6۱.2۰ دلار رســید. قیمت پیش خرید هر بشــکه نفت خام 
نیمه سنگین غرب تگزاس آمریکا، دابلیوتی آی، هم 2 سنت افزایش یافت و به 
۵۸.32 دلار رسید. مؤسسه خصوصی ســوخت آمریکا، ای پی آی، در گزارش 
جدید خود اعلام کرد میزان ذخایر انبارهای نفت این کشور در هفته منتهی به 
۵ فوریه 3.۵ میلیون بشکه افت کرده و به ۴7۱.۱ میلیون بشکه رسیده است. 
این در حالی است که اقتصاددانان شرکت کننده در نظرسنجی رویترز پیش بینی 
کرده بودند میزان این ذخایر با افزایشی 9۸۵ هزار بشکه ای روبرو خواهد شد.

عصر امروز گزارش رسمی دولتی از ذخایر نفت آمریکا از سوی اداره اطلاعات 
انرژی این کشور منتشر می شود.

 تولید سالانه ۱۱ میلیون تن شیرخام در کشور
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی، گفت: سالانه ۱۱ میلیون 
تن شیرخام در کشور تولید می شود.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد 
کشاورزی، مرتضی رضایی در حاشیه آئین بهره برداری از سیستم شیردوشی 
روتاری در یک مجتمع شیر و گوشت صنعتی در شهرستان ری استان تهران، 
اعلام کرد: صنعت دامداری شیری ایران در سطح کشورهای برتر دنیا است و 
مواد ژنتیکی که در کشور ما تولید می شود نیز در رتبه های برتر دنیا قرار دارد.

وی با بیان این که در حال حاضر 9۰ درصد مواد ژنتیکی مورد نیاز در داخل 
کشــور تولید می شود، اظهار کرد: پنج تا ۱۰ درصد از مواد ژنتیکی از بهترین 
نژادهای دنیا از کشورهای دیگر وارد می شود.رضایی، صنعت دام شیری ایران 
را در سطح مترقی ترین کشورهای دنیا دانست و افزود: سالانه ۱۱ میلیون تن 
شیرخام در کشور تولید می شود.معاون وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: 
پارسال نزدیک به ۸۰۰ هزار تن محصولات لبنی، 6۰ هزار تن تخم مرغ و ۴۰ 

هزار تن مرغ از کشور صادر شده است.

حفر و تکمیل 11۷ حلقه چاه های نفت و گاز با ثبت افزون بر 8۵ هزار متر حفاری

ارجحیت صادرات بنزین نسبت به گاز مایع

مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران از حفر  ۱۱7 حلقه چاه های نفت و 
گاز در مناطق نفتخیز خشکی و دریایی کشور با بکارگیری ناوگان حفاری این 

شرکت از دهه فجر سال 9۸ تا دهه مبارک فجر امسال خبر داد.
مهندس سید عبداله موسوی روز یکشنبه )۱9 بهمن ماه( با تبریک ایام 
مبارک دهه فجر و چهل و دومین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، در تشریح 
کار و تلاش کارکنان سختکوش این شرکت، گفت: در این مدت  متراژ حفاری 

چاه ها به میزان  ۸۵ هزار و 6۱6 متر به ثبت رسید.
وی افزود: از تعداد این چاه ها 27 حلقه توسعه ای، چهار حلقه اکتشافی، 
یک حلقه توصیفی و ۸۵ حلقه تعمیری بوده اســت که در گستره عملیاتی 
شرکت های ملی مناطق نفتخیز جنوب، مهندسی و توسعه نفت، فلات قاره،  

نفت مناطق مرکزی و در قالب پروژه حفاری و تکمیل گردید.
موسوی با این توضیح که در عملیات حفاری در این مدت حفاری ۱۸ حلقه 
چاه 326 روز زودتر از برنامه انجام و برای بهره برداری به شــرکت متقاضی 
تحویل شد، اظهار کرد: این موفقیت که در نتیجه تعامل میان متخصصان این 
شرکت و شرکت بهره بردار محقق می شود از نظر تولیدی شدن زودهنگام 

چاه، ترخیص دکل و کاهش هزینه ها ارزش اقتصادی قابل توجهی دارد.
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران در زمینه فعالیت های صورت گرفته 
در حوزه خدمات یکپارچه فنی و مهندسی که از سوی این شرکت به موازات 
با عملیات حفاری و تعمیر چاه ها ارایه می گردد، اظهار کرد: در بخش عملیات 
ویژه در مدت پیش گفته  نزدیک به  ۱۴ هزار و ۸6۰ متر حفاری جهت دار 

و افقی بر روی 6۰ حلقه چاه و بیش از ۸۰۰ متر مغزه گیری صورت پذیرفت.
وی همچنین شمار خدمات ویژه از جمله نمودارگیری، نمودارگیری از سیال 
و  چاه پیمایی را یک هزار و 2۱6  و خدمات فنی حفاری مانند سیمانکاری 
چاه ها، اسیدکاری، تزریق پذیری، آزمایش چاه با ساق مته، لوله مغزی سیار، 
لوله گذاری چاه، حفاری با هوا، حفاری به روش فرو تعادلی و ... ،  را  ســه 

هزار و 7۱۱ مورد عنوان کرد.
موسوی گفت: مشارکت فعال این شرکت در پروژه های میدان محور که 
تحت عنوان طرح توسعه 2۸ مخزن در مراحل اجرایی قرار دارد را یادآور شد 
و گفت: در این ارتباط در مدت مورد نظر نسبت به امضای تفاهمنامه های 
مربوط به طرح توسعه میدان های بالارود، بنگستان لالی، میدان های سپهر، 

جفیر و سیاهمکان با شرکت های بخش خصوصی مشارکت و در این راستا 
۱7 دستگاه حفاری خشکی شرکت بکارگیری می شود.

مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران افزود: با توجه به نامگذاری امسال 
به عنوان ســال جهش تولید، این شــرکت در خصوص توسعه فرصت های 
همکاری با شرکت های سازنده داخلی، دانش بنیان، مراکز علمی و پژوهشی 
در راستای تامین حداکثری قطعات، تجهیزات، کالا و مواد اقدام نموده که از 
جمله قراردادهای همکاری در بخش های ساخت تجهیزات سرچاهی، حفاری 
جهت دار و به روز رسانی ژنراتورهای دستگاه های حفاری است که به تازگی 

با شرکت های داخلی امضا و مبادله گردیده است.
وی پیگیری، تمدید و استقرار استانداردها و گواهینامه های بین المللی، 
مرتبط با مدیریت های کیفیت، محیط زیست، بهداشت حرفه ای ، ایمنی و 
سلامت دکل های حفاری، برگزاری دوره های تخصصی با استفاده از بستر 
فضای مجازی با توجه به لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی، تمهیدات کاربردی 
در زمینه پیشگیری و مقابله با همه گیری ویروس کرونا و ایجاد شرایط مناسب 
در راســتای حفظ سلامت کارکنان و استمرار کار دستگاه های حفاری، راه 
اندازی سامانه جامع دستمزد و مزایای کارکنان ارکان ثالث )HRM(برای اولین 
بار از ابتدای امســال را از شمار اقدامات شرکت از دهه فجر سال گذشته تا 
دهه فجر امسال برشمرد و خاطرنشان کرد: اهداف این شرکت بر مبنای پروژه 
محوری و حفظ خط مشی و بنگاه های اقتصادی و مشتری  مداری ترسیم و 

همچنان در دستور کار قرار دارد.

قیمت صادراتی گاز مایع به طور میانگین ۱۵۰ دلار به 
ازای هر تن ارزان تر از بنزین و گازوییل اســت، بنابراین با 
مصرف LPG، می  توان بنزین و گازوییل معادل آزاد شده را 

با قیمت بیش تر صادر کرد.
 اســتفاده از گاز مایع به عنوان ســوخت خودرو با نام 
اتوگاز در بســیاری از کشورهای دنیا رایج است. برخی از 
این کشورها این سوخت را جایگزین بنزین، برخی جایگزین 
دیزل و بسیاری نیز همزمان آن را جایگزین هر دو سوخت 
کرده اند. انگیزه هر کشور در استفاده از سوخت اتوگاز در 
ناوگان حمل و نقل متفاوت اســت. برای مثال در کشور 
کره جنوبی انگیزه اصلی استفاده از اتوگاز کمک به کاهش 
آلودگی هوا، در کشور ترکیه این انگیزه مزیت اقتصادی و 
به صرفه بودن آن نســبت به بنزین و دیزل و در کشوری 
مانند روسیه انگیزه اصلی استفاده از اتوگاز افزایش تنوع 
ســبد سوخت اســت.در جدیدترین گزارشی که انجمن 
جهانی ال پی جی در سال 2۰2۰ میلادی درباره مصرف 
اتوگاز منتشــر کرده است تعداد 2۵ کشور به طور عمده 
از اتوگاز اســتفاده می کنند. در این گزارش مقدار مصرف 
ســالانه اتوگاز 27.۱ میلیون تن عنوان شده است که در 
تعداد 27.7 میلیون خودرو به مصرف می رسد. در این بین 
به ترتیب سه کشور ترکیه، روسیه و کره جنوبی رتبه اول تا 
سوم مصرف کنندگان اتوگاز در دنیا هستند.در سال 2۰۱9 
میلادی در کشور ترکیه تعداد ۴.7 میلیون دستگاه خودرو 
مقدار 3.۴ میلیون تن گاز مایع مصرف کرده اند. در روسیه با 
وجود استفاده وسیع CNG در این کشور، تعداد 3.3 میلیون 
دستگاه خودرو LPG سوز وجود دارد. در کشور کره جنوبی 
باوجود واردات ۵ میلیون تنی گاز مایع از آمریکا، 9۵ درصد 
تاکسی های این کشور گاز مایع سوز هستند. با وجود اینکه 
این کشــورها سال های زیادی اســت که از گاز مایع در 
خودروها استفاده می کنند، اما در این زمینه مشکلی برای 
آنها به وجود نیامده و حتی به دلیل پاک و ارزان تر بودن 

اتوگاز نســبت به بنزین و دیزل، روز به روز به فکر توسعه 
بیشتر این سوخت در کشور خود هستند. شکل زیر مقدار 
مصرف اتوگاز مناطق مختلف دنیا از ســال های 2۰۰۰ تا 
2۰۱9 را نشان می دهد.کشور ایتالیا نیز به عنوان یک نمونه 
بارز در استفاده همزمان LPG و CNG در خودروهای خود، 
مطرح است. ایتالیا به عنوان اولین کشور استفاده کننده از 
گاز طبیعی در خودرو شناخته می شود. اکنون تعداد ۱.۱ 
میلیون خودرو CNG سوز و 2.۵ میلیون خودرو LPG سوز 

در این کشور وجود دارد.
در کشورهایی همچون انگلیس، چین و آمریکا، اتوگاز 
عمدتاً به عنوان ســوخت جایگزیــن گازوئیل در ناوگان 
ســنگین حمل و نقل مورد استفاده قرار می گیرد. در این 
کشورها مهم ترین دلایل استفاده از اتوگاز به جای دیزل 
بحث آلایندگی کم تر آن نسبت به دیزل و واردات ارزان تر 

آن است.
در آمریکا ۱۵۰۰۰ اتوبوس گاز مایع ســوز وجود دارد 

که عمده آن ها اتوبوس هایی تحت عنوان اتوبوس مدارس 
هستند. در کشور چین واردات اتوبوس های گاز مایع سوز 
از شرکت های مطرح و معتبر خودروسازی انجام می شود. 
9۰ درصد اتوبوس ها در گوانگژو و 3۰ درصد در هنگ کنگ 

چین از سوخت LPG استفاده می کنند.

 نگاه دولت یازدهم به تنوع سبد سوختی
در ایران اما با توجه به مشــکلاتی که افزایش قیمت 
یک ســوخت در پی دارد و دلیل آن تنوع نداشتن سبد 
سوخت و وابستگی بیش از حد به یک نوع سوخت )بنزین 
یا گازوئیل( است، با این حال عده ای از مسئولین مخالف 
 CNG و LPG تنوع بخشیدن به سبد سوخت و ورود هم زمان
به سبد سوخت ناوگان حمل و نقل هستند. به عنوان مثال 
بیژن زنگنه، وزیر نفت در تاریخ ۱۱ بهمن ۱399 در یک 
 CNG مصاحبه تلویزیونی، سوخت طبیعی و ارزان کشور را
دانســته و تأکید کرد باید مردم از طرق غیر قیمتی برای 

استفاده بیشتر از این سوخت تشویق شوند.
ایــن اظهارات زنگنه در حالی اســت که گاز مایع نیز 
به عنوان یک ســوخت طبیعی و ارزان نسبت به بنزین و 
گازوئیل مطرح است. با اصلاح قیمت این سوخت و ورود 
رســمی و قانونی آن به سبد سوخت ناوگان حمل و نقل 
کشور، می توان تنوع سبد سوخت را رونق بخشیده و در 
شــرایطی که یک سوخت )مثلًا بنزین( با افزایش قیمت 
رو به رو شــد شاهد اعتراضات گسترده نباشیم. به گفته 
کارشناســان از دلایل دیگری که لازم اســت ال پی جی 
 CNG به عنوان سوخت جایگزین بنزین و دیزل و در کنار
وارد سبد سوخت کشور شود، این است که از طرفی قیمت 
صادراتی گاز مایع به طور میانگین ۱۵۰ دلار به ازای هر تن 
 LPG ارزان تر از بنزین و گازوئیل است. بنابراین با مصرف
به عنوان اتوگاز، می توان بنزین و گازوئیل معادل آزاد شده 
را با قیمت بیش تر صادر کرده و برای کشور ارزآوری کرد. 
از سویی دیگر صادرات گاز مایع با مشکلاتی همچون نیاز 
به کشتی های خاص، تحریم پذیر بودن، هزینه بر بودن و 
… همراه است و اگر در سبد سوخت داخل مصرف شود، 
صادرات بنزین و گازوئیل به کشورهای همسایه ایران و از 

طریق زمینی با چالش کمتری انجام می شود.
اتوگاز در ایران می تواند به صورت رسمی در خودروهایی 
همچون تاکســی های عمومی و اینترنتی، اتوبوس های 
ناوگان حمل و نقل عمومی، خودروهای سبک حمل بار 
)وانت بارها( و در مناطقی که به منابع تولید این سوخت 
)مانند پالایشگاه ها و میادین گازی( نزدیک هستند مورد 
اســتفاده قرار گیرد. این کار سبب می شود تا از طرفی به 
دلیل پیمایش بیشتر خودرو با سوخت گاز مایع نسبت به 
سایر سوخت ها، صاحبان خودروهای عمومی مدت زمان 
کمتری را برای سوخت گیری صرف کنند و از طرف دیگر 
استفاده از آن در مناطق دارای گاز مایع سبب کاهش هزینه 

حمل این سوخت و آسانی حمل آن می شود.

 تولید روزانه گاز کشور ۷۰ میلیون مترمکعب دیگر افزایش می یابد
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با تأکید بر اینکه صنعت گاز برای هر مقدار تولید و انتقال گاز آماده است، گفت: تولید گاز کشور تا پایان دولت دوازدهم روزانه تا 7۰ میلیون مترمکعب دیگر افزایش می یابد.

به نقل از وزارت نفت، حسن منتظر تربتی با تأکید بر اینکه اگر نگاه سیاسی دولت ها روی عملکرد صنعت گاز کشور نباشد، با ارزیابی دقیق می توان دریافت که توسعه و تولید گاز در این چند سال اتفاق بی سابقه ای بوده است، اظهار کرد: 
امروز به مدد توسعه گاز در کشور می توانیم صادرکننده این فرآورده باشیم و این به لحاظ اقتصادی کمک زیادی به کشور کرده است.وی ادامه داد: اکنون هرچه بتوانیم پایدارتر، ایمن تر و بهینه تر کار کنیم بی شک الگوی بهتری برای ارائه 
خواهیم شد. از سوی دیگر گاز تاکنون برای جایگزینی با سوخت های گران تر صرف شده و به آن به عنوان کالایی اقتصادی نگاه نشده است، در حالی که گاز آمده تا اقتصادی بهتر مانند نفت را نجات دهد.مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
تصریح کرد: اکنون وقت آن است که به خود گاز به عنوان کالایی اقتصادی نگاه شود. اگر بخواهیم این گاز را به پول تبدیل کنیم خود کالای ارزشمندی است و بهینه سازی از این جهت می تواند یک درآمد باشد، زیرا گاز را به جای حرارت، 

به پول تبدیل می کند؛ باید در سال های آینده جدی تر روی این موضوع کار کنیم.



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/11/25

شماره : 1024

 
 

 خبر
  سفر رئیس مجلس به روسیه در بهترین زمان بود 

اســتاندار تهران گفت: ســفر رئیس مجلس شورای اسلامی به روسیه 
پر خیر و برکت بوده اســت ضمــن اینکه حامل پیام مقام معظم رهبری 

به مسکو بود.
انوشــیروان محسنی بندپی در جلسه نهایی و پیگیری نظارت میدانی 
رئیس مجلس در فرمانداری شهرســتان ورامین، گفت: سفر جناب آقای 
دکترقالیباف به روسیه پر خیر و برکت بود و همچنین بهترین زمان برای 
این سفر بوده است.استاندار تهران افزود: دولت جدید آمریکا که روی کار 
آمد شــروع به بازی درآوردن کرد و همان رفتارهای ترامپ را دنبال می 
کنند ضمن اینکه شرط و شروط هم برایمان مشخص کرده اند.وی اظهار 
کرد: در موضوع برجام کشور فرانسه هم ترکیبی را برای برجام پیشنهاد 
کردند و قطعا سفر دکترقالیباف به روسیه باعث تقویت و استحکام روابط 
راهبردی با کشــورهای دوست می شود و در این زمینه بسیار تاثیرگذار 
اســت ضمن اینکه حامل پیام مقــام معظم رهبری هم بوده اند که قطع 
به یقین این موضوع می تواند در تقویت روابط ما با کشــورهای دوســت 

اثربخش باشد.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه در سفر 
اخیر خود به گیلان در جلسه اقتصاد مقاومتي 
گفت: از ابتــداي دولت یازدهــم تا کنون؛ 
بــا پرداخت پنج هــزار و ۸3 میلیارد تومان 
براي اجراي طرح ها و پروژه هاي عمراني و 
اقتصادي گیلان ۱9۰ درصد تعهدات اعتباري 

دولت براي این خطه تحقق یافت.
به گزارش سازمان برنامه و بودجه کشور، 
دکتر محمدباقر نوبخت یادآور شــد: از آغاز 
دولت یازدهم تا امروز براي توســعه گیلان 
۱۱۱ طرح و پروژه با اعتبار تعهد شــده دو 
هزار و 679 میلیارد تومان تعریف شد که تا 
کنــون براي این طرح ها نزدیک به دو برابر 
رقم تعهد یعني پنج هزار و ۸3 میلیارد تومان 

پرداخت شده است.
معاون رییس جمهور تصریح کرد: در این 
میان براي دســتیابي به اهداف تعیین شده 
7۱3 میلیارد تومان اعتبار دیگر نیاز است تا 

تعهدات دولت به انجام مطلوب برسد.
وي در  این جلســه پروژه راه آهن رشت 
-انزلي را طرح بســیار بزرگي خواند و افزود: 
ایــن طرح نه  پروژه اي اســتاني بلکه براي 
کشور و حتي منطقه حائز اهمیت است که 
وظیفه ملي  رئیس سازمان برنامه و بودجه 
است تا این پروژه مهم را تامین اعتبار نماید. 
در همین راستا فقط طي هفته گذشته ۱۵۰ 
میلیارد تومان اعتبار به صورت نقدي پرداخت 
شد تا هیچ عذر و بهانه اي براي پیمانکاران این 

پروژه مهم نباشد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد 
: اگرچه منابع مالي محدود است اما محاسبه 
استان به استان طرح ها و پروژه ها را داریم 
و بــراي پروژه هاي تعیین شــده با اولویت 

هزینه مي کنیم .
 وي با بیان اینکه براي همه اســتان ها تا 
پایان دولت 2 برنامه شامل طرح هاي عمراني 
و تولیدي در قالب اقتصاد مقاومتي و جهش 
تولید برنامه ریزي شــده است، گفت: باید 
همــه با هم تلاش نمود و هیچ فرصتي را از 
دســت ندهیم تا پروژه ها در زمان موعد به 

بهره برداري برسد.

 تا بهار آینده راه آهن سراسري به 
دریاي خزر مي رسد

تکمیــل و راه اندازي راه آهن رشــت - 
کاسپین  یکي از مهمترین پروژه هایي  است 
که نه تنها براي استان گیلان بلکه از لحاظ 
ملي و منطقه اي نیز مورد توجه بوده است و 
دولت بنا دارد تا این پروژه را به اتمام برساند.

ســاخت پروژه راه آهن قزوین - رشت از 
سال ۱3۸۵ آغاز شد و نیمه اسفند سال 97 
به بهره برداري رسید.این مسیر ریلي قابلیت 
جابجایي ســالانه ۱۰ میلیون تن بار و سه 

میلیون و ۸۰۰ هزار مسافر را دارد. پروژه ریلي 
گیلان از  احداث خط آهن رشت- قزوین و 
ادامه آن در مســیر رشت- انزلي و کاسپین 
و رشــت- آستارا یکي از اولویت هاي دولت 

یازدهم و دوازدهم محسوب مي شود.
نیمه دوم شهریورماه امسال یکي از گام 
هاي نهایي اتصال ریلي خلیج فارس به دریاي 
خزر با ریل گذاري راه آهن رشت - کاسپین 

- انزلي به طول ۴۰ کیلومتر برداشته شد.
معاون رییس جمهور و رییس ســازمان 
برنامه و بودجه در جریان بازدید از پروژه راه 
آهن رشت - بندر کاسپین با تاکید بر اهمیت 
اجراي این طرح ملي و اولویت دار افزود : هم 
اکنون قطعــات 6 و هفت این پروژه مراحل 
تکمیل خود را طي مي کند چنانکه قطعه 6  
به مرحله نهایي رسیده و حتي بخشي از آن 

ریل گذاري شده است.
نوبخت تاکید کرد : همه تلاش ما آن است 
که در بهار ســال آینده و قبل از اتمام دوره 
خدمت دولت دوازدهم افتخار بهره برداري 
از این مســیر نصیب ما شــود و بتوانیم راه 
آهن قزوین - رشــت را با تکمیل این بخش 
از مســیر به بندر کاسپین وصل نموده و در 
واقــع خلیج فارس را به دریاي خزر در بندر 

کاسپین متصل کنیم.
 رئیس سازمان برنامه و بودجه،  اتصال راه 
آهن سراســري به این بندر را مهم و موجب 
افزایش سهم کشور از ترانزیت بارهایي دانست 
که از کشورهاي شمالي ایران به سمت خلیج 
فارس منتقل و ایفاي نقش موثرتر ایران در 

حوزه ترانزیت مي شود.
باقیمانده آزاد راده رشت- قزوین در سال 

۱۴۰۰ بهره برداري مي شود

معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه  در این سفر وعده داد  تا هشت 
کیلومتر باقیمانده از آزاد راه قزوین - رشت 
که به دلیــل وجود تونل ها و پل ها متعدد 
از جمله قطعات دشوار است در سال ۱۴۰۰ 

بهره برداري  شود.
 وي  با بیان اینکه گزارش دست اندرکاران 
این طرح حاکي از نتیجه بخش بودن تلاش ها 
در تکمیل این بخش دشوار طرح هستیم با 
اشاره به معطل شدن مردم در این قطعه باقي 
مانده آزادراه در ایام تعطیل افزود: گاهي در 
برخي ایام حتي 3۰ تا ۴۰ کیلومتر هم در این 
مسیر ترافیک ایجاد مي شد و اکنون تکمیل 

آن با سرعت و دقت در حال انجام است.
نوبخت تکمیل این هشت کیلومتر باقي 
مانده آزادراه رشــت- قزوین را از طرح هاي 
اقتصاد مقاومتي و اولویت ملي خواند و اظهار 
داشــت: با وجود محدودیــت هاي اعتباري  
جزو پروژه هایي اســت کــه در اولویت مي 
باشــد و دولت براي تکمیل آن پشــتیباني 

مالي مي کند.
وي این هشــت کیلومتر باقــي مانده را 
سراسر تونل و پل عنوان و بیان کرد: کار این 
بخش از مســیر بسیار دشوار است و در این 
میان مباحثي چون کمبود سیمان و مصالح 

نیز وجود دارد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور خاطر 
نشان کرد:  ولي مردم بدانند که فرزندانشان 
در همین شرایط کمبودها و تحریم ها به طور 
شایســته در حال خدمت رساني هستند به 

گونه اي که مورد قبول آنها باشد.
وي اظهــار امیدواري کرد کــه با عزم و 
اراده اي که وجود دارد شــاهد استفاده هر 

چه ســریعتر  مــردم از این طــرح و ادامه 
آزادراه باشیم.

آزادراه رشت- قزوین ۱3۸ کیلومتر طول 
دارد که ســه هزار و 2۰۰ متر از مسیر ۱۱ 
کیلومتر باقي مانده آزاد راه رشــت - قزوین 
در دولــت یازدهم به بهره برداري رســید؛ 
عملیات اجرایي هشــت کیلومتر باقي مانده 
نیز از خردادماه سال گذشته آغاز شده است.

 اختصاص یك هزارمیلیارد تومان 
خارج از ردیف ها به مسکن محرومان

 تامین مســکن  براي نیازمندان یکي از 
وعده هاي دولت بود که تلاش شــد به آن 
جامه عمل پوشانده شود و بر همین اساس 
طي حدود سه سال گذشته بیش از 2 هزار 
مســکن مددجویي در گیلان ساخته شد و 
اکنون نیز دو هزار واحد مســکن محرومان 
توســط بنیاد مســکن در اســتان در حال 
اجراست که تا کنون یکهزار واحد آن تحویل 

داده شده است.
 ۱6۰ واحد مســکن مددجویي با حضور 
محمدباقر نوبخت رییس ســازمان برنامه و 
بودجه در آیین تحویل یکي از واحدها رسما  

واگذار شد.
 رییس سازمان برنامه و بودجه در مراسم 
بهــره برداري از این  واحدها گفت: علاوه بر 
ردیف هاي عادي و جاري یک هزار میلیارد 
تومان براي کمک به مســکن و پروژه هاي 
عمراني مربوط به مددجویان و محرومان از 
سوي سازمان برنامه و بودجه اختصاص یافت.

وي افزود: از این رقم 7۰۰ میلیارد تومان 
مربوط به پــروژه هاي عمرانــي مربوط به 
نیازمندان و محرومــان و یتیمان و یا طرح 

هایي اســت که در برخــي مناطق محروم 
ساخته مي شود.

نوبخت همچنین  با اشاره به انجام پروژه 
لوله کشي گاز 7۰۰ واحد مسکوني مددجویان 
گیلان تصریح کرد: تلاش بر آن است،  براي 
گازرســاني در داخل خانه هــا نیز در کنار 

دستگاه ها باشیم.
رییس سازمان برنامه و بودجه خاطرنشان 
کرد: در سراسر کشور عمران و آباداني در حال 
انجام است و امیدواریم آنچه که در توان مالي 
ماست در راستاي اهدافي که امام )ره( و رهبر 
معظم انقلاب براي ما ترســیم کرده اند، به 
انجام رسانده و نسبت به رفع محرومیت ها 

عملکرد موثر داشته باشیم.

 کتابخانه مرکزي رشت با بیش از 
۸۴ درصد پیشرفت

معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان 
برنامــه و بودجه کشــور  همچنین  همراه 
استاندار گیلان از روند تکمیل پروژه کتابخانه 
مرکزي رشــت بازدید کــرد و از نزدیک در 

جریان روند پیشرفت کار قرار گرفت.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور شش 
ماه آتي  را حائز  اهمیت خواند و خاطر نشان 
کــرد: براي ماههاي باقیمانده تا پایان دولت 
همچون دوي اســتقامت که ابتدا با آرامش 
آغاز و در پایان باید براي رســیدن به هدف 
تمــام انرژي خود را به کار گرفت، همه باید 
اهتمام کنیم تا فرجام نیکو براي این استان 

مستعد توسعه برجاي بگذاریم.
نوبخت  تصریح کرد :  ۵9 طرح و پروژه به 
عناوین مختلف در گیلان احصاء کردیم که با 
سرمایه گذاري 2 هزار و 932 میلیارد توماني 
قبل از اتمام خدمت دولت به انجام مي رسد و 
مي توان پروژه ها را تقدیم مردم استان کنیم.

وي با بیان اینکه تا کنون حدود یک هزار و 
7۱۰ میلیارد تومان از این اعتبار براي اجراي 
این پروژه ها پرداخت شده است، تصریح کرد:  
یک هزار و 222 میلیارد تومان دیگر باید براي 
تکمیل آنها بپردازیم. کتابخانه مرکزي رشت 
در زمیني به مساحت هشت هزار و ۵۰۰ متر 
با بخش هاي مختلفي چون سالن اجتماعات 
به ظرفیت 2۵۰ نفر، سالن سخنراني با 7۰ نفر 
گنجایش، بخش مطالعه نابینایان و کودکان، 
بازارچه فروش نشریات، کتاب ها و نمایشگاه 
محصولات هنري، مخازن کتاب هاي خطي 
و نفیس، گالري نمایشگاهي، اتاق هاي مطالعه 
گروهي و انفرادي و جستجوي رایانه اي در 

حال ساخت و تکمیل است.
احــداث این مجموعه فرهنگي از ســال 
۱3۸3 آغاز شده و با تلاش هاي صورت گرفته 
طي سال هاي اخیر و حمایت هاي دولت هم 

اینک بیش از ۸۴ درصد پیشرفت دارد.

تا بهار آینده راه آهن سراسري به دریاي خزر مي رسد

ضرورت بازگشت به سیاست های فقرزدایی
نه تنها فقر گســترده تر شده و بخش مهمی  از شهروندان به زیر خط فقر 
رانده  شــده اند، بلکه موتور فقیرسازی در سایه بی توجهی متولیان امر روشن 
شــده و می توان انتظار داشت شــدت فقر و نابرابری در سال های آتی، اگر 
برنامه جامعی برای حمایت از اقشار محروم تدوین و اجرا نشود، روند افزایشی 

خود را ادامه بدهد.
 ۴2 ســال پیش در چنین روزهایی نظام اســلامی در نخستین روزهای 
استقرار خود بود و شور و شعف مردم از این پیروزی بزرگ، در اوج خود بود. 
مروری بر تیتر اخبار و گزارش های نشــریات پرشمار آن ایام، نشان می دهد 
عدالت اجتماعی و رفع فقر یکی از اولین و مهم ترین خواسته های مردم بود. 
انقلابیــون و مردم کوچه و بازار که با دعوت آنان وارد میدان شــدند، همه 
خواهان رفع تبعیض و ریشه کن شدن فقر بودند. آنان شیوه  کشورداری رژیم 
سابق را عامل گســترش فقر و نابرابری می دانستند؛ شیوه ای که به گروهی 
اندک اجازه داده  بود با استفاده از روابط و نفوذ خود به ثروت های انبوه برسند 

و فقر را به مردم کشور هدیه دهند. 
دقیقا به همین دلیل با شــروع جریان شناسایی و توقیف اموال وابستگان 
رژیم ســابق که آنهــا را به ناحق در تملک خــود درآورده  بودند، بنیان گذار 
فقید انقلاب اســلامی دستور دادند تشکیلاتی جدید که مدیریت این اموال 
را بر عهده می گیرد، عنوانش بنیاد مســتضعفان باشد و اموال برجای مانده از 
غارتگران را صرف زدودن فقر و کمک به بهبود ســطح زندگی مســتضعفان 
کند. بیانیه مهم و تاریخی امام خمینی )ره( در بیستم فروردین ۱3۵۸، یعنی 
فقط ۵7 روز بعد از اســتقرار نظام جدید که منجر به افتتاح حســاب صد با 
هدف تأمین مالی برنامه خانه ســازی برای افراد فاقد مســکن شد، نشان از 
عزم انقلابیون برای ریشه کن کردن فقر و استضعاف داشت. تأکیدات جدی و 
چندباره قانون اساسی بر رفع فقر و ضرورت اصلاح جریان اقتصاد کشور نیز 
در همین راســتا شایان  تأمل اســت. سیر وقایع، بروز جنگ داخلی و سپس 
شــروع جنگ تحمیلی و انبوهی از توطئه ها و کارشکنی ها اجازه نداد جریان 
امور مطابق خواســت قبلی و قلبی انقلابیون پیش بــرود. بااین حال، دولت 
دوران دفاع مقدس حتی در شــرایطی که کشور درگیر یک جنگ تمام عیار 
با دشمنی مورد حمایت بی دریغ قدرت های بزرگ جهان بود  نگذاشت برنامه 
فقرزدایــی و حمایت از محرومان به حاشــیه برود و نیازهای مالی روزافزون 
جنگ موجب تشدید فشــار بر اقشار کم درآمد شود. گفتنی است نرخ تورم 
ســالانه از اواسط سال ۱36۰ تا پایان ســال ۱36۴ به طور متوسط ۱3.9۴ 
درصد بوده و با وجود افزایش ســریع در ســال های پایانی جنگ، آن هم به 
دلیل بروز اتفاقاتی که خارج از کنترل دولت بود، متوســط نرخ تورم در کل 

دوران جنگ در سطح ۱۸.۸3 درصد بود.
اما با گذشت زمان، به تدریج مسئولان گرفتار بیماری فراموشی شدند و در 
نتیجه اقشار آسیب پذیر کشور در شرایط تورم دورقمی و تشدید دشواری های 
معیشــتی تنها ماندند. دولتمردان با گرایش های سیاسی و سلیقه های فکری 
متفاوت، نتوانســتند یا نخواســتند کاری جدی برای رفع فقر انجام بدهند. 
زمانی تصور دولتمردان این بود که با افزایش سرعت رشد و توسعه، فقر نیز 
از بین خواهد رفت. زمانی دیگر این باور به قدرت رســید که مدیریت جهان 
بر حل مشکلات داخل کشور اولویت دارد و با تداوم حاکمیت باورهایی از این 
دست، هدف فقرزدایی که در ماه های نخست پیروزی انقلاب در صدر فهرست 
اولویت های انقلابیون بود، در رقابت با سایر اهداف اولویت خود را از دست داد.

اشــاره به یک مورد خاص در این زمینه بسیار سودمند است. هرچند در 
اوایل شکل گیری نظام اسلامی توجه ویژه ای به مبحث ترمیم حقوق و دستمزد 
انجام گرفت و فاصله بالاترین و پایین ترین دریافتی ها در بدنه دولتی به طرز 
چشــمگیری کاهش یافت، اما در سال های بعد این امر مورد بی توجهی قرار 
گرفت. در فاصله سال های ۵7 تا 9۸ و در شرایطی که متوسط نرخ تورم سالانه 
۱۸.99 درصد بوده، حداقل دســتمزد نیروی کار با آهنگ ۱۸.2 درصد رشد 
کرده  اســت. اگر فقط همین یک شاخص را مرکز توجه قرار دهیم، می توان  
گفت وســعت ســفره خانوارهای حقوق بگیر از یک مترمربع در سال ۵7 به 
۰.۵۴ مترمربع در سال جاری رسیده  است. اما در اصل شدت تغییرات و به 
بیان دقیق تر شدت فقیرتر شدن شهروندان به مراتب بیشتر از این رقم است؛ 
زیرا از یک  سو مزایا و پرداختی های مکمل به حقوق بگیران در شرایطی بسیار 
نابرابر توزیع شده و گروهی اندک از آنان از امتیاز حقوق های گزاف برخوردار 
هستند. از سوی دیگر، توزیع ثروت در این سال ها با الگویی بسیار نامناسب و 
تبعیض آمیز اتفاق افتاده و در سایه مناسبات رانتی نابرابری در توزیع ثروت 
بســیار گسترده تر شده  اســت.حال این نکته کلیدی را نیز به صورت مسئله 
باید اضافه کنیم که با تضعیف بخش تولید و پررنگ شدن فعالیت های دلالی 
و واســطه گری در جامعه، قدرت درآمدزایی دارایی های مستغلاتی و نقدی 
در مقایســه با نیروی کار افزایش یافته و ســهم صاحبان نیروی کار از کیک 

کوچک تولید و درآمد به طور محسوســی در حال کاهش است.
با کنار هم گذاشــتن این واقعیت ها از اقتصاد امروز جامعه ایران، می توان 
ادعا کرد که نه تنها فقر گســترده تر شده و بخش مهمی  از شهروندان به زیر 
خط فقر رانده  شده اند، بلکه موتور فقیرسازی در سایه بی توجهی متولیان امر 
روشــن شده و می توان انتظار داشت شدت فقر و نابرابری در سال های آتی، 
اگر برنامه جامعی برای حمایت از اقشــار محروم تدوین و اجرا نشــود، روند 
افزایشی خود را ادامه بدهد. اینک بازگشت به ارزش های دوران تدوین قانون 
اساســی و به رسمیت شناخته شــدن حقوق اجتماعی انسان ها یک ضرورت 
انکارناپذیر برای داوم و بقای جامعه است. متولیان امر و صاحب منصبانی که 
به فکر حضور در انتخابات ریاست جمهوری خرداد آینده هستند، باید به جای 
ارائــه برنامه های بلندپروازانه بــرای مدیریت جهان، برنامه خود را برای رفع 
و جلوگیری از گسترده شــدن فقــر در جامعه ارائه کرده و در معرض داوری 

اهل فن قرار بدهند.

ثبت ۹۲۲ طرح ملی و استانی از سال ۹۲

مدیران آینده ایران اسلامی، در سازمان های مردم نهاد تربیت مَی شوند

رئیس مرکز مطالعــات و پژوهش های راهبری وزارت ورزش و جوانان 
با انتقاد از بروکراســی و روند طولانی پژوهش در ایران گفت: پژوهش یک 
بروکراسی حاکم دارد که فرایند های آن روز به روز پیچیده تر و فزاینده تر 
می شود که ضرورت دارد این فرآیندها کوتاه شوند .به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی دولت به نقل از وزارت ورزش و جوانان، محمد رضا فضلی در گفت گو 
با این پایگاه به مناسبت دهه مبارک فجر، با اشاره به نگرش و نگاه پژوهش 
و کارکرد آن، افزود: پژوهش با برنامه ریزی ارتباط مستقیم و مستمر دارد و 
کمک شایانی به برنامه ریزی می کند. پژوهش به نوعی پشتوانه برنامه های 
توسعه در کشور است .وی تصریح کرد: در برخی سازمان ها، برنامه هایی 
اجرا می شود که فاقد پشتوانه پژوهشی است و این برنامه ها که بودجه زیادی 
مصرف می کنند نهایتاً به نتیجه نمی رسند و دنبال علت ها می گردند که 
در این خصوص معتقدیم باید تغییر نگرشی در این نوع نگاه صورت بگیرد 
به طوری که برنامه ها را با پشتوانه پژوهشی طراحی تا به موفقیت سازمان 
کمک کنند.فضلی با اشاره به اهمیت آینده پژوهی مبتنی بر پژوهش های 
راهبردی ، تصریح کرد: این موضوع یکی از اولویت های سازمان های پویا 
و دانایی محور اســت و بســیاری از مراکز پژوهشی و سازمان های اجرایی 
درگیر آن شــد ه اند تا پشــتوانه ای برای آینده ایجاد کنند.وی ادامه داد: 
برای این که یک برنامه مبتنی بر آینده بر اساس آینده پژوهی انجام دهیم 
حتماً باید تحقیقات و پژوهش هایی در موضوع مورد نظر انجام شده باشد. به 
طور مثال اگر بخواهیم برنامه ای برای پساکرونا داشته باشیم ، باید اطلاعات 
کاملی از زوایای مختلف این پدیده و ارزیابی وضع موجود داشته باشیم تا 
بتوانیم برای مقابله و کاهش آسیب های مرتبط در آینده زیر ساخت ها ی 
مناسبی را آماده کنیم .فضلی اظهار داشت: در حوزه ورزش و جوانان، آینده 
پژوهی می تواند با پشتوانه تحقیق و پژوهش، به برنامه ریزی مدیران کمک 
کند بنابراین این موضوع باید مورد توجه ویژه قرار بگیرد.وی با بیان این که 
هدف آینده پژوهی، برنامه ریزی برای زندگی بهتر و رفاه اســت، افزود: در 
این مرکز یک سری تحقیقات انجام داده ایم که به برنامه ریزی های آینده 
بسیار کمک می کند مثل پیمایش ملی ارزشها، نگرشها و رفتار جوانان که 
تا پایان سال گزارش آن آماده می شود.فضلی به نتایج نظرسنجی در مورد 
کرونا در ابعاد مختلف خانواده، جوانان و ازدواج اشاره کرد و افزود: در حوزه 

ورزش هم تحقیقاتی مثل پیمایش شــیوع مصرف داروها و مواد نیروزا که 
بسیار اشاعه پیدا کرده و باعث آسیب های جسمی و مرگ ورزشکاران شده 
است و یا نقشه جامع ورزش قهرمانی کشور در دست اجرا داریم .فضلی در 
خصوص زیرساخت های پژوهشی نیز گفت: با توجه به این که استان های 
ما ساختار متناظری را برای فعالیت های پژوهشی نداشتند، شورای پژوهش  
استان ها را ایجاد کردیم تا استانها با توجه به ویژگی های جمعیتی، اقلیمی، 
فرهنگی و اجتماعی که دارند در حوزه ورزش و جوانان مطالعات منطقه ای 
و محلی خود را بتوانند انجام دهند که خوشبختانه نتایج خوبی گرفتیم و 
خیلی از طرحها و یافته ها به تصویب شورای استان نیز رسیدند و عملیاتی 
شدند.وی همچنین به تدوین دستورالعملی برای فعالیت شورای پژوهش 
فدراسیون های ورزشی اشاره کرد و گفت: فدراسیون های ورزشی ساختار 
مهمی هستند و ظرفیت انسانی متخصص و تحصیل کرده بزرگی در کشور 
دارند که باید از این ظرفیت در قالب شــورای پژوهش فدراسیون ها برای 
تولید یافته های پژوهشی و برنامه ریزی در جهت رشد و توسعه ورزش کشور 
استفاده کرد.فضلی در بخش دیگری از سخنانش با انتقاد از بروکراسی و روند 
طولانی پژوهش در ایران گفت: پژوهش یک بروکراسی حاکم دارد که روز به 
روز پیچیده تر و فزاینده تر می شود، یعنی از فرآیند نیاز پژوهشی تا اجرای 
آن، مراحل زیادی را باید طی کرد. این فرآیند در کشورهایی که از لحاظ 
پژوهشی توسعه پیدا کرده اند بسیار کوتاه شده است که ما نیز باید به این 
سمت برویم.وی تصریح کرد: فرآیندها باید در پژوهش کوتاه شوند تا بتوان 
آینده روشــنی طراحی کرد.رئیس مرکز مطالعات و پژوهش های راهبردی 

وزارت ورزش و جوانــان با تاکید بر لزوم بهره گیری از فضای مجازی برای 
کار پژوهشــی، گفت: کرونا باعث شد فعالیت های پژوهشی بسیار بیشتر 
از قبل به سمت فضای مجازی و اینترنت برود. استفاده از برنامه های نرم 
افزاری مختلف و یا سیستم هایی برای دریافت اطلاعات و داده ها، تغییرات 
زیادی ایجاد کرده و رویکرد پژوهشگران و ابزار های انجام آن را تغییر داده 
است.وی ادامه داد: مراکز پژوهشی باید از سیستم هایی استفاده کنند که 
ضمن استفاده از فضای مجازی، اعتبار تحقیق خود را نیز افزایش دهند و 
همچنین اطمینان یا امنیت را برای مخاطبان ایجاد کنند لذا بحث توسعه 
زیرســاخت های فضای مجازی لازمه توسعه فعالیت های پژوهشی امروز 
اســت که باید مورد توجه بر نامه ریزان قرار بگیرد.وی در بخش دیگری از 
صحبت های خود به ارائه آماری از فعالیت های پژوهشی در دولت یازدهم 
و دوازدهم پرداخت و گفت: از ابتدای ســال 92 و اســتقرار دولت یازدهم 
تاکنون مجموعا 922 طرح ملی و استانی را در سامانه سمات وزارت علوم 
ثبت کردیم که 2۰6 طرح آن در ســال 9۸ به ثبت رسیده اند.فضلی ادامه 
داد: طی ســال های گذشته رتبه های دوازدهم، هشتم و در سال گذشته 

رتبه برتر فعالیت پژوهشی در سازمان های اجرایی را کسب کردیم.
وی اظهار داشــت: خوشــبختانه در حال حاضر مدیران وزارت ورزش 
و جوانان با توجه به پشــتوانه منابع انســانی و ارتقای کمی و کیفی سطح 
تحصیلات و دانش افزایی آنها، کمک می کنند که پژوهش در سطح ستاد 
و اســتان ها توســعه پیدا کند .او با بیان این که در طی این سالها حدود 
۱۰۵ رویداد مهم شامل نشست، کنگره، کارگاه را حمایت و برگزار کردیم، 
افزود: گزارش های راهبردی که اغلب از یافته های طرح های پژوهشی احصا 
شده است را تدوین کردیم که این گزارش ها در اختیار مدیران و مقامات 
وزارتخانه قرار گرفته است. همچنین حدود 3۰ فصلنامه پژوهشی از زمان 
تشکیل وزارت ورزش و جوانان در این مرکز تهیه شده است.فضلی با بیان 
اینکه یکی از دغدغه های ما تعهد به آینده است افزود: تعهد به آینده نیاز به 
شناخت محیط فعلی دارد که این شناخت شاخص هایی دارد که باید مدیران 
از آن اطلاع داشته باشند. باید بدانیم کجا هستیم و به خاطر اینکه بدانیم 
کجا هستیم باید در زمینه های مختلف حیطه کاری سازمان خود پژوهش 
کنیم و در به کار گیری نتایج آن در برنامه ریزی ها تعهد داشــته باشیم.

سلطانی فر گفت : یقین بدانید که مدیران اصلی و اجرایی کشور در سطوح 
مختلف از بین کسانی هستند که امروز عضو سازمان های مردم نهاد ما هستند .

 به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از وزارت ورزش و جوانان ، دکتر 
مسعود سلطانی فر در جمع مسئولین استانی ، هیات های ورزشی و سمن های 
گلستان گفت : امروز یکی از مهمترین نهادهای مردمی که تقویت کننده پایه های 
امنیت نظام است ، سازمان های مردم نهاد هستند که تعدادشان در کل کشور 
در مجموعه مرتبط با وزارتخانه ها 2۵ هزار است و در وزارت ورزش و جوانان در 
حالی که در سال 92 تعدادشان زیر یکصد سمن بود امروز با افتخار تعداد ان به 

3 هزار و 3۰۰ سمن رسیده و حدود ۴۰ برابر شده است .
وزیر ورزش و جوانان گفت : رویکردی که در دو سال گذشته پیش گرفتیم 
رشد کیفی متناسب با رشد کمی سازمان های مردم نهاد است تا بتوانیم آنها را 
توانمند کنیم و در حرکت توسعه کشور ، حضور آنها را از طریق گسترش مشارکت 
و تعامل بین دستگاه های اجرایی افزایش دهیم .مسعود سلطانی فر ادامه داد : 
سمن ها پلی بین مردم و حاکمیت هستند که انتقادات و پیشنهادات مردم را 
مطرح می کنند و وظیفه دارند این نقش را به خوبی ایفا کنند و در فرایند این 
سازمان ها، به مرور تربیت شده و آگاهی پیدا مَی کنند و از داخل سمن ها مدیران 

اجرایی کشور تربیت خواهند شد .وزیر ورزش و جوانان گفت : یقین بدانید که 
مدیران اصلی و اجرایی کشور در سطوح مختلف از بین کسانی هستند که امروز 
عضو سازمان های مردم نهاد ما هستند . دکتر سلطانی فر افزود : در حقیقت در 
سازمان های مردم نهاد ، جوانانی داریم که به عنوان مدیران اجرایی آینده کشور 
تربیت مَی شوند ، جوانان علاقمند، دلسوز که به نظام و حاکمیت ملی و تمامیت 
ارضی کشور تعهد دارند تا اکنون کارنامه بسیار درخشانی از خود ارائه دادند .وزیر 
ورزش و جوانان در بخش دیگری از سخنانش استاندار گلستان را مدیری دلسوز 
، با تجربه و با درایت نام برد و اظهار داشت : پیشنهادات استاندار گلستان با توجه 
به سابقه اجرایی خوب جملگی اجرایی و قابل تحقق هستند و با توجه به حضور 
ایشان همچنین نمایندگان دلسوز پیشرفت های خوبی هم نصیب این استان 

خواهد شــد و سرعت توسعه استان افزایش خواهد داشت .سلطانی فر ظرفیت 
و توانمندی صنایع مختلف اســتان گلســتان را هم خوب توصیف کرد و ابراز 
امیدواری کرد که صنایع در قالب ایفای نقش اجتماعی خود به توسعه فضاهای 
آموزشی و ورزشی کمک کنند .وزیر ورزش و جوانان گفت : ورزش ارزانترین ابزار 
برای پرکردن اوقات فراغت جوانان است بطوریکه ۴۰ تا ۵۰ میلیون ایرانی امروز 
اوقاتشــان را با ورزش یا پیگیری رویدادهای ورزشی رشته های مختلف سپری 
مَی کنند و این در حالی است که اعتبارات ۵۰ فدراسیون ورزشی در سال جاری 
۱۸۰ میلیارد تومان بوده و با پیروزی یک تیم فوتبال ، یک کشــتی گیر ، وزنه 
بردار و. موفقیت های متعددی که ورزشکاران به ارمغان مَی آورند ۵۰ میلیون 
ایرانی خوشحال مَی شوند.مسعکد سلطانی فر در بخش دیگری از سخنانش گفت 
: جنگ اقتصادی و تحریم های ظالمانه آمریکا هم باعث محدودیت منابع شد اما با 
اینحال ملت سرافراز ایران، قهرمانانه ، مقاومت و ایسنادگی کرد و با وجود تنگناها 
و مشکلات معیشتی گلیم خودشان را از اب بیرون کشیدند و آنچه مسلم است 
در تاریخ یک صد سال قبل چنین رییس جمهوری مانند ترامپ و ایجاد شرایط 
 ناجوانمردانه برای ایران بی ســابقه بوده تا جاییکه آه مردم ما هم او را گرفت و 

در نهایت برنده ملت ایران بودند .  
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/11/25

شماره : 1024

 معاون رییس جمهوري و رییس سازمان 
برنامــه و بودجه گفت: جمهوري اســلامي 
ایران امروز بر اســاس شاخص اقتصاد، جزو 

۱۸ کشور بزرگ جهان است.
به گــزارش مرکز اطلاع رســاني، روابط 
عمومي و امــور بین الملل ســازمان برنامه 
و بودجه کشــور، محمدباقر نوبخت معاون 
رییس جمهوري و رییس ســازمان برنامه و 
بودجه در برنامه نگاه یک سیما اظهار کرد: 
ما با اســتقلال، آزادي و جمهوري اسلامي 
شروع کردیم و این خواست عمومي بود. این 
شعارها امروز قابل دفاع است؟ آیا نسبت به 
وعده اي که دادیم موفق بودیم؟ براي نسل 
جدید مي گویم که در سال ۱97۰ میلادي 
فضاي جهان، دوقطبي بــود. این دوقطبي 
شامل  اتحاد جماهیر شوروي به عنوان قطب 

شرقي و آمریکا به عنوان قطب غربي بود.  
وي ادامه داد: در میان این قطب ها تفکري 
جدید در ایران معرفي شد. اتفاقي که در ایران 
رخ داد، کودتا نبود. اتفاقي که در کشــور ما 
رخ داد خواســت مردم بود و اگر کسي این 
تغییرات را انکار کند و بگوید اراده کودتا بود 
اشتباه است. آیا کسي مي تواند بگوید که ما 
کشور مستقلي نیستیم؟ پیش تر، قدرت ها 
دستور مي دادند و ما اجرا مي کردیم، اما پس 

از انقلاب اسلامي ما مستقل شدیم.  
معاون رییس جمهوري توضیح داد: در ۴2 
سال گذشته، باید قبول کنیم بر آرمان هاي 
مردمي که به خیابان ها آمدند ایســتادیم و 
توانستیم این استقلال را حفظ کنیم. آیا حفظ 
استقلال براي ما رفاه آورد؟ اگر رفاه این است 
که به بازار برویم و خرید بکنیم که حق مردم 

است، موضوع دیگري است.  
نوبخت تاکید کرد: در ۴2 ســال گذشته 
اتفاقات زیادي به ما گذشت که روي اقتصاد 
ما اثر گذاشت. با همه مشکلاتي که داریم و 
رنج و فشار اقتصادي روي مردم، باید بپذیریم 
براساس معیارهاي قدرت اقتصاد، ما جزو ۱۸ 

کشور بزرگ جهان هستیم.  
وي ادامه داد: همه شاخص هاي ما نشان 
مي دهد رشد قابل توجهي داشتیم. اگر رفاه 
به معناي امکانات دسترسي است باید بگوییم 
امروز حتي یک روستا هم بدون برق نیست و 
امروز همه جاده ها آسفالت هستند. چیزي 
که امروز در اختیار مردم اســت نســبت به 
گذشته خیلي بیشتر است. امکانات اینترنتي، 
بهداشتي، شــبکه حمل و نقل و... امروز در 

اختیار روستاییان قرار دارد.  
رییس ســازمان برنامه و بودجه توضیح 
داد: امــروز براي مقایســه کشــورها هدف 
توســعه یافتگي مورد ارزیابي قرار مي گیرد. 
در دوره اي رشــد  ۵ تا 7 درصدي اقتصادي 
ملاک توســعه یافتگي بود. در ادامه، رشــد 
اقتصــادي به همراه عدالت ملاک توســعه 
یافتگي قرار گرفت و در ادامه توسعه انساني 
ملاک قرار داده شد. اکنون مسائل سیاسي، 
علمي و زیست محیطي نیز به ملاک و معیار 

توسعه یافتگي افزوده شده است. بسیاري از 
کشورهاي توسعه یافته با نرخ بالاي بیکاري 

روبرو هستند.  
نوبخت گفت: ما اشــکالاتي داریم و ۴2 
سال درگیر جنگ و ترور بودیم و مشکلات 
داشــتیم. اگر با معیارهاي جهاني شاخص 
توسعه انساني را بررسي کنیم درمي یابیم در 
همه سالها نسبت به سالي که این محاسبه 
را شروع کردند وضع ما بهتر شده است. شاید 
این را با قیمت گوشت و مرغ مقایسه کنید، اما 
این شاخص توسعه انساني با سه مؤلفه رشد 
اقتصادي، آموزش و بهداشت ارزیابي مي شود.  
وي یادآور شد: ما بر اساس شاخص هاي 
اشاره شده، در تمام سالهاي پس از پیروزي 
انقلاب اسلامي نسبت به گذشته وضع بهتري 
داریم. ما جزو گروه هاي بالاي توسعه یافتگي 
هستیم و در منطقه از منظر توسعه انساني در 
جایگاه خوبي قرار داریم. از منظر علمي نیز در 
میان ۱۵ کشور دنیا قرار داریم؛ باید با نسل 
جوان صادق باشــیم و دید واحد و گفتمان 
واحد درباره مســائل داشته باشیم اما ما جز 

کشورهاي عقب مانده نیستیم.  
رییس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: 
اگــر از منظر فردي به اقتصاد کشــور نگاه 
کنیم نخســتین موردي که مطرح مي شود 
درآمد و هزینه است. این نابرابري با توجه به 
نوع نیازها وجود دارد. واقعیت این است که 
دولت به دلیل آنکه درآمدش به عوامل بیروني 
بستگي دارد قدرت درآمدي اش کاهش یافته 
اســت و بخش خصوصي نیز براي ســرمایه 
گذاري ملاحظات و مناســباتي دارد، از این 
رو از سوي دولت و بخش خصوصي سرمایه 
گذاري کافي صورت نمي گیرد و با رشد منفي 

سرمایه گذاري روبرو هستیم.  
نوبخت توضیــح داد: تلاش کردیم طرح 
هــاي عمراني خود را رهــا نکنیم و بالغ بر 
66 هــزار و ۴۰۰میلیارد تومــان در بخش 
عمراني ســرمایه گــذاري کردیم و اگر این 
سرمایه گذاري انجام نمي شد دچار مشکل 

مي شدیم. سال گذشته نتوانستیم ۵۰ هزار 
میلیارد تومان براي طرح هاي عمراني سرمایه 
گذاري کنیم اما این چند ماه تلاش کردیم 

این موضوع جبران شود.
وي عنــوان کرد: بین ســال هاي 92 تا 
9۵ قیمت ارز را تا زیر ۴ هزار تومان تثبیت 
کردیم. برخي مي گویند باید سالي 3۰ درصد 
به نرخ ارز مي افزودید درصورتي که ما نرخ 
ارز را تثبیت کردیم و مدیران امروز مدیران 

همان دوره بودند.  
دولت در آن دوره توانست نرخ دو رقمي 
تورم را یــک رقمي کند و مدت ها زیر یک 
رقم این تورم ثابت بود. در همان سالها رشد 
منفــي اقتصادي را به رشــد مثبت تبدیل 
کردیــم. ما انتقاد مردم را به جان مي خریم 
اما همین دوستان در همان سالها این شرایط 
را ایجاد کردنــد اما با اعلام تحریم و خروج 
آمریــکا از برجام، همه دیدند چه اتفاقي رخ 
داد و تقاضاي صــوري براي تبدیل ریال به 

دلار رخ داد.
معاون رییس جمهوري تاکید کرد: تلاش 
کردیم نیازهاي مردمي را با قیمت دلار جدا 
کنیــم از این رو دلار ۴2۰۰ توماني را ایجاد 
کردیم و این در شرایطي بود که قدرت ارزي 
بالایي داشــتیم. امروز درآمد بیش از ۱۰۰ 
میلیارد دلاري ما به چند میلیارد دلار تقلیل 
یافته است و ایا مي توان توقع داشت با این 
چند میلیارد دلار با قدرت ۱۰۰ میلیارد دلار 

بازار را تنظیم کنیم؟  
اگــر دلار ۴2۰۰ تومانــي را برداریم چه 
اتفاقــي رخ مي دهد؟ باید نســبت به افراد 
خدمتگزار انصاف داشــته باشیم و اینها در 
دولت یازدهم امتحان خود را پس دادند. این 
رضایت حاصل شد و مردم بیش از گذشته به 
دولت تدبیر و امید راي دادند. ما چقدر منابع 
مالي داریم و مگر نمي دانند ما به چه دلیلي 
درآمدهایمان کم است؟ قصد توجیه نداریم 
و برخي سیاست ها نیز اشتباه بوده است.  

نوبخــت تاکید کرد: به خیلي از اســرار 

کشور دسترســي دارم اما نمي توانم درباره 
محدودیت ها با مردم صحبت کنم. اگر قرار 
اســت به دولت نمره بدهیــم باید به این ۸ 

سال نمره بدهیم.  
وي گفت: تلاش مي کنیم در بخش زیر 
پوشــش دولت، دهک هاي پایین جامعه را 
پوشش دهیم و گاه رقم دریافتي این دهک 
به ۵ تا 6 برابر رسید. تلاش مي کنیم به مردم 

کالاهاي اساسي را بدهیم.  
ما ۱2 هزار میلیــارد تومان براي احیاي 
دریاچه ارومیه سرمایه گذاري کردیم و سدي 
را احداث کردیم و باید36 کیلومتر تونل زیر 
زمین بزنیم و 2 کیلومتر به آبرفت خوردیم 
و پیشرفت ما کند است. در این تونل حضور 

یافتم و بازبیني کردم.  
معاون رییس جمهوري تصریح کرد: قول 
دادیم راه آهن ســنندج را قبل از پایان کار 
دولت به پایان برسانیم. 26 طرح و پروژه در 
استان کردستان وجود دارد که 23۰۰ میلیارد 
تومان هزینه مــي خواهد و ۱۱۰۰ میلیارد 
تومان پرداخت کردیم. بسیاري از این طرح ها 
را اگر انجام نمي دادیم در آینده باید با قیمت 
هاي بالاتر آنها را اجرا مي کردیم و این طرح 
ها را با قیمت هاي پایین تري انجام دادیم.  
نوبخت یادآور شد: ما براي آیندگان دارایي 
گذاشتیم. تمامي اوراقي که منتشر کردیم و 
ارزشي که ایجاد کردیم بررسي کنید و بعدها 
ایــن را اعلام مي کنیم کــه به دولت آینده 
دارایي تقدیم مي کنیم و در عین حال مردم 
نیز به راه آهن و آزادراه و دیگر زیرساخت ها 
رسیدند.  وي تاکید کرد: درآمد ما در سال ۵6 
از نفت را با درآمدهاي امروز مقایسه کنید و 
خیلي مسائل در آن دوره قابل سرمایه گذاري 
بود اما امــروز ما با درآمد کمتر، این امور را 
انجام مي دهیم. این درحالي است که درآمد 
ما چند دهم درآمد سال ۵6 از نفت است. ما از 
همین منابع محدود در جهت جبران کاهش 
قدرت خرید و طرح هاي زیربنایي استفاده 
کردیم.  رییس سازمان برنامه و بودجه ادامه 

داد: در زمــان قبل از انقلاب اســلامي برق 
بود اما روســتاها برق نداشت و چرا جاده ها 
آسفالت نمي شد درصورتي که آسفالت وجود 
داشت؟ سیاست بر این بود روستایي نباید به 
شهر دسترســي داشته باشد. بردن امکانات 
رفاهي به روستاها کار بزرگي بود که پس از 

انقلاب اسلامي رخ داد.  
نوبخت گفت: ما تلاش کردیم مسکن مهر 
را تمام کنیم و بخش بزرگي از این مســکن 
را همکاران ما به پایان رساندند. در کنار این 
مهم، بنیاد مســکن طرحي را براي احداث 
واحدهاي روستایي در دست کار قرار داد و 
هرسال با قیمت مناسب مسکن ساخته و در 
اختیار روستاییان قرار داده مي شود. در کنار 
این مهم، براي افراد محروم اقدام کردیم و با 
همکاري کمیته امداد و بهزیستي، تعدادي 
مسکن ساخته و تقدیم شد. ۱7۰۰ کلید را 
اخیرا به این گروه از جامعه تقدیم کردیم.  

وي افزود: با توجه به اینکه کادر درمان، 
علاوه بر حقــوق، باید کارانه اي را از درآمد 
اختصاصــي مــي گرفتند اما بــا کرونا این 
درآمدها متوقف شــد و ماه گذشته ۵۵۰۰ 
میلیــارد تومان کارانه ها را پرداخت کردیم. 
ما فوق العاده ویژه کرونا را نیز براي عزیزان 
دیدیم. مقــام معظم رهبري این اجازه را به 
دولت داد که یــک میلیون یورو از صندوق 
اســتفاده کند. این هزینه به ریال تبدیل و 
براي تجهیزات بیمارستان ها استفاده شد و 
امروز چند هزار میلیارد تومان طي یکي - دو 

ماه اول پرداخت شد.  
معاون رییس جمهوري توضیح داد: امروز 
به نســبت، وارد مرحله اي شدیم که کادر 
درمان باید تازه نفس شود و باید آن را تقویت 
کنیم. ما بیمارستان هاي بسیاري ساختیم. در 
ارومیه بیمارستان 3۰۰ تختي با ۱۰ اتاق عمل 
آماده بهره برداري شده است. تلاش کردیم 
امکانات بیشتري در اختیار کادر درمان قرار 
بگیرد و ۵3 هزار مجوز استخدام کادر درمان 
صادر کردیم و البته باید براي این گروه بودجه 

اي را نیز درنظر بگیریم.  
نوبخت عنوان کرد: مشــکل مالي براي 
خرید واکســن کرونا نداریم و به حد نیاز از 
خارج کشور واکسن وارد مي شود و کشور را 
بدون واکسن نمي گذاریم و با همه کمبودها، 

براي واکسن کرونا کسري نداریم.  
وي توضیــح داد: قبل از اتمام کار دولت، 
بخش دوم آزادراه تهران - شمال افتتاح مي 
شــود. تنها قطعه ســوم مي ماند که دولت 
بعــدي آن را افتتاح مي کند.  معتقدیم باید 
کارهایي که براي بازنشستگان لشگري انجام 
دادیم براي بازنشستگان تامین اجتماعي نیز 
انجام دهیم و در این باره جلســاتي برگزار 
کردیم و امیدواریم عدالت اتفاق بیافتد. درباره 
رتبه بندي نیز اعتبار درنظر گرفتیم و لایحه 
دائمي شدن رتبه بندي را نیز آماده کردیم 
که به مجلس شــوراي اسلامي برسد. اعتبار 

این بخش در بودجه دیده شده است.

چشم انداز امنیت غذایی در ایران 
امنیت غذایی هنگامی تامین می شود که شاخص های غذای کافی، دسترسی 
)فیزیکی و اقتصادی(، غذای سالم و زندگی سالم و فعال برقرار باشد. در این میان 
مفهوم دسترسی به غذا و به شبکه توزیع غذا در محل زندگی افراد و دسترسی 
آسان بستگی داشته )دسترسی فیزیکی( و اینکه فرد با درآمد خود بتواند غذای 

مورد نیاز را خریداری کند )دسترسی اقتصادی(.
دسترسی به غذا حاصل تولید داخلی و تجارت است. یعنی نیاز به مواد غذایی 
از طریق تولید داخلی یا واردات تامین می شود و دسترسی اقتصادی به توانایی 
و قدرت خرید واقعی مردم وابســته است. در این میان اگر تولید داخلی غذا به 
واردات برای تامین نهاده وابسته باشد، به طور یقین به هر دلیلی از جمله تغییر 
تعرفه ها، سیاســت های تجاری کشور صادرکننده، هزینه های تجارت و مبادله، 
کاهش عرضه نهاده ها در بــازار جهانی باعث افزایش قیمت نهاده های وارداتی 
شــده و این افزایش قیمت به بازار داخلی سرایت کرده و قیمت نهاده موردنظر 
را افزایش می دهد. این موضوع هنگامی نمود بیشــتری پیدا می کند که ســهم 
بالایــی از تقاضای داخلی نهاده مورد نظر از طریق بازار جهانی و واردات تامین 
شــود. به عنوان نمونه می توان به ذرت به عنوان خوراک بخش دام و طیور اشاره 
کرد. براســاس اطلاعات واردات ذرت و تولید داخلی آن در سال ۱39۸ ضریب 
خودکفایی در حدود ۱۱ درصد است یعنی در حدود ۱۱ درصد تقاضای داخلی 
برای ذرت از محل تولید داخلی و ۸9 درصد از طریق واردات تامین می شــود 
و این وابســتگی بالا به بازار جهانی به طور یقین نوســانات قیمت بازار جهانی و 

وارداتی را به داخل انتقال می دهد.
همان طور که نمودار )۱( نشــان می دهد روند قیمت ذرت داخلی و خارجی 
حاکی از آن است که تغییرات قیمت ذرت داخلی به قیمت ذرت وارداتی وابسته 
است به طوری که  ضریب همبستگی بین قیمت ذرت داخلی و خارجی در حدود 
99 درصد اســت که حاکی از آن است که ارتباط مستقیم و بالایی بین این دو 
متغیر وجود دارد. تا قبل از آبان سال ۱397 قیمت ذرت خارجی بیشتر از ذرت 
داخلی بوده و بعد از آن تقریبا قیمت ذرت داخلی و خارجی به هم نزدیک شده 
و دوباره از آبان ۱39۸ قیمت ذرت خارجی، بیشــتر از قیمت ذرت داخلی شده 
است. به طور متوسط طی دوره مورد بررسی در حدود ۵/ 6 درصد قیمت ذرت 
خارجی بیشــتر از قیمت ذرت داخلی اســت. از آنجا که ذرت داخلی و خارجی 
جانشــین هم هستند، تغییرات قیمت هر یک بر دیگری تاثیر گذار خواهد بود. 
روند موجود حاکی از آن اســت که روند تغییرات قیمت ذرت داخلی و خارجی 
مشــابه هم بوده و از این رو انتظار می رود هرگونه تغییر در قیمت ذرت خارجی 
)افزایــش تعرفه وارداتی، افزایش نــرخ دلار وارداتی، افزایش هزینه های انتقال 
ذرت از گمــرک تا محــل تولید، قیمت جهانی ذرت و...( بر قیمت ذرت داخلی 

در بازار تاثیرگذار باشد.
از آنجــا که ضریب خودکفایی ذرت داخلی ۱۱ درصد اســت و بخش اعظم 
عرضــه داخلی ذرت از طریــق واردات صورت می گیرد، بنابراین هر گونه تغییر 
در قیمت ذرت وارداتی، بر قیمت ذرت داخلی تاثیرگذار است. در همین رابطه 
نکتــه دیگر تفاوت قیمت ذرت خارجی در بازار با قیمت وارداتی آن در گمرک 
است. اطلاعات نشان می دهد تفاوت بین قیمت وارداتی ذرت در گمرک و قیمت 
ذرت خارجی در بازار وجود دارد و این شکاف قیمتی بعد از سال 97 به شدت 
افزایش یافته اســت. به طوری که به طور متوسط طی سال های ۱39۰ تا ۱399 
قیمــت ذرت خارجی در بــازار ۴/ ۱ برابر قیمت وارداتی آن در گمرک بوده که 
این رقم برای سال ۱39۸ در حدود 7/ ۱ برابر و سه ماه نخست سال ۱399 در 
حدود 3/ 2 برابر شــده است. افزایش قیمت ذرت وارداتی از گمرک تا بازار که 
به دلایل مختلف از جمله هزینه حمل ونقل، توزیع و ساختار بازارنهاده ها )انحصار، 
سیستم توزیع، نظارت و کنترل و...( به وجود می آید از جمله دلایل افزایش قیمت 

ذرت دامی در بازار است.
نکته حائز اهمیت دیگر آن اســت که با افزایش قیمت ذرت خارجی قیمت 
ذرت داخلــی هم افزایش می یابد. اما در برخــی دوره های زمانی، هنگامی که 
قیمت ذرت خارجی کاهش یافته همزمان قیمت ذرت داخلی کاهش نمی یابد. 
به طور نمونه همان طور که نمودار )2( نشــان می دهد در آبان ماه سال ۱399 
این الگوی رفتاری قیمت ذرت در بازار قابل ملاحظه است، قیمت ذرت خارجی 
کاهش داشــته، اما قیمت ذرت داخلی به شــدت افزایش داشته است. از منظر 
سیاست گذاری باید توجه داشت که با کاهش قیمت ذرت خارجی با اعمال هر 
سیاســتی، کاهش قیمت در بازار داخلی به سرعت اتفاق نمی افتد. نااطمینانی، 
انتظارات قیمتی، رانت و انحصار، سیستم توزیع ناکارآمد، انبار محصول به منظور 
افزایش قیمت و بســیاری از متغیرهای دیگر که بر الگوی رفتاری قیمت ذرت 
در بازار تاثیرگذار بوده و نمی توان انتظار داشت با اعمال یک سیاست به صورت 
جزیــره ای بدون توجه به همه بازیگران زنجیره ارزش )نگاه سیســتمی( انتظار 
ثبات نسبی قیمت در بازار داشت. اعمال سیاست های هماهنگ با هدف کنترل 
و ثبات نسبی قیمت نهاده ها با ابزارهای سیاستی مختلف به همراه ایجاد فضای 
اطمینان و رقابت پذیر، حذف رانت و انحصار و پیاده سازی سیستم توزیع کارآمد و 
نظارت و کنترل موثر در طول زنجیره ارزش )برای همه بازیگران( خواهد توانست 

مدیریت بازار نهاده ها را کارآمد کند.
به طور یقین با افزایش قیمت نهاده ها، قیمت تمام شده محصول افزایش یافته 
و این افزایش قیمت از سه منظر می تواند تهدیدی برای امنیت غذایی کشور باشد:

۱( با افزایش قیمت نهاده و افزایش هزینه تولید، قیمت تمام شده محصول 
افزایــش و بر قیمت بازار تاثیرگذار خواهد و باعث افزایش قیمت محصول برای 
مصرف کننده خواهد شد. درحال حاضر در کشور ما مصرف کننده به دلیل افزایش 
تورم لجام گســیخته )نرخ تــورم دوازده ماهه منتهی بــه آذر ماه ۱399 برای 
خانوارهای کشــور به عدد ۵/ 3۰درصد رســیده است( و عدم افزایش درآمدها 
به اندازه تورم، با کاهش قدرت واقعی خرید روبه رو شــده و مجبور شده برخی 
موادغذایی متورم شــده را از ســبدغذایی خود )همانند گوشت و ماهی( حذف 
کند و سایر موادغذایی را جانشین نماید )همانند حبوبات و لبنیات(. این موضوع 
از یک طرف سلامت خانوار را به خطر انداخته و از طرف دیگر به دلیل افزایش 
تقاضا برای کالاهای جانشــین باعث افزایش قیمت آنها در بازار می شود که به 
نوعی دوباره مصرف کننده با تورم کالاهای جانشــین روبه رو خواهد شــد. این 
موضوع برای خانوارهای با دهک درآمدی پایین و متوســط تهدید جدی برای 

امنیت غذایی آنان است.
2( با افزایش قیمت نهاده ها و افزایش هزینه تولید اگر ســرکوب قیمت در 
کشور وجود داشته باشــد)افزایش قیمت عرضه به اندازه افزایش هزینه ها( که 
هست و ستاد تنظیم بازر اعمال می نماید باعث کاهش انگیزه تولید و ادامه روند 
تعطیلی کسب وکار یا کاهش ظرفیت تولید شده، عرضه داخلی را کاهش داده و 
قیمت بازار را مجدد افزایش می دهد. با افزایش قیمت محصول در بازار دسترسی 
اقتصادی خانوار را با مشکل مواجه می کند. از طرف دیگر به دلیل کاهش عرضه، 
افزایش واردات باعث شده که خروج ارز و دشواری تامین واردات با شرایط فعلی 
تحریم و سازگاری قوانین ایران با FATF سخت و دشوار خواهد بود و این موضوع 

دسترسی فیزیکی به غذا را تهدید می کند.
3( توجه به این مهم که در شاخص امنیت غذایی دسترسی اقتصادی یعنی 
توانایی اقتصادی و داشــتن درآمد عامل بسیار مهمی است. چراکه ممکن است 
مثل شــرایط کنونی کشور غذا باشد، یعنی دسترسی فیزیکی باشد، اما توانایی 
خرید وجود نداشته باشد. با افزایش قیمت نهاده ها و افزایش هزینه تولید و افزایش 
قیمت بازار هم برای مصرف کننده به دلیل تورم مواد خوراکی و غیرخوراکی، امکان 
پس انداز و ســرمایه گذاری و ایجاد درآمد کاهش یافته و هم برای تولید کننده 
و بازیگــران زنجیره ارزش با افزایش هزینه در صورتی که نتوانند قیمت عرضه 
خود را به اندازه افزایش هزینه افزایش دهند باعث کاهش ســودآوری و درآمد 

آنان خواهد شد که معیشت و درآمد آنان را تهدید خواهد کرد.

 
 

 
 

معاون رییس جمهوري و رییس ســازمان برنامه و بودجه کشور گفت: 
یکهزارو ۴۵۰ میلیارد تومان به 32 طرح مازاد بر اعتبار موجود در اعتبارات 
متمرکز لرستان اختصاص یافت.به گزارش مرکز اطلاع رساني، روابط عمومي 
و امور بین الملل سازمان برنامه و بودجه کشور، دکتر محمد باقر نوبخت در 
نشســت جمع بندي سفر یک روزه به لرستان اظهار داشت: یکهزارو ۴۵۰ 
میلیــارد تومان به 32 طرح مازاد بر اعتبارات موجود در اعتبارات متمرکز 

اختصاص یافت و این افتخاري خواهد بود که قبل از آنکه دوره خدمتگزاري 
دولت تمام شود سفر دیگري به لرستان داشته باشیم و شاهد افتتاح طرح ها 
شویم.وي گفت: 2 هزار مسکن محرومین در کنار پروژه هاي عمراني سیل 
در مدت یک ســال گذشته افتتاح شد، ما نباید از افتخار و توفیق خدمت 
گذاري غافل شــویم و براي سایر موارد استان و حل مشکلات این افتخار 

ما خواهد بود که باز هم گرد هم بیایم و بتوانیم خدمتي انجام دهیم.

وي گفت: امروز طبق لیست تنظیم شده به بررسي ایستگاه به ایستگاه 
و بازدید از مناطق مختلف استان و پروژه هاي مختلف پرداختیم. 

معــاون رییس جمهوري و رییس ســازمان برنامه و بودجه کشــور، با 
اشــاره به سفر پیش تر رئیس امور پایش ســازمان و احصاء موارد قبل از 
این ســفر،گفت: من قدردان شما هستم و مطالبي که بیان کردید بسیار 

سنجیده و درست است.

معــاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: برای رفع 
مشــکل مالی خرید پرتقال شب عید کشــور خط ویژه اعتباری در بانک 

توسعه تعاون استان مازندران راه اندازی شده است.
بــه گزارش روابط عمومی تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران، محمد 
کبیری معــاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان این 
مطلب در کارگروه اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری مازندران در ساری 
و با اشاره به درخواست شرکت تعاونی باغداران مازندران برای تامین اعتبار 
مورد نیاز خرید پرتقال نوروزی، گفت: برای رفع مشکل مالی خرید پرتقال 
شب عید کشور خط ویژه اعتباری در بانک توسعه تعاون استان مازندران 

راه اندازی شده است.
تسهیلات برای خرید میوه شب عید کشور به شرکت های تعاونی باغداران وی افــزود: از محل این خط اعتباری ویژه حــدود ۴۵ میلیارد تومان 

مازندران پرداخت می شود.کبیری، تداوم این خط اعتباری را برای سال های 
آینده مشــروط به همکاری دو جانبه شرکت های تعاونی باغداران با بانک 
توسعه تعاون برشمرد.معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
همچنین گفت: در حوزه اشــتغال روستایی در کشور امسال حدود 9۰۰ 
میلیارد تومان تســهیلات از سوی بانک توسعه تعاون در قالب سامانه کارا 
پرداخت شده اســت. کبیری افزود: در مجموع حدود 7۰ درصد از منابع 
مالی و تسهیلاتی 2۱ هزار میلیارد تومانی پیش بینی شده برای امسال از 
سوی بانک توسعه تعاون باید به شرکت های تعاونی اختصاص می یافت که  
در مقایسه با سال قبل حدود 6۰ درصد افزایش دارد.وی میزان تسهیلات 
پرداختی از ســوی بانک توسعه تعاون را در سال گذشته  حدود ۱۴ هزار 

میلیارد تومان اعلام کرد.

 دارندگان سهام عدالت از امروز می توانند کارت اعتباری بگیرند
یک مقام مسئول در نظام بانکی گفت: از امروز دارندگان سهام عدالت با مراجعه به سامانه طراحی شده در دو بانک ملی و تجارت می توانند ۵۰ درصد ارزش سهام عدالت خود را کارت اعتباری بگیرند.

 موســوی، مقام مســئول در نظام بانکی در نشســت خبری معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: بانک ملی پرداخت تســهیلات به دارندگان سهام عدالت را آغاز کرده و اخیراً بعد از گذشت چندماه، از امروز آمادگی وجود دارد 
که بر بســتر غیرحضوری در بانک ملی، تســهیلات برای دارندگان ســهام عدالت پرداخت شود.وی افزود: مردم برای دریافت این تســهیلات نیاز به مراجعه به شعب این بانک ندارند و متقاضیان صرفاً با ارسال مدارک هویتی از جمله 
شناســنامه و کارت ملی خود در ســامانه طراحی شــده، می توانند درخواســت خود را ارسال کرده و در کمترین زمان ممکن و پس از دو تا سه روز کاری، کارت اعتباری خود را دریافت کنند.موسوی گفت: مدت زمان بازپرداخت این 
تســهیلات 3 ســاله اســت و هیچ گونه مدرک یا ضامنی غیر از موارد اعلام شــده )مدارک هویتی(، نیاز نیست و سهام عدالت ضامن این وام خواهد شــد.وی گفت: متقاضیان اگر در بازده زمانی یک ماهه تسهیلات دریافتی را باز پس 
دهند، هیچ گونه کارمزد و یا هزینه ای از آنها دریافت نخواهد شد.وی گفت: حسب دستورالعمل ها، کارت اعتباری برای دارندگان سهام عدالت ارائه خواهد شد و این کارت برای همه دارندگان سهام عدالت از امروز آماده است و همه 

اقدامات نیز انجام شده است.

یك هزار و ۴۵۰ میلیارد تومان اعتبار به لرستان اختصاص یافت

راه اندازی خط اعتباری بانك توسعه تعاون برای رفع مشکل خرید پرتقال شب عید

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی یکی از سیاست های دولت 
در تحقق جهش تولید و اقتصاد مقاومتی را حمایت از شــرکت های دانش بینان 
برشمرد و گفت: این شرکت ها برای پرداخت تسهیلات تا سقف پنج میلیارد ریال 

نیاز به وثیقه سپاری ندارند.
به گزارش وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی مازندران، محمد کبیری در سفر 
یک روزه خود به استان مازندران با اعلام این خبر اظهار کرد: تسهیلات پرداختی 
به این شرکت ها تا سقف پنج میلیارد ریال از سوی صندوق توسعه سرمایه گذاری 

تعاون با هدف کاهش ریسک مورد ضمانت قرار می گیرد.
معاون وزیر تعاون با اشاره به پیش بینی سهم 2۵ درصدی تعاونی ها در تولید 
ناخالص داخلی کشور، گفت: با وجود حمایت هایی که از بخش تعاون در اقتصاد 

صورت می گیرد، تاکنون این امر در حوزه تعاونی محقق نشده است.
وی مشکلات فرهنگی در حوزه کار های مشارکتی را دلیل اصلی عدم دستیابی 
به این موفقیت از سوی شرکت های تعاونی دانست و افزود: برای فرهنگ سازی 
در حوزه تعاون، دستورالعمل احیاء تعاونی های دانش آموزش پس از هفت سال 

پیگیری در روز های اخیر ابلاغ شده است.
 کبیری هدف اصلی از تدوین این دســتورالعمل را فرهنگ ســازی در حوزه 

تعاونی ها برای افزایش سطح مشارکت مردم در این فعالیت ها برشمرد.
وی ایجاد ســامانه جامع هوشــمند نظارتی بخش تعاون و راه اندازی پنجره 
واحد را هم از مهم ترین راهکار ها برای اعتماد ســازی عمومی حوزه تعاونی در 

سطح ملی بیان کرد.

تسهیلات پنج میلیارد ریالی دانش بنیان ها وثیقه نمی خواهد

ایران بر اساس شاخص اقتصاد، جزو 18 کشور بزرگ جهان است
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طارمی امید اول پورتو در نیمه نهایی جام حذفی پرتغال
تیم فوتبال پورتو در دیدار رفت مرحله 
نیمه نهایی جام حذفی پرتغال امشــب به 
مصاف براگا می رود؛ تیمی که سه روز پیش 
هم در لیگ پرتغال با پورتو بازی کرده بود.

 تیــم فوتبال پورتو پرتغــال برنامه های 
فشــرده ای دارد و فشــار بازی های متوالی 
این تیم در لیگ برتر و جام حذفی بیشــتر 
و بیشتر می شود. پورتو که یکشنبه شب در 
لیــگ پرتغال به مصاف براگا رفته بود، قرار 
است امشب )ساعت 23:۴۵ به وقت تهران( 

هم با این تیم در جام حذفی روبرو شود.
تیم فوتبال پورتو در مرحله یک چهارم 
نهایی جام حذفی موفق شد با نتیجه 2 بر 
صفر تیم ژیل ویســنته را شکست بدهد و 
به مرحله نیمه نهایی صعود کند. بر خلاف 
مرحله یک چهارم، دیدارهای مرحله نیمه 
نهایی جام حذفی رفت و برگشــت است و 
بازی رفت به میزبانی براگا برگزار می شود.

مهدی طارمی مهاجم ایرانی پورتو یکی 
از نفرات کلیدی این تیم بوده و موفق شده 
است در چهار بازی نخست در جام حذفی، 
چهار گل به ثمر برساند از جمله در مسابقه 

با ژیل ویسنته.
این مهاجم ایرانی حالا به امید اول گلزنی 
پورتو تبدیل شــده است و انتظارها بعد از 

درخشش او با پیراهن این تیم بالا و بالاتر 
می رود. طارمی در حال حاضر ۱2 گل برای 
پورتو به ثمر رسانده )۸ گل در لیگ و ۴ گل 
در جام حذفی( اســت و اگر به همین روند 
ادامه بدهد، یکی از مدعیان کســب عنوان 
آقای گلی پرتغال خواهد بود.شاید به همین 

دلیل باشد که سایت باشگاه پورتو آخرین 
خبر مربوط به آماده سازی این تیم قبل از 
بازی با براگا را با تصویری از مهدی طارمی 
کار کرده اســت.طارمی در بازی یکشــنبه 
پورتو در لیگ با براگا دومین گل تیمش را 
به ثمر رساند. پورتو در آن بازی در آستانه 

کسب یک پیروزی ارزشمند قرار داشت اما 
دریافت دو گل در دقایق پایانی باعث شــد 
برد این تیم به یک تســاوی تلخ تبدیل و 
اختلاف پورتو با تیم اسپورتینگِ صدرنشین 

بیشتر شود.
سرمربی تیم براگا، »کارلوس کارواخال« 

است؛ فردی که فصل گذشته در تیم ریوآوه 
سرمربی طارمی بود و به خوبی توانایی های 
مهاجم تیم ملی ایران را می شناسد. با این 
حال برنامه های کارواخال در دو رویارویی 
براگا با پورتو ناکام مانده اســت. طارمی در 
بازی رفت لیگ توانست برای پورتو مقابل 
براگا یک پنالتی بگیرد و در بازی برگشت 

)یکشنبه گذشته( یک گل به ثمر رساند.
در بازی گذشــته تیم پورتو بــا براگا، 
»ژســوس کرونــا« بازیکــن و »ســرجیو 
کونسیســائو« ســرمربی پورتو را دریافت 
کارت قرمز اخراج شــدند و محرومیت آنها 
در همین مســابقه اعمال می شود. به این 
ترتیب پورتو در غیاب ســرمربی خود کار 
ســختی در دیدار رفت دارد. بازی برگشت 
دو تیم روز ۱3 اســفند بــه میزبانی پورتو 

برگزار خواهد شد.
طبق اعلام رســانه های پرتغال، طارمی 
نهمین بازیکن تاریخ پورتو است که در چهار 
بازی متوالی در جام حذفی موفق شده است 
چهار بار گلزنی کند. این اتفاق آخرین بار در 
فصل 2۰۰۰/ ۱999 و توسط »ماریو ژاردل« 
برزیلی رقم خورده بود و در صورت گلزنی 
طارمی در بازی امروز یا بازی برگشت، این 
مهاجم ایرانی در پورتو تاریخ ساز می شود.

 

 

اما و اگرهای صعود تیم ملی به مرحله بعدی جام جهانی

فدراسیون آینده فوتبال بانوان را به جایگاه خود بازگرداند

نسل ما بوکس را از کانکس بیرون  کشید

 طبق برنامه اعلام شده شده توسط فیفا، تیم ملی 
در ایــام نوروز، دو بازی از مرحله انتخابی جام جهانی 
را مقابــل هنگ کنگ و کامبــوج برگزار خواهد کرد و 
بازیهای حساسش مقابل بحرین و عراق در ماه خرداد 
انجام خواهد شد. با توجه به اینکه تیم ملی در مرحله 
رفت، هر دو بازی اش مقابل بحرین و عراق را با باخت 
پشت سر گذاشت، شاگردان اسکوچیچ کار راحتی برای 
صعود از گروهشان ندارند و برای اینکه بدون اما و اگر 
راهی مرحله بعدی انتخابی جام جهانی شوند، باید ۴ 
بازی باقیمانده اش در مرحله گروهی را ببرد تا به عنوان 

صدرنشین راهی مرحله بعدی شود.
ایران در صورت پیروزی در هر چهار بازی بعدی اش 
۱۸ امتیازی خواهد شــد و به صورت مســتقیم راهی 
مرحله بعــدی انتخابی جام جهانی می شــود. هدف 
اسکوچیچ و شــاگردانش هم این است که با پیروزی 
در تمام بازیهایشــان، بدون حــرف و حدیث به دور 
بعد برســند منتهی تیم ملی در صورت دوم شدن در 
گروهش هم شــانس صعود به مرحله بعدی انتخابی 

جام جهانی را خواهد داشت.
طبــق فرمتی که برای مرحله انتخابی جام جهانی 

در نظر گرفته شــده، از بین ۸ تیمی که در گروهشان 
دوم می شــوند، ۴ تیم برتر راهی مرحله سوم انتخابی 

جام جهانی در قاره آسیا خواهند شد. با توجه به آنکه 
 E قطر به عنوان میزبان جام جهانی، صدرنشین گروه
مسابقات اســت، در صورت اینکه این تیم صدرنشین 
شود یا جزو چهار تیم دوم برتر قرار بگیرد، یکی دیگر 
از تیمهای دوم جای قطر را خواهد گرفت و به همین 
دلیل شــاگردان اسکوچیچ این شانس را دارند که در 
صورت پیروز نشدن در یکی از بازیهایشان و دوم شدن 
در گروهشان، به مرحله بعدی برسند هر چند که تیم 
ملی باید سعی کند حداکثر امتیاز را به دست آورد تا 
به عنوان یکی از تیمهای دوم برتر، به مرحله بعد برسد.

با توجه به امتیازهای تیم های دوم دیگر گروهها و 
اینکه برخی از آنها ۴ بازی و برخی ۵ بازی انجام داده 
اند، به نظر می رســد تیم ملی فوتبال ایران با گرفتن 
9 امتیاز از ۱2 امتیاز ممکن می تواند شانس حضور در 
جمع بهترین تیم های دوم را داشته باشد و به مرحله 
بعــد صعود کند اما اگر ۸ امتیاز بگیرد ) یعنی دو برد 
و دو مســاوی( از دور رقابتها حذف می شود و حتی 
به جام ملتهای آسیای 2۰23 چین هم راه نمی باید.

ســرمربی تیم فوتبال بانوان ذوب آهن گفت: تیم 
حریــف از به هم ریختگی و نداشــتن تمرکز تیم ما 
استفاده کرد و به نتیجه رسیدند و هر موقع هم ما در 
فاز حمله می رفتیم خطرساز بودیم، بهرحال تیمی که 
کمترین اشتباه را داشــته و تمرکز خود را تا آخرین 

لحظه حفظ کند نتیجه بهتری می گیرد.
مژگان مدائــم زاده پس از باخت 2 بر یک تیمش 
مقابل شــهرداری بم و بسته شــدن فصل برای ذوب 
آهــن در لیگ برتر فوتبال بانوان، اظهار کرد: با تیمی 
بازی داشتیم که هشت سال قهرمان لیگ ایران است 
و بازی حساسیت خاص خود را داشت به نوعی فینال 
زودرس اتفــاق افتاد و با بازی خوبــی که به نمایش 

گذاشتند پیروز شدند.
وی افزود: بازیکنان شــاید لحظه ای که در زمین 
قرار گرفتند عوامل خارجی و حاشــیه ای بر روی آنها 
تاثیر گذاشت و نتوانستند بازی خود را انجام دهند. ما 
در طول هفته روی نقاط ضعفی که داشتیم کار کرده 
بودیم تا بتوانیم نتیجه خوبی بگیریم، یک لحظه غفلت 
کردن مقابل تیمی که هماهنگ است و خوب کار می 

کند نتیجه آن به گل رسیدن می شود.
وی ادامــه داد: تیــم حریف از به هــم ریختگی و 
نداشتن تمرکز تیم ما استفاده کرد و به نتیجه رسیدند 
و هــر موقع هم ما در فاز حمله می رفتیم خطرســاز 
بودیم، به هرحال تیمی که کمترین اشــتباه را داشته 
و تمرکــز خود را تا آخرین لحظــه حفظ کند نتیجه 

بهتری می گیرد.
ســرمربی تیم فوتبال ذوب آهن در خصوص نحوه 
برگزاری لیگ امسال و صعود دو تیم به مرحله بعدی 

گفت: قطعــا منصفانه تر بود که از هر گروه 3 تیم به 
مرحله بعدی صعود کند تا حساسیت به دور بعدی هم 
کشیده شود. امسال با توجه به شرایط شیوع ویروس 
کرونا و پروتکل هایی که بود باعث شــد تیمها در دو 
گروه تقسیم شوند. بعد از قرعه کشی و مشخص شدن 
تیمها، گروه ما به گروه مرگ معروف شد و این موجب 
شد حساسیت ها افزایش پیدا کند و خانم گلی به گروه 
دیگر منتقل پیدا کند و ما به ســازمان لیگ پیشنهاد 
صعــود 3 تیم را دادیم، به هرحال یک ماه دیگر پایان 
سال اســت و احتمالا زمان کافی برای اتمام لیگ به 

نحو دیگری نبود و موافقت نشد.
وی تصریح کرد: اگر زودتر لیگ را شروع می کردیم 
مثل لیگ های هندبال، بســکتبال رده بندی تیمها تا 

پایان مشخص می شد و تا جایگاه آنها برای قرعه کشی 
سال آینده نیز مشخص باشد.

مدائــم زاده در ارتباط با بازی بازیکنانش در مقابل 
شــهرداری بم و از دست دادن روحیه بازیکنان گفت: 
اتفاق اســت و ناگفته نماند که ما 3 بازیکن مصدومی 
داشتیم که پزشکان تلاش زیادی کردند آنها را به این 
بازی برســانند. دروازه بان ما تا قبل از بازی زیر سرم 
بود و برخی این اتفاقات پیش بینی نشده است. بازی 
مقابل تیم قهرمان خیلی ســخت است و فشار روانی 
زیادی روی بچه ها بود و زمانی که دیدند چیزی برای از 
دست دادن ندارند کمی خود را باور کردند و توانستند 

بازی بهتری به نمایش بگذارند.
 برخــی مواقع اتفاقاتی رخ می دهد که از دســت 

عوامل فنی تیم خارج اســت، نداشتن تمرکز، بزرگ 
نمایی که از حریف برای خود دارند و دیگر عوامل این 
چنینی می تواند در اینکه یک بازیکن نتواند عملکرد 

واقعی خود را داشته باشد تاثیرگذار است.
وی تصریــح کرد: اگر بازیکنان باتجربه بیشــتری 
داشــتیم قطعا تحت تاثیر نام تیم حریف قرار گرفتن 
برای بازیکنان ما رخ نمی داد. اهداف باشگاه جوانگرایی 
بود و از این به بعد هم این روند ادامه پیدا می کند و 
اگر باشگاه تمایل به همکاری داشته باشد به طور حتم 
برنامــه هایی داریم که بتوانیم از نیروهای جوان تری 
اســتفاده کنیم که بتوانیم در آینده به فوتبال افرادی 
معرفــی کنیم که فوتبال روان تر و قابل هضم تری به 

نمایش بگذارند.
مدائم زاده در خصوص انتخابات فدراسیون فوتبال 
و حضــور بانوان در فرایند انتخابــات گفت: امیدوارم 
فردی که انتخاب می شود همانطور که برای تیمهای 
آقایان اهمیت قائل شــدند برای بالا بردن جایگاه تیم 
ها در این بخش، کاری کنند تا موجب برگشــت تیم 
بانوان در رنکینگ فیفا شــود، برنامه ریزی منســجم 
داشته باشــند تا این وقفه نزدیک به 3 سالی که تیم 
ملی بانوان فعالیتی نداشــته و بازیکنــان انگیزه ای  
برای تمرین و بازی نداشــتند را بــه آنها برگردانند. 
هــدف بازیکنــان از حضــور در لیگ ارائــه بهترین 
عملکــرد بــرای انتخاب در تیم ملــی و بازی در تیم 
 ملی اســت زمانی که تیم ملی رتبــه ای ندارد هدف

 بازیکنــان را نیز کمرنگ می کنــد و به غیر از چند 
باشــگاه بزرگ که ایجنت دارند لژیونر شدن بازیکنان 

بسیار سخت است.

ملی پوش و قهرمان بوکس ایران معتقد است که برگزاری لیگ به صورت 
متمرکز نمی تواند باعث پویایی این رشته شود.

علی مظاهری ، درباره احتمال حضورش در لیگ بوکس به عنوان سرمربی 
توضیح داد: اگر وضعیت و فضا برای این کار فراهم باشد این احتمال وجود 
دارد اما تقریبا مسابقات الان به صورت استانی برگزار خواهد شد و بیشتر 
هیات ها هستند که شــرکت می کنند. استان ها با شرکت دادن هیات های 
خودشــان می خواهند بوکس را در شــهرهای خود پویا کنند که به همین 
دلیل از داشــته های خودشان استفاده می کنند و یک یا دو تیم شرکتی و 

کارخانه ای هستند.
او افزود: ما هم )هیات کرمانشاه( به لیگ ورود کردیم تا مانع جا ماندن 
بوکسورهای خود از سایر شهرها و بوکسورها شویم. در استان هم مدیرکل 
ورزش و جوانان حمایت کافی را انجام دادند تا در لیگ شرکت کنیم. البته 
هنوز به اجماع نرســیده ایم که چه کسی سرمربی باشد، اما نظر هیات این 

است که از داشته های خودمان استفاده کنیم.
قهرمان بوکس آســیا درباره ورود بوکســورهای خارجی به لیگ ایران 
نیز توضیح داد: ما باید تمام اســتفاده های خود را انجام دهیم و از نظر من 
ایــن اتفاق یک وجه مثبت و یک وجه منفی دارد. وجه منفی این اســت 
که ما می توانستیم این پول ها و هزینه را روی بوکسورهای خودمان صرف 

می کردیم تا سقف قراردادها بالاتر برود و از طرف مثبت، این موضوع باعث 
می شود تن بوکسورهای ما به بوکسور خارجی بخورد. اینکه یکی دو مسابقه 
نمی تواند تاثیر آنچنانی بگذارد کاملا صحت دارد، اما همین که با یکی  دو 

بوکسور خارجی مبارزه کنند مفید است.
او در پاســخ به این سوال که اکنون و با وجود مسائل مالی و ... شرایط 
کلی بوکس ایران را چگونه ارزیابی می کند؟ توضیح داد: مدتی است که از 
بوکس دور هستم، اما نگاه جامع و کارشناسی به این رشته دارم. موضوع و 

انتقادی باشــد مطرح می کنم چون بوکس شوخی بردار نیست. به هر حال 
نســل ما بود که بوکس را از کانکس به جاهای خوب رســاند و دید ورزش 
ایران را نسبت به این رشته مثبت کرد. اکنون با وجود کرونا اردوها برگزار 
شــده و کارهایی هم برای موفقیت در انتخابی المپیک  انجام  می شــود که 

خوب است، در مجموع به عنوان یک عضو خانواده بوکس راضی هستم.
او افزود: تلاش هایی صورت گرفته و بوکســورهای ما برای گرفتن مدال 
برنز در آسیا حرفی برای گفتن دارند. اردوهای مشترکی برگزار شد که اگر 
این تیم ســوریه نفرات اصلی خود را آورده باشد بسیار خوب است. همین 
که  تنشان به تن بوکسورهای دیگر بخورد خوب است. مجموعا کار در حال 
انجام شدن است ولی جای خالی قهرمانان باسابقه این رشته در فدراسیون 

دیده می شود. اگر این نفرات ورود کنند نیز به  کار می آیند.
مظاهری در پایان و راجع به برگزاری متمرکز مسابقات لیگ نیز گفت: 
اگر بحث کرونا اســت با این روش موافق هســتم اما اگر فقط می خواهند 
لیگ برگزار شــود، موافق مســابقات متمرکز نیستم چون بوکس باید پویا 
شــود. در هر کدام از اســتان هایی مثل لرستان، کرمانشاه و کردستان اگر 
این مســابقات برگزار و از شبکه های استانی پخش شود، نوجوانان زیادی 
در بوکس ثبت نام می کنند. نظر من این اســت که با برگزاری در استان ها 

می شود بوکس ایران را پویا کرد.

 سردار آزمون تلاش می کند سریعتر بازگردد
مربی بدنساز تیم فوتبال زنیت سنت پترزبورگ روسیه گفت: سردار آزمون تلاش 

می کند تا سریعتر مصدومیت را پشت سر بگذارد و بازگردد.
 »آندره آ اســکاناوینو« مربی بدنساز تیم فوتبال زنیت سنت پترزبورگ درباره 
آخرین وضعیت سردار آزمون مهاجم مصدوم این تیم تاکید کرد که وی به شدت 

در حال تمرین برای بازگشت و ریکاوری است.
اسکاناوینو گفت: آزمون در بخش نخست اردوی تیم خیلی خوب کار کرد اما 
همانطور که گفته ام در جریان مسابقات همیشه امکان مصدومیت وجود دارد. آزمون 

در حال تلاش و کار است تا سریع تر بازگردد.
آزمون در جریان اردوی آماده سازی تیم زنیت در امارات مصدوم شد و »سرگئی 

سماک« سرمربی زنیت هم اعلام کرده زمان بازگشتش نامشخص است.

 برای قهرمانی به تیم زوریا آمده ام
مهاجــم ایرانــی و جدید تیم فوتبال زوریا لوهانســک اوکراین گفت: برای 

قهرمانی و کسب جام به این تیم آمده ام.
 شــهاب زاهدی ســرانجام به وضعیت پیچیده و مبهم خود پایان داد و در 
نقل و انتقالات نیم فصل و زمســتانی، تیم المپیک دونتسک را به مقصد تیم 

زوریا لوهانسک ترک کرد.
باشــگاه المپیک ابتدا قصد داشت زاهدی را به تیم ریوآوه پرتغال بفروشد 
اما این بازیکن که با باشــگاه زوریا به توافق رســیده بود، حاضر به انتقال به 

لیگ پرتغال نشد.
از ســوی دیگر المپیک هم با تعیین شروط سنگین، مانع جدایی زاهدی و 
انتقالش به زوریا شــد و به مدت چنــد هفته این بازیکن ایرانی را به تیم دوم 

المپیک تبعید کرد.
در نهایت باشگاه زوریا با پرداخت 36۰ هزار دلار به عنوان رضایتنامه، موفق 
شد زاهدی را به خدمت بگیرد. این اتفاق باعث شد تا سایت باشگاه المپیک از 

زاهدی به عنوان گران ترین نقل و انتقال تاریخ این باشگاه یاد کند.
زاهدی که در نیم فصل اول لیگ اوکراین ۸ گل به ثمر رســانده و در کنار 
یک بازیکن دیگر مدعی اصلی کسب عنوان آقای گلی اوکراین است، می گوید 

با پیوستن به زوریا انگیزه زیادی دارد.
این بازیکن گفت: از اینکه به زوریا پیوسته ام و بخشی از این باشگاه شده ام، 
خوشــحالم. بسیار با انگیزه هستم. باشــگاه زوریا وظایف سنگینی دارد. با هم 
به نتایج مطلوب می رســیم.زاهدی همچنین با انتشار پیامی نوشت: به اینجا 

آمده ام تا تغییر ایجاد کنم و به جام برسم. بزن بریم زوریا!

 نام 3 بازیکن در لیست خرید استقلال برای نیم فصل دوم
کادر فنی اســتقلال در نظر دارند به منظور ترمیم نقاط ضعف، نســبت به 

جذب چند بازیکن در نقل و انتقالات زمستانی اقدام نمایند.
 تیم فوتبال استقلال با اینکه در نیم فصل اول تاحدودی دچار نوسان بود، 
امــا در مجموع نتایج قابل قبولی گرفت تا جایی که توانســت در پایان هفته 

چهاردهم در صدر جدول رده بندی قرار بگیرد.
محمود فکری و همکارانش باتوجه به شــرایطی که تیم شان در نیم فصل 
نخســت داشت، نقاط ضعف و قوت را شناسایی کرده و به منظور ترمیم نقاط 

ضعف، اقدام به جذب چند بازیکن در نقل و انتقالات زمستانی خواهند کرد.
بنا بر این گزارش، تاکنون نام 3 بازیکن در سبد خرید زمستانی آبی ها قرار 
گرفتــه که یک مدافع، یک هافبک میانی و یک مهاجم در این لیســت دیده 
می شــود. آبی ها شاید ناچار باشند برای جذب یکی از این بازیکنان مورد نظر 
خــود کــه در تیمی در میانه جدول قــرار دارد و عملکرد خوبی در نیم فصل 

نخست داشته، ناچار به طرح معاوضه بازیکن باشند.

 غایبان احتمالی دیدار استقلال - سپاهان
حساس ترین دیدار هفته پانزدهم لیگ برتر در حالی بین استقلال و سپاهان 
برگزار می شود که هر دو تیم شانس کمی برای پیروزی در این دیدار ندارند.

 در حساس ترین بازی از هفته پایانی نیم فصل نخست رقابتهای لیگ برتر، 
تیم های اول و دوم جدول رده بندی که شانس زیادی برای قهرمانی نیم فصل 

دارند در اصفهان به مصاف هم می روند.
با وجود اینکه نقطه قوت مشترک هر دو تیم خط حمله آنهاست و سرنوشت 
این بازی را هم ممکن است مهاجمان دو تیم تعیین کنند، اما دو گلزن سنتی، 
خارجی و غول پیکر آنها که فصل خوبی را سپری نمی کنند، شانس کمی برای 
حضور در این دیدار دارند؛ و این امکان وجود دارد دیدار اســتقلال و سپاهان، 

در غیاب دیاباته و کی روش انجام شود.
دیاباته و کی روش مهاجمان خارجی و گلزن اســتقلال و سپاهان شرایطی 
دارند که ممکن است به خاطر مسائل بدنی امکان حضور در این دیدار را نداشته 
باشند و مربیان دو تیم در این دیدار مهم امکان استفاده از آنها را نداشته باشند.

دیاباته و کی روش از نظر گلزنی آماری شــبیه به هم دارند و در حالی که 
مهاجم آبیها 2 گل در این فصل به ثمر رســانده، استنلی کی روش تنها یکبار 

برای سپاهان موفق به گلزنی شده است.
دیدار اســتقلال و ســپاهان از هفته پانزدهم رقابتهای لیگ برتر از ساعت 

۱7:۱۰ روز شنبه 2۵ بهمن در اصفهان برگزار می شود.

 جهانبخش دو بازی دیگر برایتون را از دست داد
علیرضا جهانبخش بازیکن ایرانی تیم فوتبال برایتون دو بازی دیگر این تیم 

را از دست می دهد ولی به دیدار با کریستال پالاس می رسد.
 طبق اعلام »گراهام پاتر« ســرمربی تیم فوتبال برایتون، »طارق لمپتی« 
می تواند به دیدار برایتون با کریستال پالاس در 22 فوریه )۴ اسفند( برگردد.

همیــن امر در مورد علیرضا جهانبخش که مدت هاســت با آســیب دیدگی 
همســترینگ دســت و پنجه نرم می کند و »دیوی پروپر« که از ناحیه کشاله 

ران مصدوم است صدق می کند.
برایتون امشب در جام حذفی انگلیس به مصاف لستر سیتی می رود؛ سپس 
در لیگ برتر انگلیس با اســتون ویلا بازی می کند و روز چهارم اســفند دیدار 

برایتون و کریستال پالاس برگزار می شود.

 »میلیچ« سرمربی موقت ذوب آهن مقابل مس رفسنجان
هدایت تیم فوتبال ذوب آهن در دیدار پایانی نیم فصل نخســت مسابقات 

لیگ برتر بر عهده دستیار رحمان رضایی خواهد بود.
 بعــد از باخت تیم فوتبال ذوب آهن به ســپاهان در هفته چهاردهم لیگ 
برتر، هیات مدیره باشــگاه ذوب آهن رحمان رضایی ســرمربی این تیم را از 

سمتش برکنار کرد.
ذوبی ها در روزهای گذشته مذاکراتی را با گزینه های مختلف انجام داده اند 

و این مذاکرات اوایل هفته آینده با معرفی سرمربی، نهایی خواهد شد.
این در حالی اســت که ذوب آهن روز یکشــنبه هفته آینده باید در هفته 

پانزدهم لیگ برتر به مصاف مس رفسنجان برود.
رسول کربکندی سخنگوی هیات مدیره باشگاه ذوب آهن در این خصوص 
به خبرنگار مهر، گفت: بعید اســت ســرمربی جدید ذوب آهن به بازی با مس 
برســد. از این رو، »میلیچ« مربی خارجی کادر فنی به عنوان ســرمربی موقت 

تیم را در مسابقه بعد هدایت می کند.
کربکنــدی افــزود: ســعی مــا این اســت که تــا اوایــل هفتــه آینده 
 ســرمربی جدیــد را از بیــن ســه یا چهــار گزینه ای کــه مدنظــر داریم،

 معرفی کنیم.
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مقابله با دلالان ورزش به کجا رسید؟
 ۱۵ اردیبهشــت ماه سال جاری بود که 
وزیــر ورزش و جوانان در نامه ای خطاب به 
سید محمود علوی، وزیر اطلاعات خواستار 
ورود و برخورد جدی این نهاد با واســطه ها 
و دلالان غیر رســمی ورزش و به خصوص 

فوتبال شد.

 رسوخ دلالان در بدنه ورزش ایران
دلالیســم در ورزش ایران و به ویژه در 
رشــته فوتبال که با تبادلات مالی هنگفت 
روبرو اســت، پدیده ای نوظهــور نبوده و از 
ســالیان قبل به عنوان یکی از اصلی ترین 
آفت های ســاختاری در ورزش کشــور به 
ویژه حوزه قهرمانی آن مطرح است و کمتر 
موردی پیش می آید که زمانی با نام بازیکنان 
و مربیان نــام آور داخلی و خارجی مواجه 
 هســتیم ردپایی از واســطه گری، دلالی و

 سودجویی وجود نداشته باشد.
در عین حال این مساله صرفا مربوط به 
بازیکنان و مربیان شاخص داخلی و خارجی 
نیســت و انعقاد قرارداد عجیب و غریب با 
برخی بازیکنان هستیم که از کیفیت مطلوبی 
برخوردار نبوده و مبلغی بســیار بیشــتر از 
ارزش واقعــی خود در ورزش ایران دریافت 
کرده اند، پول هایــی درصد قابل توجهی از 
آن نیز بــه جیب افراد دیگری تحت عنوان 
واسطه سرریز شده است. حتی چنبره دلالان 
در ورزش ایران صرفا به جابجایی بازیکنان و 
مربیان خلاصه نمی شود، بلکه واسطه گری 
در بخش قراردادهای مالی با باشگاه ها چالش 
دیگری است که نیازمند ورود دستگاه های 
بازرســی و نظارتی بــوده و باید از حیف و 
میل کــردن پول هایی که بــه جیب این 
دست از افراد ســرریز می شود جلوگیری 
کــرد، مقوله ای که طی ســالیان گذشــته 
 ورزش کشــور در برخورد با آن آچمز شده 
و بــا توجه بــه اینکه عوامل بســیاری در 
 جابجایــی چنیــن پــول هایــی ایفــای

 نقش می کنند هرگز به صورت جدی با آن 
برخورد نشده است.

 درخواست وزارت ورزش از وزارت 
اطلاعات

در متن نامه وزیر ورزش و جوانان به وزیر 

اطلاعات آمده بود: »از آنجا که مدتی است 
عوامل نامشخص و غیر رسمی تحت عنوان 
واســطه در انتقال ورزشــکاران خارجی به 
کشور روابط ناسالمی را ایجاد کرده و موجب 
بروز مشــکلات زیاد و فعالیت غیر قانونی و 
عوارض حقوقی و مالی برای باشــگاه های 
مختلف ورزشی و به ویژه فوتبال شده اند، از 
جنابعالی و مجموعه خدوم و پرتلاش وزارت 
اطلاعات درخواست می نمایم مانند همیشه 
یاور مردم و ورزش کشور بوده و دستورات 
لازم را بــه عوامل ذی ربط صــادر نماید تا 
سریعا با اقدامات غیر قانونی و بحران آفرین 
دلالان در ورزش )به ویژه رشــته فوتبال( 
که موجب خدشه به اعتبار و پیکره ورزش 

کشور شده است 
برخورد لازم و قانونی صورت گیرد و ریشه 
اینکار خشکانده شود و بدیهی است تمامی 
بخش ها و مدیریــت های این وزارتخانه و 
باشگاه های ورزشــی موظف به همکاری با 
مجموعه ذی ربط وزرات اطلاعات به منظور 
سالم سازی و مقابله موثر با پدیده دلال ها 
در ورزش و بخصوص فوتبال کشور هستند«.

در این بین اما دلالی در ورزش به عنوان 
یک فعالیت درآمدزا و به ظاهر موجه، پیش 

رفته اســت و  یقه ســفیدها در این حوزه 
افرادی هســتند که در طبقه پایین جامعه 
قرار نداشــته و با احترام صوری، پوششــی 
مناسب و گران بها به گونه ای عمل می کنند 
که مردم به آن ها گمان بد نبرده و این گونه به 
چپاول و پول شویی مبادرت می کنند، افرادی 
 کــه به طور حتم برخی از آن ها با عوامل و 
مسئولان تیم ها و باشگاه های ورزشی روابط 

پنهان دارند.
 

وزارت  از  وزیــر ورزش:  معاون   
اطلاعات بپرسید!

به تازگی و پس از گذشت 9 ماه، معاون 
توســعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت 
ورزش و جوانان به تازگی در نشستی خبری 
مبنی بر این که درخواســت وزیر ورزش از 
وزیر اطلاعــات در رابطــه ورود و برخورد 
جــدی این نهاد با واســطه ها و دلالان غیر 
رسمی ورزش و به خصوص فوتبال، به کجا 
رســید و آیا صرفا به همان یک یا دو مورد 
بازداشت و آزاد شدن، خلاصه شد؟ تصریح 
کرد: این موضوع مربوط به فساد در ورزش 
و همه رشته ها بود و بخشی از این اقدامات 
رسانه ای شــد و بخشی نیز اقدامات پنهان 

بود! بهتر اســت از دوستان وزارت اطلاعات 
در این رابطه ســوال بپرسید که فعالیت ها 
چگونه بوده اســت.در این گزارش اما سعی 
داریم چند پرسش را در برخورد با واسطه ها 

و دلالان غیر رسمی ورزش مطرح کنیم:
- واســطه هــا در فوتبــال روز دنیا به 
صورت رســمی و قانونــی فعالیت خود را 
دنبــال می کنند و صورت های مالی در این 
خصوص شــفاف است و خبری از پولشویی 
نیســت، بنابراین چرا یک بار برای همیشه 
تکلیف ورزش ایران با مقوله واســطه گری 

مشخص نمی شود؟
- چرا همواره شاهد برخوردهای موردی، 
مقطع و غیراثرگذار با این آفت مالی ورزش 
کشور هستیم و به صورت اساسی با مافیای 
دلالی در ورزش ایران برخورد نمی شود تا 

ریشه آن خشکانده شود؟
- پیــش از این یک بار در دولت محمود 
احمدی نژاد شاهد بودیم که با دخالت های  
صورت گرفتــه برخــی از دلالان فوتبالی 
دســتگیر شدند و مدتی هم در بازداشت به 
سر بردند، هرچند که در نهایت از سرنوشت 
پرونده ها و احکام صادر شــده خبری نشد. 
طی این چند ســال و بــه ویژه 9 ماه اخیر 

نیز، خبــری از برخورد بــا پدیده دلالان، 
واســطه ها و بخشــی از افراد کــه به طور 
حتم در بدنه باشگاه ها و تیم های ورزشی 
مشغول به فعالیت هستند، نشده و این سوال 
مطرح است که آیا باز هم شاهد پاسکاری با 
دولت بعدی هســتیم یا قبل از پایان دولت 
دوازدهم اقدامات ویژه ای در رابطه با مقوله 
واســطه  گری و دلالی غیر رســمی ورزش 

خواهیم دهید؟
- با توجه به اظهارات معاون وزیر ورزش 
مبنــی بر اینکه بخشــی از ایــن اقدامات 
رســانه ای شده و بخشی نیز اقدامات پنهان 
بود، این ســوال مطرح است که آیا اقدامات 
صــورت گرفته بــه همان یکــی دو مورد 
بازداشــت و آزاد شدن خلاصه شده است؟ 
در عین حال بهتر نیســت که در این حوزه 
به طور شفاف، آشکار و بی پروا عمل کرد؟

- اگر دلالیسم را طی سال های اخیر به 
عنوان یــک معضل جدایی ناپذیر از ورزش 
ایران تلقی کنیم، باید در ابتدای امر بپذیریم 
که ارکان قضایی، انضباطی و اخلاقی دارای 
وظایفی در این رابطه هســتند، اما عملکرد 
این مراجع در برخورد با واسطه ها و دلالان 

غیر رسمی ورزش چه بوده است؟
- به طور مثال علی رغم ممنوعیت ورود 
بازیکنان و مربیان خارجی به فوتبال ایران، 
رد پای دلالان در قراردادهای لیگ بیستم 
فوتبال ایران با دو تا ســه برابر شدن مبلغ 
قراردادها به وضوح مشخص است! بنابراین 
با محدود شدن نقل و انتقالات به بازیکنان 
و مربیــان داخلی، چه اقداماتی در رابطه با 
این افزایــش چند برابری قراردادها صورت 

گرفته است؟
- پــس از درخواســت وزارت ورزش و 
جوانان از وزارت اطلاعات در مورد برخورد 
با پدیده دلالیســم در ورزش کشور به ویژه 
رشته فوتبال که حدود 9 ماه از آن می گذرد، 
اما مسیر اقدامات صورت گرفته شفاف نیست 
و نه تنها با واکنش رســمی از سوی وزارت 
اطلاعات همراه نشده، بلکه مشخص نیست 
در این خصوص قرار است چه فعالیت هایی از 
سوی مجموعه های وزارت ورزش و جوانان و 

وزارت اطلاعات مدنظر قرار گیرد.

شرایط اولین بانوی المپیکی ایران برای قضاوت  در المپیك توکیو 
اولین بانوی ایرانی دعوت شــده به قضاوت مسابقات 
تنیس روی میز در بازی های المپیک که برای رقابت های 
گزینشــی توکیو هم انتخاب شده با یادآوری دوری یک 

ساله اش از میادین گفت: با این حال آماده قضاوتم.
 تنیس روی میز ایران در تلاش است تا طی یک ماه 
آینده و به واســطه حضور در دو میدان انتخابی جهان و 
آسیا برای المپیک توکیو کسب سهمیه کند این در حالی 
است که از یک سال پیش حضور یک نماینده از این رشته 
در توکیو قطعی شده است البته در جمع داوران و برای 
قضاوت در بازی های 2۰2۰.سیمین رضایی یکی از 22 
داوری است که از مجموع 2۴۰ داور دارای بالاترین مدرک 
داوری تنیس روی میز )بلوبج( برای قضاوت در المپیک 
انتخاب شــده است. وی در حالی سال گذشته موفق به 
دریافت دعوت نامه فدراســیون جهانی تنیس روی میز 
)ITTF( برای قضاوت در المپیک شد که پیش از این هیچ 
بانوی داور دیگری از این رشته و در کل ورزش بانوان ایران 
موفق به کسب مجوز قضاوت در بازی های المپیک نشده 
بود.بدین ترتیب سیمین رضایی اولین بانوی داور ایرانی 
خواهد بود که در طول تاریخ هفده دوره ای حضور ایران 
در ادوار مختلف المپیک تابستانی - با احتساب المپیک 
2۰2۰ توکیو - در این رویداد معتبر قضاوت خواهد داشت.

وی اما اخیراً از سوی فدراسیون جهانی تنیس روی میز 
برای چهار رویدادی که قطر میزبانی آن را بر عهده دارد 
هم انتخاب شده است. طبق اعلام ITTF قرار است سیمین 
رضایی در سه مسابقه کونتندر، استار کونتندر و انتخابی 
جهانی المپیک به عنوان کمک سرداور و در رقابت های 
انتخابی المپیکی آسیا به عنوان سرداور حضور داشته باشد.

ایــن در حالی اســت که پاندمی کرونــا و لغو تمام 
رویدادهای ورزشی جهان در یک سال گذشته باعث شد 
این ســرداور بین المللی تنیس روی میز کشورمان طی 
این مدت هیچ قضاوت جدید تجربه نکرده باشــد با این 
حال وی خود را برای قضاوت های پیش رو آماده می بیند.

 لزوم حضور متوالی در محیط برای داوران
سیمین رضایی در گفتگو با خبرنگار مهر با تاکید بر 
اینکــه آمادگی برای یک داور نیازمند حضور در میادین 
بین المللی و قضاوت در آنهاســت، گفــت: یک داور به 
حضور متوالی در محیط نیاز دارد تا خود را در بالاترین 
سطح آمادگی حفظ کند. به خاطر لغو تمام مسابقات اما 
طی یک ســال گذشته در هیچ رویدادی شرکت نکردم 
تا به واسطه قضاوت در آنها خود را آماده نگه دارم. برای 
رقابت هایی که یک ماه پیش در ماکائو و برگزار شد هم 

شرایط اعزام نداشتم.

 آمادگی ام را از طریق مرور قوانین و مقررات 
حفظ کردم

وی در ایــن زمینه ادامه داد: البتــه این رقابت ها و 
دیدارهای برگزار شــده در آن را پیگیری کردم اگرچه 
آمادگــی برای قضاوت فقط از طریق مشــاهده حاصل 
نمی شود. با این حال و به خاطر محدودیت های اجباری، 
طی این مدت ســعی کردم قوانیــن و مقررات داوری و 
قضاوت تنیس روی میز را به صورت متوالی مرور کنم و 

حداقل اینگونه آمادگی ام را حفظ کنم.

 آماده قضاوتم
این داور بلوبج تنیس روی میز کشور تصریح کرد: در 
این رشته سرعت توپ خیلی بالاست و تصمیمات داور 
باید در کمتر از لحظه اتخاذ شود. بنابراین آمادگی ذهنی 
و اینکــه همه موارد و اصول داوری را به خوبی در ذهن 
داشته باشیم، خیلی کمک حال خواهد بود برای اینکه 
بهترین و درست ترین تصمیم گرفته شود. به همین دلیل و 
با وجود دور بودن از میادین به مرور متوالی کتاب قوانین و 
مقررات تاکید داشتم. امروز هم به لحاظ ذهنی در آمادگی 

کامل برای قضاوت هستم.

 آمادگی جسمانی بالایی برای قضاوت لازم 
ندارم اما مشکلی هم ندارم

عضو ایرانی کمیته قوانین فدراسیون جهانی تنیس 

روی میز در مورد آمادگی جسمانی خود اینگونه توضیح 
داد: قضاوت در رشته های انفرادی مانند تنیس روی میز 
مانند قضاوت در رشته های گروهی فوتبال، بسکتبال و 
… به آمادگی بدنی خیلی بالایی نیاز ندارد چون تحرک 
بدنی بالایی لازم نیســت. ما به صورت ثابت و در حالت 
نشسته روی صندلی قضاوت خود را انجام می دهیم با این 
حال برخورداری از سلامت جسمانی برای قضاوت اصولی 
و بدون نقض لازم و ضروری است. خوشبختانه مشکلی از 
این حیث ندارم و سعی می کنم تا المپیک شرایط فعلی 

را حفظ کنم.

 سه رویداد جهانی را از دست دادم
اولین بانوی ایرانی دعوت شده به قضاوت در بازی های 
المپیک تاکید کرد: مسابقات جهانی 2۰2۰ کره جنوبی، 
تور جهانی چک که از ســطح بالایی برخوردار اســت و 
مســابقات جهانی پیشکســوتان رویدادهایی بودند که 
قرار بو در ماه های اخیر در آنها قضاوت داشــته باشم اما 
لغوشان فرصت تجربه جدید را از من گرفت. با این حال 
برای قضاوت در المپیک و رویدادهایی که یک ماه دیگر 
در قطر برگزار می شود، آماده هستم. در واقع به واسطه 
تجربه بالایی که دارم قطعاً با اولین دیدار در قطر، کاملًا 

آماده قضاوت های آتی می شوم.

 به خاظر قضاوت های قابل توجهم به المپیك 
دعوت شدم

رضایی که عضو اصلی کمیته فنی و قوانین و داوران 

کنفدراســیون تنیس روی میز آسیا به حساب می آید 
همچنین با یادآوری اینکه از قاره آسیا هشت داور برای 
قضاوت در المپیک انتخاب شده اند، خاطرنشان کرد: ملاک 
فدراسیون جهانی برای انتخاب داوران المپیکی داشتن 
مدرک »بلوبج« اســت اما فقط داوران بلوبجی شــانس 
المپیکی شدن دارند که سطح یک این مدرک را داشته 
باشــند و رزومه قابل توجهی از المپیک قبل تا المپیک 
بعد از خود ثبت کنند. من هم به واسطه قضاوت های قابل 
توجه در میادین جهانی و آسیایی و حتی فینال برخی 

رویدادها به توکیو دعوت شدم.

 در قطر سرداور و کمك سرداور هستم
داور المپیکــی تنیس روی میــز ایران همچنین به 
حضورش در چهار رویداد آتی به میزبانی قطر اشاره کرد 
و گفت: در دو تورنمنتی که پیش از مسابقات گزینشی 
المپیک برگزار می شــود و در رقابت های انتخابی جهان 
عضو گروه سرداوری هستم اما در رقابت های انتخابی آسیا 
به عنوان سرداور اصلی شرکت خواهم کرد. اهمیت این 
رقابت ها به قدری بالاست که بهترین بازیکنان با بالاترین 
رنکینگ در آنها شــرکت دارند و برای آنها جایزه دلاری 

بالایی پیش بینی شده است.

 سخت گیری های زیاد برای قضاوت در قطر
وی با اشــاره به شرایط سخت پیش بینی شده برای 
حضــور در قطر گفت: به خاطر کرونا یک هفته و ســه 
روز پیش از اعزام باید تســت کرونا بدهیم و نتیجه برای 
برگزارکنندگان مســابقات ارسال شود. بلافاصله بعد از 
حضور در قطر هم تست کرونا تکرار می شود و دو روز هم 
قرنطینه اعمال می شود. به همین دلیل نسبت به همیشه 
سفر به محل برگزاری مسابقه زودتر انجام می شود. طبق 
قوانین کادر داوری همیشــه دو روز پیش از یک رویداد 
در محل حاضر می شوند اما برای مسابقات قطر باید چهار 

روز زودتر در دوحه حاضر شویم.

 امیدوار کمك پینگ پنگ بازان ایران باشم
ســیمین رضایی در پایان گفتگــو با خبرنگار مهر با 
ابراز امیــدواری از اینکه بازیکنان ایران در هر دو بخش 
مردان و بانوان برای المپیک صاحب ســهمیه المپیک 
شوند، گفت: شاید حضور من در قطر برای نوشاد و نیما 
عالمیان، ندا شهسواری و شیما صفایی که در مسابقات 
شرکت دارند، کمک روحی باشد. امیدوارم شاهد المپیکی 

شدن پینگ پنگ بازان کشورمان باشم.

رئیس هیأت ورزش های همگانی استان مرکزی گفت: اولین دوره 
رقابت های آنلاین آمادگی جسمانی قهرمانی آقایان استان مرکزی 
»جام فجر« با برتری تیم شــازند پایان یافت.اراک- خبرنگار آوای 
اقتصاد/به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان اســتان 
مرکزی نصرالله نان بده اظهار کــرد: اولین دوره رقابت های آنلاین 
آمادگی جسمانی قهرمانی آقایان استان مرکزی با شرکت 3۰ ورزشکار 
از شهرستان های اراک، شازند و کمیجان برگزار شد.وی افزود: این 
رقابت ها آنلاین توسط داوران به صورت آنلاین قضاوت شد و در نهایت 

در رده سنی اول )۱۸ تا 2۴ سال( سعید باقری، مهدی بیات و فرجام 
ســلیمانپور همگی از شازند اول تا سوم شدند. رده سنی دوم )2۵ 
تا 29 سال( عباس باجلان، میثم شیرمحمدی و محمد ورمزیاری 
همگی از شازند به ترتیب در جایگاه اول تا سوم قرار گرفتند. در رده 
سنی سوم )3۰ تا 2۴ سال( محمد یعقوبی از شازند بر سکوی نخست 
ایستاد و مجید محمد آبادی از کمیجان نایب قهرمان شد.رئیس هیأت 
ورزش های همگانی استان مرکزی، خاطرنشان کرد: همچنین، در 
رده سنی چهارم )3۵ تا ۴۰ سال( محمد صفایی و ایمان گیلانی هر 

دو از شازند اول و دوم شدند و محمد هادی کمیجانی از کمیجان 
به مقام سوم دست یافت. در رده سنی پنجم )۴۱ سال به بالا( هم، 
شهرام قادری از شازند مقام اول را کسب کرد. ناصر رحیمی مهر و 
حسینعلی صمدی هر دو از کمیجان به ترتیب عناوین دوم و سوم 
را به خود اختصاص دادند.گفتنی است این رقابت ها زیر نظر هیأت 
ورزش های همگانی استان مرکزی پیگیری شد و در رده بندی تیمی، 
شازند »الف« بر سکوی نخست ایستاد، شازند »ب« نایب قهرمان شد 

و کمیجان نیز مقام سوم را کسب کرد.

 مبلغ دقیق انتقال مهدی طارمی به پورتو اعلام شد
باشگاه پورتو مبلغ دقیق بازیکنان جدید خود در این فصل را اعلام کرد.

 به نقل از روزنامه »رکورد« پرتغال، باشگاه پورتو جزئیات درآمد و هزینه های 
خود را در فصل نقل و انتقالات اعلام کرد.بخشی از این گزارش به مهدی طارمی 
مهاجم ایرانی اختصاص دارد که می توان گفت از جمله خریدهای با ارزش پورتو 
بوده است.طبق خبرهای منتشر شده، پورتو مبلغ ۴ میلیون و 72۵ هزار یورو برای 
۸۵ درصد از انتقال طارمی که فصل قبل در تیم ریوآوه بازی می کرد، هزینه کرده 
است.گران ترین خرید پورتو هم »اوانیلسون« مهاجم برزیلی با مبلغ ۸ میلیون و 

797 هزار یورو بوده است.

 مدیرعامل استقلال دچار حمله قلبی شد
احمد مددی به علت حمله قلبی راهی بیمارســتان شــد و امروز مرخص 
شد. احمد مددی مدیرعامل باشــگاه استقلال دیشب )جمعه( به علت حمله 
قلبی راهی بیمارستان شد.پزشکان به مدیرعامل استقلال گوشزد کردند که از 
استرس به شدت دوری کند و اگر وضعیت جسمانی او بدتر شد، به بیمارستان 

مراجعه کند و بستری شود. مددی امروز )شنبه( از بیمارستان مرخص شد.

 پرسپولیس بهترین تیم ایران است
مربی تیم فوتبال پیکان می گوید پرسپولیس بهترین تیم حال حاضر ایران 
است.حسین پاشایی در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر پرسپولیس، 
اظهــار کرد: با احترامی که برای تمام تیم های ایرانی قائل هســتیم، با جرات 
می توان گفت که پرســپولیس بهترین تیم چند سال اخبر فوتبال ایران بوده 
است. ما بازی سختی داریم و روی نقاط قوت و ضعف تیم حریف کار کردیم. 
امیدوارم فردا دســت پر از زمین خارج بشــویم. تیم ما نشــان داده است تیم 

خوب و قابل احترامی است.
وی افزود: پرسپولیس تیمی است که در تمام بازی ها برای سه امتیاز بازی 
می کند، اما ما تیم دست و پا بسته نیستیم و امیدواریم فردا دست پر از زمین 
خارج بشــویم.او درباره گلزنی سید جلال حسینی هم گفت: تمام مهاجمان و 
هافبک های پرســپولیس با کیفیت هستند و نمی شود از آنها فارغ شد اما ما 

برای تمام بازیکنان پرسپولیس برنامه داریم.
او افزود: متاســفانه تست کرونای محمد نوری مثبت شده اما حالش خوب 
است و خود را قرنطینه کرده است.مربی تیم فوتبال پیکان در ادامه گفت: شرایط 
فعلی جدول، کیفیت لیگ امسال را نشان می دهد، الان با توجه به اینکه تیمی 
پشتوانه تماشاگر ندارد، شرایط تیم ها تقریبا مساوی بوده و امتیازها نزدیک است.

 بشار رسن: مسئولیت بزرگی در تیم قطری دارم
هافبک عراقی اف ســی قطر از مسئولیت بزرگ خود در این تیم سخن به 
میان آورد. به نقل از اســتاد الدوحه، بشــار رسن بعد از جدایی از پرسپولیس 
راهی اف ســی قطر شد.او قبل از رویارویی با ام صلال گفت: بازی به بازی در 
حال هماهنگی بیشــتر با تیم هســتم. خوشبختانه وضعیتم در تیم بهتر شده 
اســت. ما بازیکنان خارجی مســئولیت بزرگ تری در تیم داریم و به شخصه 
چنین مسئولیتی را احساس می کنم. به هر حال انتظارات از بازیکنان خارجی 
بیشتر است و امیدوار هستم که بتوانم به تیمم کمک کنم.بشار درباره شکست 
برابر الشــمال در جام امیر قطر گفت: این شکســت غیر منتظره و یک شوک 
بــرای مــا بود. به هر حال باید از چنین بــازی  هایی درس گرفت و در آینده 
از آنها اســتفاده کرد. خوشــبختانه وضعیت ما در لیگ خوب است و در دیدار 
برابر ام صلال به کسب سه امتیاز فکر می کنیم.این دیدار تقابل بشار رسن با 

روزبه چشمی دو بازیکن سابق سرخ آبی ها است که می تواند جذاب باشد.

 تراکتور تیم خاص است
مربی تیم فوتبال تراکتور می گوید این تیم با هوادارن بی شماری که دارد، 
خاص است.عباس چمنیان درباره دیدار تیمش برابر سایپا اظهار کرد: آخرین 
بازی نیم فصل اول است و با توجه به برنامه اعلام شده از سوی سازمان لیگ، 

عملا فاصله ای بین نیم فصل اول و دوم نداریم.
وی افزود: سایپا تیم دونده و جوانی است و انگیزه بالایی دارد. آنها از بازیکنان 
با کیفیتی بهره می برند. امیدوارم از فرصت پیش رو اســتفاده و برنامه هایی را 
که تمرین کردیم اجرا کنیم. نکته مهم این اســت که در بحث نتیجه تراکتور 
دچار نوسان بوده که این موضوع هواداران را نگران کرده است. چیزی که مسلم 
است، تراکتور یک تیم معمولی نیست بلکه تیمی خاص با هواداران بی شمار 
اســت. این موضوع مســئولیت تمام ارکان تیم را زیاد می کند. امیداوارم تمام 
بازیکنان در طول بازی با ســایپا با تمرکز بالا و احساس مسئولیت، برنامه های 
تاکتیکــی را اجرا و تمام امتیاز این بازی را کســب کننــد.او تصریح کرد: در 
بازی های قبلی بر خلاف جریان بازی نتوانســتیم از برتری خودمان اســتفاده 
کنیم. تیم ما در مجموع خوب کار کرده اســت. تیم داوری بازی فردا هم تیم 
خوبی است و مطمئنا با بازی جوانمردانه که از سوی سایپا سراغ داریم، شاهد 

بازی خوبی خواهیم بود.

 در باشگاه پرسپولیس آبی شد!
افراد ناشــناس روی در باشگاه پرســپولیس رنگ آبی پاشیدند. زمانی که 
مسئولان باشگاه پرسپولیس در محل این باشگاه حاضر شدند، با صحنه عجیبی 
روبه رو شدند. از قرار معلوم افراد ناشناسی رنگ آبی روی در و دیوار ساختمان 
پاشیده اند.پرسپولیســی ها به دنبال پیگیری موضوع هستند تا مشخص شود 

این کار را چه کسانی انجام داده اند.

 بازیکنان پرسپولیس باید سلحشور و جنگجو باشند
مربی تیم فوتبال پرسپولیس می گوید بازیکنان این تیم در وحدت تاکتیکی 
به تیم کمک می کنند.حمید مطهری در نشست خبری پیش از دیدار تیمش 
برابر پیکان اظهار کرد: می دانید نزدیک به سه سال در باشگاه پیکان مربی بودم 
و خوشــحالم جوانانی که آوردیم کنار تیم بزرگسالان، الان برای پیکان بازی 
می کننــد. پیکان آکادمی قدرتمندی دارد. نادر محمدی بازیکن این تیم را از 
مقاومت به پیکان آوردم و الان او یکی از بهترین نفراتی شــده که اوت پرتاب 
می کند. البته ما بهترین دفاع لیگ را داریم و ســعی می کنیم سبک خودمان 
را بــه حریف دیکته کنیم. علی رغم احترامی که برای پیکان قائلم، آنها باید به 

بازیکنان بزرگ ما فکر کنند.
وی افزود: پیکان زحمتکش و دونده است. دست کم گرفتن تیم هایی مثل 
پیکان، تنبیه ســختی برای ما خواهد داشــت. ما به خوبی به این مساله واقف 
هستیم و می دانیم چطور از سبک بازی پیکان مراقبت کنیم.مطهری ادامه داد: 
باخت به آلومینیوم درس های زیادی به ما داد و روی نقاط ضعف خودمان کار 
کردیم و توانستیم آنها را برطرف کنیم و در برخی آیتم ها تیم را ارتقاء بدهیم. 

قهرمانی نیم فصل جز اهداف کوتاه مدت و ارزشمند ما است. 
مثل این است که برای قهرمانی نیم فصل سوار آسانسوری بشویم و در این 
آسانسور برای رسیدن به طبقه سی ام بالاتر از حریف قرار بگیریم و باید مراقب 
باشیم در آسانسور کلید اشتباهی نزنیم چون رقبا به ما می رسند. باید باهوش 
و تمرکــز بالا کار کنیم تا قهرمانی نیم فصل را به هواداران هدیه بدهیم و در 

آخر قهرمانی پایان فصل که همان طبقه سی ام است.
 مربیان ســبک های مختلف دارند و همه این ســبک ها برای من ارزشمند 
است. سبک بازی پیکان مستقیم و جمع کردن توپ های سوم است و در کنار 
آن از اوت دســتی اســتفاده می کنند. باز هم می گویم تیم های حریف باید به 

تاکتیک ها و بازیکنان ما فکر کنند.

رئیس هیأت ورزشهای همگانی استان مرکزی:

شازند بر سکوی نخست رقابت های آمادگی جسمانی استان مرکزی ایستاد
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امام علی علیه السلام:
اتقُّوا خِداعَ الآمالِ ، فکَمْ مِنْ مُؤَمِّلِ 

یومٍ لمَ یدُْرِکْهُ ، و بانيِ بنِاءٍ لمَ 
یسَْکُنْهُ ، و جامِعِ مالٍ لمَ یأَکُلْهُ !
از فریبندگی آرزوها بپرهیزید؛ 

زیرا، بسا آن که در آرزوی روزی 
] بهتر [بوده ولی آن را در نیافته و 
بسا آن که خانه ای ساخته امّا در 

آن ننشسته و بسا آن که مالی گرد 
آورده و آن را نخورده است. 

غرر الحکم : 2563

 دلار                         22۴,3۴۰ 
 یورو                        2۷2,96۰ 
 پوند انگلیس           32۴,۰9۰

 درهم امارات             6۴,۷۷۰   
 لیر ترکیه                    3۱,6۰۰
 سکه امامی         ۱۰6,۷2۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰۴,9۸9,۰۰۰
 نیم سکه              5۸,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه             3۸,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی         22,۴5۰,۰۰۰

طلا
 و 

رز
ت ا

یم
 ق

کرونا برای فقرا این شکلیه!

فناوری

 حمله سایبری هکرهای روسیه و کره شمالی به تولیدکنندگان 
واکسن کرونا

شرکت مایکروسافت مدعی شد گروهی از هکرها از روسیه و کره شمالی 
اقدام به حمله سایبری علیه شرکت های تولیدکننده واکسن کرونا در هفت 
کشــور کرده اند.  به ادعای مســوولان مایکروسافت، حملات سایبری هفت 
شــرکت داروسازی مســتقر در آمریکا، فرانسه، کانادا، هند و کره جنوبی را 
هدف قرار داده اند. بر اســاس اظهارات مقامات این شرکت با وجود این که 
مایکروسافت تعداد زیادی از این حملات را مسدود کرده است، برخی از آنها 
موفقیت آمیز بوده اند. مایکروسافت به شرکت های تحت حمله اطلاع رسانی 

کرده است؛ اما از افشای نام این شرکت ها خودداری کرد.
 شرکت مایکروسافت، سه گروه هکری مختلف را عامل این حملات معرفی 
 Strontium کرده اســت. گروه هکری روس که مایکروسافت آن را با عنوان
معرفی کرد، اما با عناوین APT2۸ و Fancy Bear نیز شــناخته می شــود، 
از حملات password spraying اســتفاده کرده است که معمولا در آن از 
گذرواژه های تکراری و قدیمی کاربران استفاده شده و تلاش می شود با تعداد 
محدودی گذرواژه متداول، تعداد زیادی از حســاب های کاربری هک شود. 
این گروه هکری به دلیل اقدام به تغییر نتایج انتخابات ریاســت جمهوری 

آمریکا در سال 2۰۱6 میلادی مشهور شده است.
 2 گروه هکری دیگر تحت حمایت دولت کره شمالی قرار دارند. یکی از 
این گروه ها که با عنوان Zinc یا Lazarus Group شناخته می شود، با استفاده 
از حملات فیشینگ تلاش کرد تا گذرواژه کاربران شرکت های داروسازی را 
در قالب ایمیل هایی که ظاهرا برای استخدام متخصصین ارسال شده بودند، 
به دســت آورد. این گروه هکری در سال 2۰۱6 میلادی سرورهای شرکت 
 WannaCry سونی را هک کرده بود و در سال 2۰۱7 میلادی با انتشار بدافزار

بسیاری از کاربران اینترنت را تحت حمله قرار داد.
 گروه هکری دیگر که مایکروسافت آن را با عنوان Cerium معرفی کرده 
است، سابقه مشخصی ندارد. به ادعای مسوولان مایکروسافت، این گروه نیز 
از حملات فیشینگ استفاده کرده و ایمیل هایی را برای کاربران شرکت های 
داروســازی ارسال کرده است که ظاهرا از طرف سازمان جهانی بهداشت و 
به منظور هماهنگ ســازی تحقیقات مرتبط با واکســن کووید ۱9 بوده اند. 
مایکروســافت اطلاعات بیشتری را در رابطه با این گروه هکری ارائه نکرده 
اســت.  به ادعای آنها این جدیدترین تلاش هکرها برای استفاده از پاندمی 
کووید ۱9 برای دســتیابی به اهداف شــخصی است. در ابتدای سال جاری 
میلادی نیز اف بی آی و ســازمان امنیت ملی آمریکا در خصوص احتمال 
حملات هکری به منظور ســرقت اطلاعات علمی مرتبط با تولید واکســن 

کرونا هشدار داده بودند.
 تام برت مسوول امنیت و کامپیوتری و اعتماد مشتریان مایکروسافت در 
وبلاگ خود  در این زمینه نوشت: »ما فکر می کنیم این حملات غیرمنطقی 

است و باید توسط تمام جامعه مدرن محکوم شود.«

 ابداع دستکشی که حس لامسه دارد 
محققان آمریکایی دســتکش ابداع کرده اند که از حسگرهای فیبر نوری 
ساخته شده و حس لامسه دارد.  به گزارش پایگاه اینترنتی نیوساینتیست، 
این دســتکش توسط محققان »دانشگاه کرنل« در آمریکا ابداع شده است؛ 
آنها می گویند از این دستکش می توان در حوزه رباتیک، ورزشی و پزشکی 
استفاده کرد. »هدان بای« از محققان این دانشگاه که در ابداع این دستکش 
همکاری داشت می گوید: ما موفق به ساخت حسگری شده  ایم که می تواند 
تعاملات لمسی را احساس کند. عملکرد این حسگر، به عملکرد حسگرهای 

پوست در تعامل با محیط اطراف شباهت دارد.
وی و همکارانش این دســتکش را با استفاده از فیبر های نوری از کابل 
 های باریکی از جنس »پلی  اورتان«  که قابلیت انتقال نور را دارند، ساخته اند 
زمانیکه که کابل  ها خم یا کشیده می  شوند و یا تحت فشار قرار می  گیرند، 
انتقال نور نیز مختل می  شود. از آنجا که حسگرهای فیبر نوری، کشش  پذیر 
هستند، شاید بتوان از آنها در پوشاک هوشمند، تجهیزات پوشیدنی و ربات 
 های نرم نیز استفاده کرد. محققان اربردهای ورزشی و پزشکی این ربات را 
نیز مورد بررسی قرار دادند و گفتند: هدف ما این است که از فیبرهای نوری 
کشش پذیر برای بررســی تنفس و انقباض  های عضلانی استفاده کنیم. ما 
اکنــون تلاش داریم تا اطلاعاتی در مورد نحوه تعامل یک بازیکن بیس  بال 
با توپ جمع آوری کنیم. این کار می  تواند بینش  های بسیاری را در اختیار 
مربی قرار دهد تا عملکرد بازیکنان را بهبود ببخشــد. اطلاعات کامل درباره 

این دستکش را می توان در مجله Science پیدا کرد.

 ناسا باکتری به ماه و مریخ ارسال می کند
ناســا همواره تمام تلاش خود را انجام داده است تا ماموریت هایش را تا 
حد ممکن اســتریل ســازد اما نتیجه  یک تحقیق جدید نشان می دهد که 
ارسال برخی باکتری ها به فضا می تواند مفید باشد. به گزارش پایگاه اینترنتی 
bgr، این مطالعه که در نشریه Nature Communications منتشر شده است، 
نشــان می دهد که باکتری های زمین می توانند به استخراج مواد معدنی 
از مواد پوشــاننده ســطح ماه و مریخ کمک کند. این تحقیق که بر اساس 
آزمایشات انجام شده در ایستگاه فضایی بین المللی انجام شده است، نشان 
می دهد که یک باکتری خاص به نام Sphingomonas desiccabilis  برای 
استخراج عناصر کمیاب زمینی از سنگ »بازالت«، استفاده می کند. بازالت 
نوعی سنگ آتشفشانی اســت که به عنوان آنالوگ برای آنچه ممکن است 

در ماه و مریخ یافت شود، استفاده می شود.
این مطالعه همچنین نشــان داد که این باکتری ها می تواند این کار را 
در شرایط گرانش استاندارد زمین، میکروگرانش و گرانشی که شرایط مریخ 
را تقلیــد می کند، انجام دهد؛ این خبر مهمی برای محققان اســت و می 
تواند نشانه همکاری میان انسان و باکتری در جریان کاوش های بعدی در 
فضا باشد. به طور معمول ناسا و دیگر سازمان های فضایی هر تلاشی برای 
جلوگیری از انتقال باکتری به فضا انجام می دهند. ایده این اســت که آنها 
نمی خواهند به طور تصادفی جهان دیگری را درگیر حیات کنند، زیرا بعدا 
می تواند مشــکلاتی ایجاد کند. محققان خاطر نشــان کردند، اگر سرانجام 
مأموریت های خدمه دار و یا کاوشــگرهای پیشــرفته ای را به مکانی مانند 
مریخ ارســال کنیم و بعد باکتری ها را در آنجا کشــف کنیم، ممکن است 
باکتری های زمینی را که خود ارســال کــرده ایم با حیات واقعی در مریخ 
اشتباه بگیریم. آنها افزودند: با این حال این مسئله را نمی توان نادیده گرفت 

که باکتری ها توانایی انجــام موارد کاملًا باورنکردنی را دارند؛ پیش از این 
بحث اســتفاده از باکتری ها را به عنوان منبع غذایی یا تولید مواد غذایی 
برای مأموریت های طولانی مدت در مکان هایی مانند مریخ مطرح کرده ایم.

اکنون، به نظر می رسد باکتری ها می توانند به ما کمک کنند تا از موادی 
که در آن ســیارات پیدا می کنیم، نهایت اســتفاده را ببریم. چارلز کاکل، 
نویســنده اصلی این مطالعه، در بیانیه ای گفت: آزمایش های ما از امکان 
علمی و فنی استخراج عناصر بیولوژیکی در سراسر منظومه شمسی پشتیبانی 
می کند. برای مثال حفاری رباتیک در منطقه Oceanus Procellarum ماه 
که دارای سنگ هایی با غلظت بالا از عناصر کمیاب زمینی است، می تواند 
یک جهت مثمرثمر برای توسعه علمی و اقتصادی بشر در وارای زمین باشد. 
وی افزود: ماموریت های آرتمیس ناسا به ماه به زودی انجام می شوند و با 
مأموریت های خدمه ای که در آن برنامه گنجانده شده اند، انسان ها وقت 
کافی برای بررســی مواد پوشاننده سطح ماه خواهند داشت. در آن مرحله، 
ممکن اســت موضوعات بیشــتری در مورد اینکه چگونه باکتری می تواند 

زمینه را برای یک حیات پایدار در فضا هموار کند، بیاموزیم.

 بازی هایی مثل فیفا بر تصور فضایی و ســرعت عمل افراد 
تاثیر مثبت می گذارد

عضو هیئت علمی گروه مهندسی کامپیوتر دانشگاه تهران درباره مفیدبودن 
بازی های کامپیوتری برای مغز انســان گفت: فواید بازی های کامپیوتری تا 
حد زیادی ثابت شــده است، اما در عین حال که مخالفت های عدیده ای با 
آن می شــود. در تحقیقات نشان داده شده است که بازی هایی مثل فیفا، بر 

تصور فضایی و سرعت عمل افراد تاثیر مثبت می گذارد. 
منوچهــر مرادی درباره تعریف هوش مصنوعی اظهار کرد: تعریف هوش 
مصنوعی به دلیل وجود تعاریف متعدد، دشوار است؛ اما به طور کلی ۴ تعریف 
از آن ارائه شــده است: شبیه انســان فکر کردن، شبیه انسان عمل کردن، 
منطقــی فکر کردن و منطقی عمل کردن. وجــه »مصنوعی« بودنِ هوش 

مصنوعی، به دلیل تلاشی  است که برای تقلید از انسان می کند.
 وی ادامه داد: در بسیاری از شرایط، تکنولوژی از تجربیات قوی تر است؛ 
برای مثال برادران رایت بعد، توقع داشتند هواپیما مانند پرندگان بال بزند؛ 
چنین نشــد، اما در حال حاضر هواپیماهایی وجود دارند که هیچ پرنده   ای 

مشابه آن نیستند که توانایی تحمل این وزن را داشته باشند.
مرادی بــا ابراز امیدواری از موفقیت هــای احتمالی هوش مصنوعی در 
آینــده، بیان کرد: ما تا پیش از این، به دنبال شــبیه کردن انســان به یک 
نماد هوشــمند بودیم ولی حالا کامپیوترهایی به مراتب قوی تر از انســان را 
می بینیم. به نظر می رســد که در آینده، هوش مصنوعی در بعضی زمینه ها، 

از انسان قوی تر خواهد شد.
عضو هیئت علمی گروه مهندســی کامپیوتر دانشــگاه تهران با تاکید بر 
مراقبت از تکنولوژی ، گفت: در بســیاری از کشــورهای دنیا، فعالیت ها به 
گونه ای در پی مهار این صنعت و تکنولوژی است؛ چراکه هوش مصنوعی به 
انسان ها کمک می کند اما فعالیت هایش بسیار منطقی است. یکی از نمونه های 
امدادرسانی به کمک هوش مصنوعی در کم آبی و خشکسالی پاکستان صورت 
گرفت. چنان که با استفاده از تصاویر ماهواره ای و شبکه های اجتماعی، زمان 
مناسب آبیاری، تعیین و به کشاورزان پاکستانی خبررسانی شد؛ همین کار 

سبب کاهش مصرف آب و افزایش ذخایر آنان شد.
وی در گفت وگو با برنامه رادیوم رادیو جوان درباره مفید بودن بازی های 
کامپیوتری برای مغز انسان، تشریح کرد: فواید بازی های کامپیوتری تا حد 
زیادی ثابت شــده اســت، اما در عین حال که مخالفت های عدیده ای با آن 
می شود. در تحقیقات نشان داده شده است که بازی هایی مثل فیفا، بر تصور 

فضایی و سرعت عمل افراد تاثیر مثبت می گذارد.
مرادی اضافه کرد: البته خانواده ها باید بر استفاده ی فرزندان  شان از این 
بازی ها نظارت کنند. لازم به ذکر اســت که بازی های متعددی متناســب با 
مغز انسان ساخته و طراحی شده اند که همانند نرمش صبحگاهی برای مغز 
عمل می کنند. عضو هیئت علمی گروه مهندسی کامپیوتر دانشگاه تهران با 
اشاره به سخت بودن اثبات اثربخشی بازی ها، عنوان کرد: بازی های شناختی 
اثبــات محــدودی دارند و تنها افراد می توانند تاثیرات آن را در خودشــان 
جســتجو کنند. وی در پاسخ به سوال »چگونه بفهمیم حال مغزمان خوب 
اســت؟« گفت: برای این که بفهمیم حال مغزمان خوب اســت، باید ببینیم 
توانایی محاسبات را داریم، آیا شماره تلفن ها را به یاد داریم، آیا اسامی را به 
ذهن می سپاریم یا همه را از یاد می بریم. اگر پاسخ مان به تمام این سوالات 
منفی ست، نباید نگران شــویم؛ بلکه باید از تکالیف شناختی، مثل بازی ها 
اســتفاده کنیم. مرادی ادامه داد: خیلی از بازی هــا در مراحل اول ارتقای 
شناختی کافی را دارند. مثلا برای اولین بار فیفا بازی کردن، یادگیری های 
مختلفــی را به دنبال دارد و مغز را به چالش می کشــد. عضو هیئت علمی 
گروه مهندسی کامپیوتر دانشگاه تهران در پایان دربارۀ چگونگی پیدا کردن 
بازی های شــناختی تصریح کرد: »کتاب« مغزینۀ توجه و تمرکز بازی های 

شناختی کامپیوتری را در خودش دارد.

 مدرسه ای اســتارتاپی برای رونق کســب وکارهای هوش 
مصنوعی

توسعه کسب وکارهای مبتنی بر هوش مصنوعی هدفی است که با حمایت 
معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری در برگزاری مدرسه استارتاپی دنبال 
می شود.  مدرسه استارتاپی هوش مصنوعی رویدادی است که با هدف حمایت 
از شکل گیری کسب وکارهای مبتنی بر این حوزه و استفاده از ظرفیت دانش و 
فناوری در حل مسائل کشور، توسط مرکز توسعه مهارت های اقتصاد دیجیتال 
و با همکاری بخش خصوصی  و شــتابدهنده تخصصی هوش مصنوعی و با 
حمایت ستاد توسعه فناوری های اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازی معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری برگزار می شود. در این مدرسه استارتاپی 
امکان استفاده از آموزش  های تخصصی مورد نیاز برای توسعه کسب وکار در 
حوزه هوش مصنوعی، استفاده از تجربه و دانش مدرسان زیست بوم استارتاپی 
کشــور و تمرکز بر مســائل و اولویت  های واقعی بازار کار به  عنوان محوریت 

شکل گیری تیم های استارتاپی در نظر گرفته شده است.
ارائه فضای استقرار برای آموزش های تخصصی و منتورینگ در طی دوره 
و سنجش توان فردی به منظور تشکیل تیم  های استارتاپی از جمله خدماتی 
اســت که شرکت کنندگان در این رویداد از آن بهره مند می شوند. همچنین 
ایده ها و تیم های برتر به شتابدهنده ها و نهادهای حمایتی معرفی خواهند شد.

طبق مشخصات فاش شــده از گوشی های سری گلکسی اس 2۱ سامسونگ، 
آن ها از نمایشــگر ۱2۰ هرتز بهره می برند و مــدل عادی برخلاف مدل اولترا، از 
پنل پشتی پلاستیکی ساخته شده است. براساسا گزارش های جدید، سامسونگ 
قصد دارد ژانویه ی 2۰2۱ )دی و بهمن ۱399( جدیدترین نسل گوشی های سری 
گلکسی اس را با نام گلکسی اس Samsung Galaxy S2۱( 2۱( یا شاید گلکسی 
اس Galaxy S3۰( 3۰( رونمایــی کند. درحالی که هنوز چند ماه تا زمان برگزاری 
مراســم سامسونگ برای رونمایی سری گلکسی اس 2۱ فاصله داریم، مشخصات 
فنی و ویژگی های گوشی های این خانواده فاش شده است. مکس واین بک، یکی 
از افشاگران نام آشنا، منبع اصلی اطلاعات فاش شده است. او می گوید صحت این 
اطلاعات را ازطریق چند منبع داخلی خود در سامسونگ تأیید کرده است. در پی 
انتشار گزارش واین بک، خبرنگاران با سامسونگ ارتباط برقرار کردند؛ اما شرکت 

کره ای فعلا ترجیح داده است دراین باره  سکوت کند.
براســاس اعلام واین بک، دو گوشــی گلکسی اس 2۱ و گلکسی اس 2۱ پلاس 
 LTPS پــلاس از نوع HD نمایشــگر 2/6 و 7/6 اینچــی ۱2۰ هرتــز با وضوح فول
)پلی سیلیکون با دمای پایین( خواهند داشت. گلکسی اس 2۱ اولترا نیز از نمایشگری 
 LTPO پلاس از نوع WQHD 6.۸ اینچ با نرخ نوســازی تطبیقی ۱2۰ هرتز و وضوح
)پلی کریستالین با دمای پایین( بهره مند خواهد بود و از قلم لمسی اس پن )S Pen( نیز 
پشتیبانی خواهد کرد؛ اما این قلم به همراه گوشی عرضه نمی شود. به گفته ی واین بک، 
سامسونگ قصد دارد قاب های ویژه ای که شامل قلم اس پن هستند، برای گلکسی 
اس 2۱ اولترا عرضه کند. این قاب ها قلم لمســی را در خارج از بدنه ی گوشی نگه 
می دارند. طبق اعلام مکس واین بک ، تمامی گوشی های سری گلکسی اس 2۱ قرار 
است با رابط کاربری One UI 3.۱ برپایه ی سیستم عامل اندروید ۱۱ روانه ی بازار شوند.

تمامی گوشــی هایی که سامسونگ قصد دارد در قالب خانواده ی گلکسی اس 
2۱ عرضه کند، بسته  به منطقه ی عرضه از تراشه ی اسنپدراگون ۸7۵ کوالکام یا 
اکســینوس 2۱۰۰ برخوردار خواهند بود. اسنپدراگون ۸7۵ هنوز رسما معرفی 
نشده و قرار است مدل جدید اسنپدراگون ۸6۵ باشد؛ اما بنچمارک ها می گویند با 
تراشه ای بسیار قوی طرف هستیم. واین بک می گوید مصرف انرژی تراشه ی جدید 
سری اکسینوس کمتر از نسل فعلی خواهد بود تا گوشی های سری گلکسی اس 

2۱ عمر باتری مناسب ارائه دهند.
واین بک ظرفیت باتری مدل معمولی گلکسی اس 2۱ و گلکسی اس 2۱ پلاس 
و گلکســی اس 2۱ اولترا را به ترتیب ۴،۰۰۰ و ۴،۸۰۰ و ۵،۰۰۰ میلی آمپرساعت 
اعلام می کند و می گوید تمامی گوشی ها در کمترین حالت ممکن از فناوری شارژ 

سریع 2۵ وات پشتیبانی می کنند.
گلکســی اس 2۱ و اس 2۱ پلاس قرار اســت دوربین اصلی ۱2 مگاپیکسلی 
به همراه دوربین فوق عریض ۱2 مگاپیکســلی و دوربین تله فوتو 6۴ مگاپیکسلی 
داشته باشند. همچنین، گلکسی اس 2۱ اولترا دوربین ۱۰۸ مگاپیکسلی از نسل 

دوم سامسونگ استفاده خواهد کرد. این حسگر مدتی پیش به همراه سه حسگر 
دیگر معرفی شــد و Samsung Isocell HM2 نام دارد و ابعادش به ۱.۵2/۱ اینچ 
می رسد. این حسگر ۱۰۸ مگاپیکسلی ۱۵ درصد کوچک تر از حسگرهای پیشین 
است و همچنان می تواند قابلیت های آن ها نظیر بزرگ نمایی سه برابری بدون افت 

کیفیت و سیستم فوکوس خودکار Super PD را ارائه دهد.  
درکنار دوربین ۱۰۸ مگاپیکســلی، گلکسی اس 2۱ اولترا دوربین تله فوتو ۱۰ 
مگاپیکسلی با بزرگ نمایی سه برابری اپتیکال و دوربین تله فوتو ۱۰ مگاپیکسلی 
دیگری خواهد داشــت که برخلاف دوربین تله فوتو اول، بزرگ نمایی ۱۰ برابری 
اپتیکال ارائه می دهد. دوربین آخر گلکسی اس 2۱ اولترا حسگر ۱2 مگاپیکسلی 
و لنز فوق عریض خواهد داشــت.  مکس واین بــک می گوید:  منابع ما می گویند 
گلکســی اس 2۱ اولترا به لطف دوربیــن جدید با قابلیت بزرگ نمایی ۱۰ برابری 
اپتیــکال،  بزرگ نمایی ۱۰۰ برابری فضایــی )Space Zoom( می تواند ارائه دهد. 
سامسونگ قصد دارد در گلکسی اس 2۱ اولترا از فناوری فوکوس خودکار لیزری 
استفاده کند. امیدواریم این سیستم فوکوس بتواند مشکلات فوکوس گلکسی اس 

2۰ اولترا را از بین ببرد.  
 Dual( واین بــک درادامه افزود: سامســونگ قصد دارد حالت ضبــط دوگانه
Recording Mode(  را اضافه کند که به لطف آن می توانید هم زمان با دوربین پشتی 
و جلویی گوشی فیلم بگیرید. درحال حاضر، به نظر می رسد که این قابلیت به صورت 
قــراردادن پنجره ی مربوط به ویدئوها درکنار یکدیگر یا حالت تصویردرتصویر یا 

ذخیره ی آن ها به صورت دو فایل جداگانه ارائه می شود. 
گزارش های جدید می گویند گوشــی های گلکســی اس 2۱ و اس 2۱ پلاس 
سامسونگ از ۵G پشتیبانی می کنند و به وای فای 6 و بلوتوث ۵.۱ مجهز هستند. 
تفاوت مدل اولترا بهره مندی از فناوری وای فای 6 ای )6E Wi-Fi( است. واین بک 
می گوید سامســونگ اعتقاد دارد وای فای 6E تقریبا دو برابر سریع تر از نسخه ی 
استاندارد وای فای 6 اســت. همچنین، می گوید دقیقا نمی داند سامسونگ روی 

مدل هایی با پشتیبانی از LTE سری گلکسی اس 2۱ هم کار می کند یا خیر. 
 Phantom( طبق گفته ی واین بک، گوشی گلکسی اس 2۱ در رنگ های بنفش
Violet(، صورتــی )Phantom Pink(، خاکســتری )Phantom Gray( و ســفید 
 )Phantom Silver( و گلکسی اس 2۱ پلاس در رنگ های نقره ای )Phantom White(
و مشکی )Phantom Black( و بنفش )Phantom Violet( و گلکسی اس 2۱ اولترا در 
رنگ های مشکی )Phantom Black( و نقره ای )Phantom Silver( به بازار می آیند.

مکس واین بک بیان می کند پنل پشتی گلکسی اس 2۱ قرار است پلاستیکی 
باشــد؛ اما مدل اولترا پنل پشتی شیشه ای خواهد داشت و هنوز مشخص نشده 
است که گلکسی اس 2۱ پلاس در پنل پشتی خود از چه پوششی استفاده می کند. 
ماه گذشــته، رسانه ی اندروید پلیس در گزارشی اختصاصی رندرهای منتسب به 
خانواده ی گلکسی اس 2۱ را فاش کرد. واین بک می گوید آن رندرها حقیقی هستند.

مشخصات سری گلکسی اس ۲1 فاش شد

نمایشگاه مجازی تجهیزات بومی شبکه ملی اطلاعات راه اندازی شد

پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات نمایشــگاه مجازی دســتاوردهای 
بومی سازی تجهیزات پیشرفته شبکه ی ملی اطلاعات ۵6 شرکت را برگزار کرد.

نمایشــگاه دستاوردهای بومی شبکه ی ملی اطلاعات 2۴ و 2۵ شهریور سال 
جاری در محل پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد. 

ازآنجاکه شــرایط بحران کرونا حضور بازدیدکنندگان عمومی در نمایشگاه 
دســتاوردهای بومی شــبکه ی ملی اطلاعات را غیرممکن کرد، این نمایشگاه 
هم اکنون به صورت مجازی در وب سایت پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
به نشــانی itrc.ac.ir دردســترس اســت. به گفته ی محمدرضا فرنقی زاد، مدیر 
روابط عمومی  پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، شــرکت های حاضر در 
نمایشگاه دستاوردهای بومی شبکه ی ملی اطلاعات اکنون در نمایشگاه مجازی 
محصولات خود را معرفی کرده اند تا امکان آشنایی متخصصان و فعالان حوزه ی 
ICT با دســتاوردهای ارائه شده فراهم شود. در نمایشگاه مجازی »دستاوردهای 

بومی ســازی تجهیزات پیشرفته شبکه ی ملی اطلاعات« ۵6 شرکت در حوزه ی 
پایانه ها، دسترسی، انتقال نوری، رادیو یا آنتن، رابط شبکه، لبه یا هسته و سامانه ها 
و شبکه های اختصاصی حضور یافته اند و خدمات خود را در ویدئو تصویری ارائه 
می کنند. نمایشگاه حضوری دستاوردهای بومی شبکه ی ملی اطلاعات هم زمان 
با مراسم امضای تفاهم نامه ی همکاری میان شرکت مخابرات ایران و سندیکای 
صنعت مخابرات برگزار شد. در این مراسم، رئیس شرکت مخابرات اعلام کرد که 
درمجموع پنج هزار میلیارد تومان برای ساخت داخلی تجهیزات سرمایه گذاری 

شده که سه هزار میلیارد آن متعلق به شبکه ی ملی اطلاعات است.  
دبیر سندیکای مخابرات ایران هم اعلام کرد که نیازهای شبکه ی ملی اطلاعات 
در دبیرخانه ای با نام »بومی سازی شبکه ی ملی اطلاعات« از 2۰ اپراتور جمع آوری 
و با جمع آوری این نیازها، برنامه ی دوســاله ای برای رسیدگی به وضعیت تولید 

داخلی تنظیم شد.


